
انجمن موبایل مطرح کرد

برآورد ورود غیرقانونی بیش از ۱۲۰ هزار آیفون ۱۴ به کشور
خریدار  انجمــن واردکننــدگان موبایل طی 
نامه ای پیشــنهاداتی در حــوزه اصلاحات برخی 
مقــررات واردات موبایــل به معــاون اول رئیس 
جمهوری ارائــه کرده و با اشــاره بــه ممنوعیت 
واردات آیفــون ۱۴ از ســال گذشــته، گفته که 
تخمین زده شــده تاکنون ۱۲۰ هزار آیفون ۱۴ به 
ارزش بیش از ۱۵۰ میلیون دلار به طور غیرقانونی 

وارد کشور شده است.
 در نامه انجمــن واردکنندگان موبایل به جلســه 
مشترک ۲۷ اردیبهشت ماه با کمیسیون اقتصادی 
معاون اول ریاست جمهوری اشاره شده که هدف 
آن بررســی چالش های اساســی زنجیره تأمین و 
توزیع موبایل بود و راهکارهای پیشنهادی درباره 
چالش های کلیدی زنجیره تأمین و توزیع موبایل 
ارائه شده اســت. در بخش اول نامه به ممنوعیت 
واردات آیفون ۱۴ و سوء استفاده از رویه مسافری 

اشاره شده است.
بر این اســاس انجمن با اشــاره به اینکه در حال 
حاضر همــه موبایل های بــالای ۶۰۰ دلار، به جز 
آیفــون ۱۴ فقط با منشــا ارز حاصــل از صادرات 
خود وارد می شــوند، گفته که موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار به دلیل افزایــش تقاضا و کاهش عرضه 
با قیمت های غیرواقعی به دســت مصرف کننده 

می رسد.
از طــرف دیگــر در نامه تاکید شــده کــه آیفون 
۱۴ همچــون بســیاری از کالاهــای موبایل، در 
چین توسط شــرکت فاکســکان تولید می شود و 
هیچ قابلیــت متفاوتی اعم از ارتبــاط ماهواره ای 
یا مــواردی از ایــن قبیل نــدارد و عملًا نســخه 
تکمیل شده آیفون ۱۳ است، اما در ردیف کالاهای 
ممنوع الورود قرار گرفته اســت. بنابراین این مدل 

تا یک اسفند با سوءاســتفاده از رویه مسافری وارد 
می شــده و ارز آن عموماً به طور قاچاق از کشــور 
خارج شده و با روش های غیرشفاف در سامانه های 

گمرک ثبت شده است.
انجمن واردکنندگان موبایــل همچنین تخمین 
زده که حجم واردات این کالا بیــش از ۱۲۰ هزار 
گوشــی بوده، هر چند به علــت جلوگیری از ثبت 
رســمی آمار آن، تعداد دقیق وجود ندارد. مجموع 
ارزش دلاری آن نیــز بالغ بــر ۱۵۰ میلیون دلار 

تخمین زده می شود.
در این میان انجمن هشدار داده که با توجه به رشد 
تکنولــوژی، روش های گوناگونی بــرای دورزدن 
سیستم رجیستری وجود دارد که عملًا آنتن را به 
آیفون ها ۱۴ بازمی گرداند و این ممنوعیت واردات 
صرفاً آسیب به دولت از منظر عدم تحقق درآمدی 
و آســیب اقتصادی به واردکنندگان که از فرصت 

واردات این کالا محروم شــده اند، به همراه داشته 
اســت. از طرف دیگر ورود حجم زیــاد آیفون ۱۳ 
که عموماً کارکرده، رفرش یا غیراصلی هســتند، 
باعث متضررشــدن بخشــی از مصرف کنندگان 
شده اســت.همچنین انجمن موبایل هشدار داده 
که اگر اســتفاده از این روش های جدید به صرفه 
اقتصادی برای همه گوشی های پرمصرف و ارزان 
قیمت برســد، عملا طرح رجیستری کارایی خود 
را از دســت خواهد داد و قاچاق مســافری بازار را 

خواهد گرفت.
در نتیجــه این شــرایط انجمــن از معــاون اول 
رئیس جمهور خواســته که بــرای کلیه مدل های 
برند آیفون و سامسونگ، مجوز ایجاد شناسه کالا 
صادر شود تا جلوی سوء اســتفاده از رویه واردات 
مسافری گرفته شــود. در واقع آن ها خواهان رفع 

ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ شده اند.

 استارت مالیات بر مجموع درآمد

زلـزله مالیاتی در راه است
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خانه  هنر   میرا

 صرافی های متخلف به دنبال آشفتگی بازار
 سکان امور ارزی کشور باید در دست 

بانک  مرکزی باشد

 رئیسی مصوبه تثبیت نظارت صدا 
و سیما بر نمایش خانگی را ابلاغ کرد

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد
خ ارز شناور در شرایط کنونی معادل بی ثباتی  نر

 افزایش ۴ درجه ای دمای هوا در آینده 
و چشم اندازهای سیلاب وخشکسالی
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در خلاء آموزشی اینفلوئنسرها الگو می شوند!
نگار علی  همه مــا حداقل روزی یکبار به صفحه خود در فضای مجازی ســر 
می زنیم و یا به سراغ هر اپلیکیشن ارتباطی که در فضای مجازی از آن استفاده 
می کنیم، می رویم تــا ببینیم دنبال کننــدگان محبوب ما چــه کاری انجام 

می دهند.
کودکان و نوجوانان نیز در این مسیر کنار ما هستند، شــاید خود شما بارها از 
آشنایی کودکانی در بازه سنی ۷ تا ۱۰ سال و یا نوجوانانی در بازه سنی ۱۰ تا ۱۶ 
سال با فضای مجازی شگفت زده شده  باشید. اینفلوئنسرهایی که اسم آن ها به 
گوش شما نخورده است اما این کودکان و نوجوانان در جریان ریزترین اتفاقات 
شخصی زندگی آن ها هستند و یا حتی ســعی می کنند آن ها را الگو خود قرار 

دهند.
معلمان و یا والدین دیگر الگو نیســتند؛ الگوها اکنون برای کودکان و نوجوانان 
اینفلوئنسرها در یوتیوب و اینستاگرام هستند. آنها در اینترنت هستند، باحال 
به نظر می رســند، در مورد چیزهایی صحبت می کنند که شما دوست دارید، 

بنابراین آنها الگو هستند.

یادداشت
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سخنگوی وزارت خارجه:

 مقامات افغانستـان 
 در موضوع حقآبه 
مسئولانه عمل کنند
دولت آمریکا باید درباره فایل صوتی رابرت مالی روشنگری کند

آگهی تجدید مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان زیرسازی و آسفالت سه راه الورد را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزارنماید.بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط )دارا بودن 
حداقل رتبه 5 در رشته راه و باند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی( جهت شرکت در تجدید 

مناقصه دعوت بعمل می آید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه  تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد 

شد.
شرح تجدید مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 20/000/000/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9%مالیات بر 
ارزش افزوده

2-سپرده شرکت درتجدیدمناقصه 1/000/000/000 ریال که به صورت واریز نقدی و ضمانت 
نامه معتبر بانکی  مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

3-مهلت خرید اسناد تجدید مناقصه از مورخ 1402/05/10سه شنبه تا پایان وقت اداری 
 مورخ 1402/05/14 شنبه و اسناد و مدارک ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی

 www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.
4-قیمت اسناد تجدید مناقصه مبلغ 2/000/000)دو میلیون ریال(می باشد که به حساب 
0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد بصورت الکترونیک از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.
5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1402/05/25 روزچهار شنبه و نحوه 

تحویل اسناد از طریق  بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
تاریخ  در  ها  پاکت  بازگشایی  و  عمده  معاملات  کمیسیون  تشکیل  6-تاریخ 

1402/05/26)روزپنجشنبه(
7-مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در تجدیدمناقصه را 

پیش از پایان مهلت تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.
8-هزینه چاپ چهار نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده تجدید مناقصه می باشد.

آدرس:شهریار-باغستان-بلوار امام خمینی )ره(-بلوار ولیعصر)عج(خیابان لاله دوم اصلی-شهرداری 
baghestan.ir: باغستان- امور قراردادها تلفن65238006-021سایت شهرداری

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/05/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/10  

 نوبت دوم

محمد رضا شمسایی- سرپرست شهرداری باغستان

آگهی تجدید مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان زیرسازی و آسفالت سه راه الورد را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزارنماید.بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط )دارا بودن 
حداقل رتبه 5 در رشته راه و باند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی( جهت شرکت در تجدید 

مناقصه دعوت بعمل می آید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه  تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد 

شد.
شرح تجدید مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 20/000/000/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9%مالیات بر 
ارزش افزوده

2-سپرده شرکت درتجدیدمناقصه 1/000/000/000 ریال که به صورت واریز نقدی و ضمانت 
نامه معتبر بانکی  مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

3-مهلت خرید اسناد تجدید مناقصه از مورخ 1402/05/10سه شنبه تا پایان وقت اداری 
 مورخ 1402/05/14 شنبه و اسناد و مدارک ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی

 www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.
4-قیمت اسناد تجدید مناقصه مبلغ 2/000/000)دو میلیون ریال(می باشد که به حساب 
0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد بصورت الکترونیک از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.
5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1402/05/25 روزچهار شنبه و نحوه 

تحویل اسناد از طریق  بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
تاریخ  در  ها  پاکت  بازگشایی  و  عمده  معاملات  کمیسیون  تشکیل  6-تاریخ 

1402/05/26)روزپنجشنبه(
7-مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در تجدیدمناقصه را 

پیش از پایان مهلت تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.
8-هزینه چاپ چهار نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده تجدید مناقصه می باشد.

آدرس:شهریار-باغستان-بلوار امام خمینی )ره(-بلوار ولیعصر)عج(خیابان لاله دوم اصلی-شهرداری 
baghestan.ir: باغستان- امور قراردادها تلفن65238006-021سایت شهرداری

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/05/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/10  

 نوبت دوم

محمد رضا شمسایی- سرپرست شهرداری باغستان



سخنگوی وزارت خارجه:

مقامات افغانستان در موضوع حقآبه مسئولانه عمل کنند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 رئیسی مصوبه تثبیت نظارت صدا و سیما 
بر نمایش خانگی را ابلاغ کرد

رییس جمهور کشــورمان مصوبه تثبیت نظارت صدا و سیما بر نمایش 
خانگی را ابلاغ کرد. حجت الاســلام رئیســی رئیــس جمهور مصوبه 

تثبیت نظارت صدا و سیما بر نمایش خانگی را ابلاغ کرد.
در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی که ســی خرداد به ریاست آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی برگزار شــده بود، ماده واحده »تعیین الزامات 

ساماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر« را به تصویب رسید.
بر اســاس این ماده واحده، حیطه اختیــارات و وظایف وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و ســازمان صدا و ســیمای جمهوری اسلامی در این 
حوزه مشــخص و برای فعالان بخش خصوصی به ویژه در پلتفرم های 
پخش صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی معین شد که در چه 
بخش هایی باید از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و در چه بخش های 
دیگری باید از ســازمان صدا و ســیما مجوز اخــذ کنند.همچنین بند 
دیگری از این الزامات که اصول و سیاســت های ساخت و پخش صوت 
و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی را به شــکلی دقیق تر مشخص 
می کند، به تصویب رسید.در این جلسه مقرر شد در حوزه سیاست ها و 
ضوابط ســاخت و پخش صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی، 
مقررات لازم برای ساماندهی این عرصه با عنایت به سیاست ها و اصول 
تعیین شده از سوی شــورای عالی انقلاب فرهنگی، از سوی مسئولان 
مربوط به شــکل لایحه تهیه و برای تصویب به عنوان قانون به مجلس 

شورای اسلامی ارسال شود.
بر اساس این مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی، وظیفه نظارت در 
حوزه ســکوهای صوت و تصویر فراگیر و شــبکه نمایش خانگی طبق 

قانون اساسی و قوانین موضوعه، بر عهده سازمان صدا و سیما قرار دارد.
پیمان جبلی رئیس صدا و سیما با اشاره به ابلاغ این مصوبه تاکید کرده 
است: »به گفته دبیر محترم شــورای عالی انقلاب فرهنگی، مصوبه این 
شورا در خصوص تثبیت نظارت صدا و ســیما بر نمایش خانگی توسط 

ریاست محترم جمهوری ابلاغ شد.«

معاون اقتصادی وزارت امور خارجه:

بازار قاره آفریقا آینده اقتصادی ایران است
 معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: توسعه تجارت 
و گســترش روابط اقتصادی با قاره آفریقا آینده ایران است که می تواند 

افزایش مبادلات پایدار را برای کشور داشته باشد.
 مهدی صفری در نخستین نشســت هم اندیشی مراکز تجاری ایران در 
خارج از کشور با بیان اینکه دولت سیزدهم توسعه تجارت با کشورهای 
همســایه را در اولویت قرار داده اســت، اظهار داشــت: طی سال های 
گذشته ارتباطات با همسایگان به نقطه قطع کلی روابط تجاری رسیده 
بود، امــا در این دوره با توجه بــه اینکه بهترین ارتباطــات اقتصادی را 
می توان با کشورهای همسایه داشت، گســترش روابط در دستور کار 
قرار گرفت.وی با بیان اینکه توســعه روابط با آفریقــا و آمریکای لاتین 
نیز در دستور کار قرار گرفته اســت، تصریح کرد: هدف اصلی ارزآوری 
و خلق درآمد برای کشــور اســت که می توان در شــاخه های خدمات 
فنی و مهندســی، ترانزیت، صادرات، واردات و تکنولوژی فعالیت ها را 

گسترش داد به اهداف اقتصادی دست یافت.

صفری با اشــاره به موقعیت خوب صادراتی در آفریقا برای ایران تاکید 
کرد: برای توسعه روابط تجاری باید بین صادرات و واردات تراز مناسبی 
ایجاد شود به همین دلیل برنامه های وارداتی بسیاری برای استفاده از 
مزیت های تولیدی و بهره مندی از امکانات تدوین شده است تا در کنار 

تجارت با همسایگان، دریافت سهم بیشتر از بازار این قاره انجام شود.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه با بیــان اینکه ایران 
جهش اقتصادی را با قاره آفریقا و دریافت ســهم بیشتر از بازار آمریکای 
لاتین می تواند رقم بزند،   خاطرنشــان کرد: برنامه تثبیت و توســعه در 
بازارهای موجود و گســترش بازارهــای جدیــد از برنامه های دولت 
ســیزدهم اســت که تاکنون نیز شــرایطی برای رقم خوردن این مهم 

فراهم شده است.
وی گفت: ترکیه از بازار آفریقا ۳۰ میلیارد دلار سهم را به خود اختصاص 
داده اســت و ایران نیز می تواند ارقام یک یا دو میلیــارد دلاری خود را 

دهه ها میلیارد دلار در سال برساند.

در نشست مطبوعاتی مشترک با فیصل مقداد

امیرعبداللهیان اعلام کرد: توافق ایران و سوریه 
وند آستانه با ادامه فعالیت ر

وزیر خارجه کشورمان در نشســت مطبوعاتی مشترک با وزیر خارجه 
ســوریه گفت: یکی از محورهای رایزنی در جریان دیدار امروز پیگیری 

توافقات دو کشور در جریان سفر اخیر رییس جمهور به سوریه بود.
 حسین امیر عبداللهیان در ادامه گفت:  پیشرفت های خوبی در اجرای 

توافقات تجاری، اقتصادی و فناوری دو کشور  انجام شده است.
وی همچنین گفت: در مدت اخیر شــاهد آغاز ســفر زائــران ایرانی به 
ســوریه بودیم.وزیر امور خارجه در بخش دیگری از این نشست تصریح 
کرد: اتفاق نظر داریم که روند آســتانه به فعالیت خــود ادامه دهد و در 
برنامه ریزی ها، برگزاری نشســت وزیران امور خارجه و روسای جمهور 

کشورهای عضو روند آستانه در دستور کار طرفین قرار دارد.
وی در بخشی دیگر از صحبت های خود در این نشست مطبوعاتی گفت: 
نگرانی های ترکیه در خصوص مرزهای مشترک ســوریه و ترکیه را به 
خوبی درک می کنیم و در عین حال معتقدیم که روش و حضور نظامی 

در این زمینه راه حل نیست.
امیرعبداللهیان گفت: چارچوب نشســت چهار جانبه ایران، روســیه، 
ترکیه  و سوریه مناسب ترین مســیر دیپلماتیک برای توافق و استمرار 

امنیت در مرزهای مشترک سوریه و ترکیه است.

رشیدی:
 لایحه شکایت ایران از کره جنوبی هفته آینده 

اعلام وصول می شود
یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اســلامی از اعلام وصول لایحه 
مربوط به شــکایت ایران از کره جنوبی در جلسات هفته آینده مجلس 
خبر داد.محمد رشــیدی اظهار کرد: لایحه ارجــاع اختلاف بین بانک 
مرکزی ایران و دولت جمهوری کره بــه داوری در ۳۱ تیر ماه به مجلس 
ارسال شــده و در هفته آینده اعلام وصول خواهد شد.وی توضیح داد: 
بعد از اعلام وصول، این لایحه برای بررســی به کمیســیون حقوقی و 
قضایی ارجاع خواهد شد. کمیســیون حقوقی گزارش خود را به هیات 

رییسه داده و سپس در نوبت رسیدگی در صحن علنی قرار می گیرد.

تریبون

رئیس کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس گفت: به 
دنبال آن هســتیم که لایحه عفاف و حجاب در اولویت 
بررســی مجلس قرار گیرد و این لایحه نسبت به لایحه 
اولیه ای که به مجلــس ارائه شــد، تفاوت هایی یافته 

است.
حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی، با اشــاره به ارائه 
گزارش نهایی کمیســیون حقوقــی و قضائی مجلس 
دربــاره لایحه »حمایــت از خانــواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب« به هیئت رئیسه مجلس برای 

بررســی در صحن، اظهار داشــت: در لایحه 
اولیــه عفاف و حجــاب که به مجلــس ارائه 
شد، ابهاماتی وجود داشــت که باید اصلاح 
می شــد و برای مثال در آن لایحه آمده بود 
افرادی که به قوانین مرتبط با حجاب و عفاف 
عمل نمی کنند، در مرحلــه اول و دوم باید به 
آنان تذکر داده شــود و اگر تذکرات کفایت 

نکرد و آن افراد باز هــم قوانین مرتبط با حجاب را زیر پا 
گذاشتند، باید جریمه شوند.

وی بیــان کرد: مــا در کمیســیون حقوقی 
و قضائــی مجلس جلســات متعــددی را با 
حضور کارشناســان این حوزه برگزار کرده 
و اصلاحاتــی را در لایحه عفــاف و حجاب 
اعمال کردیــم. یکی از اصلاحــات مهم که 
آوردیم آن اســت که از همان ابتدا اگر فردی 
مرتکــب تخلــف در حوزه عفــاف و حجاب 
شــود، پرونده آن فرد به دادگاه ارســال و حکمی برای 
وی صادر می شــود.رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی 

مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: همچنین افرادی 
که برهنگی و نیم برهنگی داشــته باشــند، فوراً جلب 
می شوند. افرادی هم که به اصل حجاب و افراد محجبه 
توهین کنند، فوراً بازداشت می شوند. ما لایحه عفاف و 
عفاف را جامع تر و کامل تر دیدیم و تشــویق به رعایت 
حجاب را هم آوردیــم و مباحث فرهنگــی هم در این 
لایحه گنجانده شده اســت.همچنین برای افرادی که 
در جامعه و به ویژه مدارس و دانشگاه ها مسئله حجاب 

را ترویج کنند، مشوق هایی در نظر گرفته شده است.

مجلس

لایحه عفاف و حجاب هفته آینده در مجلس بررسی می شود

خریدار  ســخنگوی وزارت خارجه با بیان 
اینکه ما بــه آمریکا اعتمــاد نداریم، گفت: 

برجام محصول اعتماد به آمریکا نبود.
 ناصر کنعانی در نشســت خبری در پاســخ 
به ســوالی در مورد فایل صوتی منتشر شده 
منتســب به رابرت مالی و این کــه در این 
فایل گفته شــده  هدف از مذاکرات با ایران 
و توافق برجام، افزایش فشار به ایران است، 
گفت: اینکه چه گفته شده است، مسئولیت 
آن با آمریکا اســت و آنها باید در این زمینه 

روشنگری کنند.
وی ادامــه داد: ایــران مذاکــرات برجام و 
رفع  تحریم هــا را مبتنی بــر مصالح ملی و 
منافع ملــت به منظور احقــاق حقوق ملت 
ایران دنبــال می کند.کنعانــی تاکید کرد: 
ادامه مذاکــرات برای احیــای برجام و رفع 
تحریم های ظالمانه و بازگشــت مسئولانه 
طرفین به تعهدات شــان مبتنی بر اعتماد 

دولت و ملت ایران به رژیم آمریکا نیست.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در 
پاســخ به ســوالی تاکید کرد: ما هر اقدامی 
در راستای شناســایی رژیم صهیونیستی و 
برقراری روابط با این رژیم را نه به نفع آرمان 

فلسطین و نه صلح در منطقه می دانیم.
وی با بیان ایــن که عادی ســازی روابط با 
رژیــم متجاوز صهیونیســتی صرفــاً به باز 
شدن دســت این رژیم در افزایش جنایت 
علیه ملت فلســطین منجر می شود، گفت: 
رژیم صهیونســیتی راهبرد امنیتی خود در 
منطقه را مبتنــی بر ایجاد ناامنــی و ایجاد 

بی ثباتی تعریف کرده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در 
پاسخ به ســوالی در مورد سفر اخیر نماینده 
سازمان ملل در امور عراق به تهران و اهداف 
این ســفر گفت: ایران از نقش سازمان ملل 
در کمک به صلح و ثبات به عراق اســتقبال 
می کنــد. گفت وگوهــا و رایزنی هایی را با 
سازمان ملل و نمایندگان این سازمان ملل 
در این زمینه داشته و ســفر  روز گذشته نیز 

در این چارچوب انجام گرفت.
کنعانــی گفــت: در  ایــن ســفر  در مورد  
موضوعات مختلف مرتبــط با عراق از جمله 
روند مبارزه با تروریسم در عراق و در سطح 
منطقه و اســتفاده از  ظرفیت های  مشترک 

ایران و عراق  در این ارتباط رایزنی شد .
ســخنگوی وزارت امور خارجــه خبر داد 
که برنامه ریزی برای انجام ســفر  حســین 
امیرعبداللهیــان بــه پاکســتان در حال 
انجام اســت .وی تاکید کرد: در این سفر در 
مورد افزایــش همکاری هــای دوجانبه در 
موضوعات مختلف از جمله مباحث تجاری، 
اقتصادی و مبارزه با تروریســم و... رایزنی 

می شود.
کنعانــی ادامه داد: در این ســفر یک هیات 
بلندپایــه اقتصــادی، وزیر امــور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران را همراهی می کند.

کنعانی همچنین در پاســخ به سوالی مورد 
اخبار منتشر شده مبنی بر این که به تازگی 
یک تبعه آذربایجانی از سوی ایران آزاد شده 
است و این که اتهام این فرد چه بوده است؟ 
خطاب بــه خبرنگار پرســش کننده گفت: 
جزییات در این ارتباط را از ســخنگوی قوه 

قضاییه بپرسید .
وی ادامه داد: ما با آذربایجان در موضوعات 
مختلف از جمله مسائل کنسولی همکاری 
داریم و بحث آزادســازی و تبادل زندانیان 
بخشــی از همکاری های فی مابین بین دو 
کشور اســت و همانطور که گفتم اطلاعات 
تکمیلی در ایــن ارتباط را از قــوه قضاییه 

بپرسید.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاســخ 
به ســوالی اعلام کرد: از آقای رئیسی برای 
شــرکت در اجلاس بریکــس در آفریقای 
جنوبی به صورت رســمی دعــوت به عمل  
آمده است  و در زمان خودش در مورد نحوه 

اجابت این دعوت اطلاع رسانی می شود.
کنعانی همچنین در پاســخ به ســوالی با 
بیــان این که نشســت اضطــراری وزیران 
امور خارجه ســازمان همکاری اسلامی در 
واکنش به هتک حرمت هــای اخیر صورت 
گرفته به قــرآن عصر روز دوشــنبه برگزار 
می شود، گفت: امیدواریم در سایه جدیتی 
که وجود دارد نتیجه و خروجی این نشست 
امیدبخــش و اثرگــذار باشــد و بتواند به 
شکل گیری یک ســازوکار مشترک و دسته  

جمعی برای جلوگیری از  تکــرار این گونه 
اقدامات منجر شود.

ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران در ادامــه گفت وگوی خود 
با خبرنگاران در پاســخ به سوالی در ارتباط 
با موضع ایــران در مورد تحــولات اخیر در 
کشور آفریقایی نیجر و کودتای رخ داده در 
این کشور، گفت: ما با دقت تحولات مربوط 
به این کشــور را دنبال می کنیم. تاکید ما بر 
اهتمام بــه حاکمیت قانون در این کشــور 
است. ما خواهان آرامش، صلح و ثبات در این 
کشور آفریقایی هستیم و راه حل مشکلات 
را انجــام گفت وگو بیــن طرف های داخلی 
می دانیم. امیدواریم کــه روند تحولات در 
این کشور به ســمت آرامش و ثبات برود و 

آنچه که مد نظر مردم آن است محقق شود.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال ایســنا مبنی بر اینکه چندی پیش 
این موضوع مطرح شد که قرار است ایران به 
کمیته مشترک بین المللی برای حل بحران 
لبنان بپیونــدد و اینکه آیا چنیــن اتفاقی 
افتاده است و از دیگر سو نظر  ایران در مورد 
رایزنی های صورت گرفته از ســوی نماینده 
ویژه فرانســه در امــور لبنان بــا گروه های 
مختلف این کشــور برای حل بحران تعیین 
رئیس جمهور در این کشور چیست؟ گفت: 
هنوز هیچ اطلاع جدیدی در مورد آنچه که 

مطرح کردیم ندارم.
وی ادامه داد: ما معتقدیم که موضوع لبنان 
و روند تحولات سیاســی در این کشــور و 
تصمیم گیری در ارتباط با مســائل داخلی 
لبنان مربوط به ملت لبنان است و باید مردم 
لبنان و گروه های سیاســی در این کشور در 
این ارتباط به نتیجه برســند. ما هیچ گونه 
تحرک و اقدامی را کــه مبتنی بر مداخله در 
امور داخلی لبنان باشد را نمی پذیریم و از هر 
اقدامی که مبتنی بر حســن نیت و کمک به 
ملت لبنان و جریان های سیاسی این کشور 
برای پیشبرد روند سیاسی این کشور باشد و 
اینکه این اقدامات همراه با حسن نیت باشد 
بدون اینکه باعث ایجاد تکلیــف و همراه با 
اعمال روش هــای مداخله جویانه باشــد، 
اســتقبال می کنیم و از اینگونــه روش ها 
حمایت می کنیم و در صورتــی که از ایران 
نیز در این ارتبــاط دعوتی به عمل آید ایران 
در چارچوب رویکرد اصولی خود این دعوت 
را مورد بررسی قرار می دهد و به آن واکنش 

نشان می دهد.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوالی در ارتباط با آغاز روند شــکایت 
حقوقی ایران از کره جنوبــی به خاطر عدم 
پرداخــت مطالبــات تهران تصریــح کرد: 
دولت و دســتگاه دیپلماســی در استیفای 
حقوق ملت ایران مصمم و جدی اســت و از 
راهکارهای سیاسی، دیپلماتیک و حقوقی 

در کنار هم به این منظور استفاده می کند.
ایــن دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی 
ایــران ادامه داد: به رغــم قول های مقامات 
کــره جنوبــی مذاکــرات در ایــن زمینه 
پیشــرفت های مورد نظر ایران را نداشته و 
در راستای گام هایی که ایران برای استیفای 
حقوق خود برداشته است این اقدام حقوقی 
نیز انجام می شود و یک اقدام تکمیلی برای 
استیفای حقوق ملت ایران است. ما در واقع 
از مســیر حقوقی در کنار رونــد مذاکراتی 

برای پیشبرد این موضوع استفاده می کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران ادامه داد: این اقــدام دولت ایران یک 
پیام روشــن به طرف کره ای است که دولت 
ایران در احقــاق حقوق ملت خود بســیار 
جدی اســت و ایــران به اقدامــات خود در 
سطوح مختلف برای استیفای حقوق ملت 
ایران ادامه می دهد و اجــازه تضییع حقوق 

ملت ایران را نمی دهد.
وی افــزود: طــرف ایرانی در حــال رایزنی 
مســتمر با طرف کره ای اســت و ما انتظار 
داریــم که طرف کــره ای با اقــدام مدبرانه 
و عاقلانه هر چه زودتر اقدام به آزادســازی 
مطالبات ایــران کند و ســهم خــود را در 
بازگشت روابط دو کشــور به روابط طبیعی 

و عادی انجام دهد.
ســخنگوی وزارت خارجــه در پاســخ به 
ســوال دیگری در ارتباط با اظهارات مجدد 
مقامات کویتی مبنی بر اینکه این کشــور 
بدون در نظر گرفتن نظرات و ســهم ایران 
به فعالیت های خــود در میدان گازی آرش 
ادامه می دهد، نظــر ایران در ایــن ارتباط 
چیســت؟ گفت: در این ارتباط روز گذشته 
وزیر نفت مواضــع و دیدگاه های جمهوری 

اسلامی ایران را مطرح کرد.
کنعانــی گفت: مــا همواره از حــل و فصل 
دوســتانه مســائل مــرزی و دریایــی با 
همسایگان خود اســتقبال می کنیم و این 
رویکرد مورد حمایت ماست و به آن پایبند 

هستیم.
وی ادامــه داد: در مورد اســتفاده از میدان 
گازی آرش همانطــور که پیــش از این نیز 
اعلام کرده ایم خواهان استفاده مشترک در 
بهره برداری از این میدان هســتیم و در این 
زمینه آمادگی خود را برای بــا گفت وگو با 

طرف کویتی اعلام کردیم.
کنعانــی در عین حــال تصریح کــرد: اگر 
احیانا تمایلی برای استفاده مشترک از این 
میدان در طرف مقابل وجود نداشــته باشد 
طبیعی اســت که ایران حقوق و منافع خود 
را در اکتشــاف و بهره بــرداری از این منابع 
مورد پیگیری قرار می دهد و این موضوع را 
در برنامه خود قرار داده اســت و هیچ گونه 
تضییع حقوقی در این زمینه را نمی پذیرد. 
ما موظف هستیم که از حقوق و منافع ملت 

ایران در عرصه های مختلف دفاع کنیم.
کنعانی تاکید کرد: همانطور که پیش از این 
گفتم ما در ارتباط با همسایگان بر ضرورت 
رعایت حسن همســایگی و حل اختلافات 
از طریق گفت وگو و رایزنــی تاکید داریم و 
امیدواریم در این قضیه نیــز بتوانیم در این 

چارچوب کار را دنبال کنیم.
کنعانی افزود: لازم اســت که اشاره کنم که 
در جریــان مذاکرات وزیــران امور خارجه 
ایــران و کویت در حاشــیه اجــلاس عدم 
تعهد در آذربایجــان این توافــق نظر بین 
دو طرف ایــران و کویت وجود داشــت که 
این موضوع خارج از فضای رســانه ای و در 
چارچوب گفت وگوهای فنــی و تخصصی 
میان دو کشــور به پیــش بــرود و در این 
چارچوب مباحث در این حوزه دنبال شود. 
ما معتقدیم که این مســائل بایــد در قالب 
گفت وگوهای فنــی و تخصصی مورد بحث 
قرار بگیــرد و مطرح کردن این مســائل در 

فضای رسانه ای کمک کننده نیست.

ســخنگوی وزارت خارجه بــار دیگر تاکید 
کرد: مــا برای همــکاری و گفت وگو در این 

زمینه با طرف کویتی آمادگی لازم را داریم.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاســخ به ســوال دیگری در ارتباط با سفر 
اخیر وزیر خارجه ســوریه به تهران و دیدار 
و رایزنی هایش بــا مقامات تهــران گفت: 
همانطور کــه می دانید امــروز وزیران امور 
خارجه ایران و ســوریه در تهران ملاقات و 
رایزنی می کنند و در جریــان این رایزنی ها 
در مورد موضوعات مختلف مربوط به روابط 
دو جانبه، مســائل منطقه ای، روند مبارزه با 
تروریسم و تحکیم ثبات در سوریه، تکمیل 
روند سیاسی در ســوریه، روند آستانه، روند 
تنش زدایی مناســبات بین سوریه و ترکیه 
و زمینه ســازی برای نشســت چهارجانبه 
ایران، ترکیه، ســوریه و روسیه در چارچوب 
رونــد آســتانه و رفــع تنش هــا رایزنی و 

گفت وگو می شود.
وی همچنین با بیان اینکه گفت وگو در مورد 
روند بازگشت آوارگان سوری به کشورشان 
و همچنیــن موضوعات کنســولی و روابط 
تجاری و اقتصادی از دیگر موضوعات رایزنی 
بین مقامات دو کشــور در جریان این سفر 

است.
وی همچنین تاکید کرد: ایران بارها تجاوز 
مکرر رژیم صهیونیســتی به تمامیت ارضی 
سوریه را محکوم کرده است و تاکید دارد که 
باید نیروهای نظامی بیگانه از سوریه خارج 
شوند و به تمامیت ارضی این کشور از سوی 

همه کشورها احترام گذاشته شود.
وی همچنیــن گفت: روند بررســی اجرای 
توافقنامه های صورت گرفتــه بین ایران و 
سوریه در جریان سفر اخیر رئیس جمهور به 
این کشــور نیز از دیگر موضوعاتی است که 
در جریان ســفر هیات بلنــد پایه اقتصادی 
و سیاســی ســوری به تهران مورد بحث و 

رایزنی قرار می گیرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه در ادامه 
گفت وگو با خبرنگاران درباره ادعای آمریکا 
و آرژانتیــن در خصوص همــکاری دفاعی 
ایران و بولیوی و اظهــار نگرانی های آن در 
این ارتباط گفت: طرف بولیویایی اعلام کرد 
که ما درباره تفاهمنامــه دفاعی که با ایران 
امضــا کردیم به همســایگان خــود اطلاع 
دادیم. ســطح و نوع همکاری هــای ایران و 
بولیوی با توجه به درخواست این کشور و با 
هدف کمک به بولیوی جهت مقابله با قاچاق 
مواد مخدر تنظیم شــده اســت. این قبیل 
همکاری ها با کشــورهای آمریکای لاتین 
قطعا هیــچ خطری برای دیگر کشــورهای 
منطقه ندارد و نخواهد داشــت. ما بر اساس 
درخواست طرف بولیویایی درخواست ها و 
نیازمندی ها را بررسی کرده و در چارچوب 
روابط دوســتانه ای که با این کشور داریم به 
درخواست ها پاســخ خواهیم داد. واکنش 
های صــورت گرفته، واکنش هــای مبتنی 
بــر واقعیت همــکاری ایــران و بولیوی در 
این زمینه نیســتند و با نوعی فرافکنی و در 
چارچوب سیاست های ایران هراسانه چنین 
مواضعی اتخاذ شــدند و ایــران طبیعتا در 
ارتباط با همکاری های خود با کشــورهای 
منطقه آمریکای لاتین در چارچوب اصول و 
موازین شناخته شده بین المللی و همچنین 
مبتنی بر منافع مشــترک عمــل می کند.

وی افزود : طبیعتا از مبارزه مشــترک ایران 
و بولیوی با قاچــاق مواد مخــدر هم نباید 
کشــوری رنجور، نگران یا عصبانی شــود. 
مبارزه با مواد مخدر یک منفعت مشــترک 
بــرای همــه کشــورها دارد و علی القاعده 
باید مــورد حمایت قــرار بگیــرد؛ ما هنوز 
متوجه دلیل عصبانیت دو کشــور نشدیم و 
نمی دانیم آیا آن ها با مبــارزه با قاچاق مواد 

مخدر مشکلی دارند یا خیر؟
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال 
دیگری در ارتباط با این موضوع  که گویا قرار 
اســت در چند روز آینده  عربستان میزبان 
نشســتی برای حل بحران اوکراین باشــد 
آیا از ایران نیز برای شــرکت در این نشست 
دعوت شــده اســت؟ گفت: اطلاع دقیقی 
درباره جزییات این نشســت و این که از چه 
کشــورهایی برای شــرکت در این نشست 

دعوت شده  ندارم.
کنعانــی تاکید کرد: ایــران از هــر اقدام و 
ابتکاری  برای کمک به راهکار سیاسی برای 
پایان بخشیدن به بحران اوکراین استقبال 
می کند؛ چرا که همان طــور که بارها تاکید 
کرده ایم به نظر  ما تنها راهکار برای حل این 

بحران ، راهکار سیاسی است.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤالی 
درباره تغییــر رابرت مالی و حاشــیه های 
مطرح شده در این ارتباط گفت:  همان طور 
که در جلسات پیشین در پاسخ به این سوال  
گفتــه ام، اینگونه عزل و نصب هــا به دولت 
آمریکا ارتبــاط دارد و تغییر اشــخاص در 
تیم آمریکا برای ما موضوعیت خاص ندارد. 
آمریکا در ارتباط با مذاکرات رفع تحریم ها 
مسئول است و برای ما ملاک عملکرد دولت 
آمریکاست و با آمد و رفت و یا تغییر اعضای 
تیم مذاکراتــی نگاه ما به رونــد مذاکرات و 

دولت آمریکا تغییری نخواهد کرد.
کنعانی در پاســخ به ســؤال یک رســانه 
عراقی  درباره مذاکرات مــرزی بین ایران و 
عراق گفت:  در خصوص  قســمت اعظمی از 
مرزهای مشــترک با عراق توافقات را انجام 
داده ایــم ، خطوط مــرزی تعیین شــده و 
کمیته های مشــترک دو کشــور مبتنی بر 
اراده مشــترک عالی دو کشور همکاری ها و 
گفت وگوهای مشترک و اقدامات فنی را  در 

این زمینه انجام داده اند.
وی ادامه داد : در این خصوص دچار مشکل 
خاص سیاسی نیستیم. روند فنی و حقوقی 
در ایــن زمینه  یــک روند کامــلا تعریف 
شــده بین دو کشور اســت و گفت وگوها و 
همکاری ها ادامه دارد و انتظــار داریم این 
روند در چارچــوب روابــط برادرانه به جلو 

برود و تکمیل شود.
ایــن دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی 
ایران همچنین در پاسخ به ســوالی درباره 
حق آبه ایــران هیرمند و این کــه چرا ایران 
این موضوع را طریق حقوقی پی گیری نمی 
کند؟ خطــاب به خبرنگار پرســش کننده 
تاکید کرد: موضوع حق آبه ایران را پیگیری 
می کنیم و این مسئله  مورد توجه و اهتمام 
جدی ما است . دو وزارت خانه خارجه و نیرو 
پیگیری ایــن موضوع را جــزو اولویت های 

جدی خود قرار داده اند.
کنعانــی افزود: پیگیری ایــن موضوع  جزو 
موضوعات جدی و مســتمر مذاکراتی ما با 
مقامات سرپرستی موقت افغانستان است و 
با جدیت ادامه می دهیم. گفت وگوها انجام 
شده و اخیرا گفت وگوهای جدی و نزدیکی 
با مقامات سرپرســتی موقت افغانستان در 

این زمینه داشته ایم .
کنعانی در بخشــی دیگر از صحبت هایش 
در پاســخ به این ســوال گفت : مــا انتظار 
داریم ، مقامات افغانســتان در این خصوص 
مســئولانه عمل کنند. آنها  بارها گفته اند 
که  به حقآبه ایران مبتنی بر معاهده ۱۳۵۱ 
توجه دارند و آن را به رسمیت می شناسند ، 
در این چارچوب ما  انتظــار داریم در حوزه 
عملی ، مقامات این کشور اقدام لازم را برای 
دســتیابی ملت ایران به حق آبه خود انجام 
دهند و این را به عنوان اقدامی اعتمادســاز 
می دانیم که می تواند زمینه همکاری های 

دو کشور را تسهیل و گسترش دهد.
کنعانی در ابتــدای این نشســت از حضور 
باشــکوه شــیعیان و مســلمانان در نقاط 
مختلف جهان در مراسم عزاداری تاسوعا و 

عاشورای حسینی  تقدیر به عمل آورد.
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معاون وزیر صمت خبر داد
فعالیت ۴۵ مرکز تجاری ایران در جهان

سرپرست سازمان توســعه تجارت با بیان اینکه ۴۵ مرکز تجاری فعال 
در جهان داریم، گفت: دولت ســیزدهم اهتمام دارد تا از ظرفیت سازی 

تجاری بخش خصوصی در کشورهای مختلف حمایت کند.
 »مهدی ضیغمی« در نخستین نشست هم اندیشی مراکز تجاری ایران 
در خارج از کشور، با اشاره به اینکه ایران از تمرکز و وابستگی بر صادرات 
نفتی و خام فروشــی عبور کرده است، اظهار داشــت: سال گذشته ۵۳ 
میلیارد دلار صادرات غیرنفتی را تجربه کردیم و نوسانات در این بخش 
به دلیل برخی تغییر و تحولات در حوزه نفت و کالاهای تولیدی وابسته 
به این منبــع بوده که این روند نشــان می دهد نیاز به فاصله بیشــتر از 

تولیدات نفتی وجود دارد.
وی با بیان اینکه پتروشــیمی برای ایران درآمدزا و ارزآور است، تصریح 
کرد: کاهش دو میلیارد دلاری تجارت ایران در ســه ماه نخست سال به 
دلیل تحولات نرخ ارز و تحولات بازار پتروشــیمی بوده اســت، اما در 
بخش های صنعت، معدن و کشــاورزی افزایش یا ثبات را تجربه کردیم 

که نشان دهنده عملکرد مثبت کشور در این شاخه های تجاری است.
ضیغمی با بیــان اینکه از دســتیابی به اهداف صادراتــی برای تجارت 
کالاهایی با ارزش افزوده بــالا فاصله داریم، خاطرنشــان کرد: وظیفه 
گســترش روابط تجاری و اقتصادی را برعهده داریم و سازمان توسعه 
تجارت نیز ترویج، توسعه و تمرکز را در دستور کار قرار داده تا با استفاده 

از ابزارهای لازم به اهداف توسعه مبادلاتی دست یابد.
سرپرست ســازمان توســعه تجارت افزود: زیرســاخت های تجاری، 
پایانه های صادراتی، برگزاری نمایشگاه ها و اعزام و پذیرش هیات های 
تجاری از ابزارهایی اســت که سازمان توســعه تجارت برای گسترش 
روابط مبادلاتی از آن بهــره می برد و کمیته مــاده ۱۹ و ۵ نیز می تواند 

نقش بیشتری را در تسهیل تجارت ایفا کنند.

وی با تاکید بــر اینکه مراکز تجــاری در حوزه ترویــج مبادلات نقش 
موثری دارند، تصریح کرد: رایزنان بازرگانی از دیگر ابزار دولتی اســت 
که برای صادرات تسهیلگری می کند و برای کمک به مواردی که عنصر 
دیپلماتیک نیاز دارد به حل مســائل کمک می کند؛ ۲۰ رایزن در حال 

حاضر فعال هستند که به ۴۰ نفر افزایش خواهد یافت.
ضیغمی خاطرنشان کرد: مراکز تجاری در ســال های گذشته فعالیت 
داشــتند، اما در هیچ دوره ای به اندازه دو سال گذشــته با برنامه مدون 
و پشتیبانی لازم دولتی نبوده اســت؛ ۴۵ مرکز تجاری فعال در جهان 
داریم، اما کیفیــت مهم تر از کمیت برای کشــور اهمیــت دارد و اگر 
بخشی بتواند در کشوری پایگاه توسعه تجاری ایجاد کند و از همکاری 
اقتصادی درجه سه به کشورهای نخست برساند، دولت همکاری های 

لازم را انجام خواهد داد.
معاون وزیر صمت تاکید کرد: دولت اهتمام دارد بخش خصوصی رشد 
کند، در خارج از کشــور وظایف بیشــتری را برعهده بگیرد و ظرفیت 

سازی کند.
وی با اشاره به برگزاری نمایشــگاه بین المللی ایران اکسپو در ماه های 
گذشته، گفت: ۶۰ درصد از شــرکت کنندگان برای نخســتین بار به 
ایران آمده بودند و فضای صنعتی کشــور برای آنها تازگی داشــت که 
باید تمرکز بیشتری بر آن داشته باشــیم تا تولیدات کشور بیشتر مورد 

معرفی قرار بگیرند.

 صرافی های متخلف به دنبال آشفتگی بازار
 سکان امور ارزی کشور باید در دست بانک 

 مرکزی باشد
عضو اتاق بازرگانی ایران گفــت: دلالان و صرافی های متخلف به دنبال 

آشفتگی بازار هستند تا از بحران خودساخته سوء استفاده کنند.
مســعود قاســمی، فعال اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی اســتان البرز 
با تاکید بر نقش صرافی های غیر مجاز و متخلــف در بحران های ارزی 
اظهار داشــت: هر چند ما با اقدامات بانک مرکزی شاهد کنترل و ثبات 
بازار ارز بودیم، اما این ثبات باید با یک برنامه اساســی و بنیادین تداوم 
داشته باشــد. بی تردید در صورت مقطعی بودن ثبات بازار ارز، دلالان و 
صرافی های متخلــف و غیرمجاز هم وارد میدان شــده و حتی برخی از 
آنها بدون اینکه مکان مشخصی داشــته باشند، شروع به سو استفاده از 

بحران خودساخته بازار می کنند.

وی به نقش تأثیرگذار بانک مرکزی و همچنیــن بانک ها در انجام امور 
ریالی و ارزی اشــاره کرد و گفت: ما در اتاق بازرگانی همواره ســرمایه 
گذاران را تشــویق به وارد کردن سرمایه هایشــان از خــارج به ایران 
می کنیم، اما اکثر این افراد بعد از قبول سرمایه گذاری به مشکل بزرگی 
یعنی انتقال پول توسط صرافی بر می خورند. بی تردید اگر بانک مرکزی 
و بانک هــا بتوانند تمام و کمال، ســکان این امور را در دســت بگیرند، 
ســرمایه گذاران هم با خیالی آســوده و به راحتی می توانند وارد ایران 
شــوند، اما چون بنا به دلایلی چنین بستری مهیا نیســت، گرفتار بازار 

سیاه و حباب ناگهانی بازار و صرافی های متخلف و غیرمجاز می شوند.
قاســمی به تأثیر تحریم های ظالمانه آمریکا و غــرب بر روند امور ارزی 
بانک های کشورمان اشاره کرد و گفت: هر چند بر این باورم که بانک ها 
باید نبض کار ارزی کشور را در دست داشــته باشند و بتوانند به راحتی 
در تخصیص و جابجایی ارز فعالیت کنند، اما بزرگترین مشکل ما در این 
خصوص، بحث تحریم اســت که اجازه تهیه و جابجایی ارز به بانک های 
ایرانــی را نمی دهد. ایــن محدودیت بیــن المللی یکــی از بزرگترین 
مشکلات سرمایه گذاری در کشورمان است و علاوه بر بحث تأمین ارز، 

بر روند رشد و توسعه صنعت و تولید ما هم تأثیر می گذارد.
این عضو اتاق بازرگانی در خصــوص برخورد قانونی با صرافان غیرمجاز 
و متخلف گفت: صرافان متخلف ممکن اســت مجوز هم داشته باشند؛ 
بنابراین بانک مرکزی و دستگاه قضا نیز باید با نظارت دقیق بر عملکرد 
آنها زمینه تخلف را کاســته و با متخلفین با جدیت برخورد قانونی کند. 
در غیر این صورت ســنگ روی ســنگ بند نمی شــود، چون زمانیکه 
بانک ها نقش زیادی در تأمین و تخصیص و جابجایــی ارز ایفا نکنند و 
تمام کار به دست صرافان متخلف بیافتد، شاهد بازار آشفته ای خواهیم 

بود که ارز را هر روز با یک قیمت عرضه می کند.

بازار

خریــدار  یکــی از موضوعاتــی که در 
سال های گذشته در دستور کار سیاستگذار 
بوده، افزایش ســهم درآمدهای مالیاتی در 
بودجه است. در این بین برخی اعتقاد دارند 
اقدامات انجام شــده به قیمت فشار مالیاتی 
بیشتر بر کارمندان به ویژه نویسندگان تمام 

شده است.
بررسی ها نیز نشان می دهد در قانون بودجه 
۱۴۰۲، تغییراتی ایجاد شــده که بر اساس 
آن تمامــی درآمد حقوق بگیــران از جمله 
حق مزد، حق التالیــف و حتی حق التحریر 
مشــمول مالیات هــای پلکانی می شــود. 
پیگیری های نشــان می دهد مجلس قصد 
داشته با این تغییرات، مدیران دولتی را که 
حقوق نجومی دریافت می کردند هدف قرار 
دهد ولی در حال حاضر کارمندان کم درآمد 
نیز زیر فشــار این تغییــرات مالیاتی قرار 
گرفتند. یکی از مهم ترین گروه ها، اقشــار 
فرهنگی یعنی نویســندگان، خبرنگاران و 
روزنامه نگارانی هستند که حقوق آنها تحت 
عنوان حق التالیف یــا حق التحریر پرداخت 
می شــود. با توجه به اینکه این ارقام معمولا 
ناچیز بــوده و به طــور مســتمر پرداخت 
نمی شود، اخذ مالیات از آن در شرایط فعلی 
می تواند انگیزه اندکی را که میان این قشــر 

وجود دارد از بین ببرد.
رشد درآمدهای مالیاتی و کاهش وابستگی 
به درآمدهای نفتی، همــواره یکی از اهداف 
در دستور کار سیاســتگذار در اقتصاد ایران 
بوده است که در بودجه ۱۴۰۲ بر آن تاکید 
شد. بر این اساس درآمدهای مالیاتی حدود 
۸۳۸هزار میلیارد تومان تعیین شــده است 
که نسبت به بودجه ســال گذشته افزایش 
۵۹درصــدی را نشــان می دهــد. هرچند 
افزایــش ســهم درآمدهــای مالیاتی در 
منابع بودجه می تواند اتفاق مثبتی باشــد 
اما برخی کارشناســان معتقدنــد در این 
زمینه بیش برآوردی صورت گرفته اســت. 
همچنین نکتــه مهم در این بیــن، اجرای 
عدالت مالیاتی اســت که به عقیده برخی با 
سیاســت های فعلی چندان عملیاتی نشده 
است. یکی از استدلال ها در این رابطه فشار 
بیشتر در اخذ مالیات از کارمندان و به طور 
کلی کسانی اســت که منابع درآمدی آنها 
شفاف بوده و توسط ســازمان امور مالیاتی 
قابل رصد خواهند بود. بررســی ها نشــان 
می دهــد در قانون بودجــه ۱۴۰۲، حدود 
۶۹هــزار میلیارد تومان مالیــات برای اخذ 
از کارمندان بخش خصوصــی و دولتی در 
نظر گرفته شده است. این درحالی است که 
مالیات مصوب برای اخذ از مشــاغل حدود 

۴۱هزار میلیارد تومان بوده است.
هرچند از ابتدای ســال جاری، مســوولان 
ســازمان امور مالیاتی بر مقابله بیشــتر با 
فرار مالیاتی و جدی تر شــدن اخذ مالیات از 
مشاغل تاکید می کنند، اما بررسی ها نشان 
می دهد که بار فشــار مالیاتــی همچنان بر 
دوش کارمندان و حقوق بگیران ســنگینی 
می کنند. به نظر می رسد دلیل این موضوع 
نیز نبود ابزار لازم بــرای رصد تراکنش های 
ســایر افرادی اســت که از منابع متعددی 
درآمد کســب می  کنند. در همین راستا در 
قانون بودجه ۱۴۰۲، تغییراتــی در زمینه 
مالیات بر درآمد اشــخاص حقیقی اعمال 
شــده اســت. بر این اســاس ضمن تغییر 
ســقف های معافیت مالیاتــی، در بند )و( 
موارد بیشتری از پرداختی به کارمندان، از 
جمله حقــوق و مزایا، مقرری یــا مزد، حق 
شغل، حق شاغل، فوق العاده ها، اضافه کار، 
 حق الزحمــه، حق مشــاوره، حــق حضور 
پــاداش، حق التدریــس،  در جلســات، 
حق التحقیق، حق پژوهــش و کارانه اعم از 
مستمر یا غیرمســتمر که  به صورت نقدی و 
غیرنقدی ، از یک یا چنــد منبع، »در بخش 
دولتی و یــا  غیردولتی« مشــمول مالیات 

می شود.

برداشت نادرست از قانون؟
در همیــن رابطه احســان ارکانــی، عضو 
کمیســیون برنامــه و بودجــه مجلس، در 
گفت وگو با »دنیای اقتصــاد« درباره هدف 
قانون گذار از این تغییرات گفت: هدف اصلی 

ما مقابله با حقوق های نجومی بوده اســت، 
زیرا برخی مدیران و اعضــای هیات علمی 
با این عناویــن مبالغ ســنگینی را دریافت 
می کردند که مشمول مالیات نمی شد. او در 
رابطه با مشکلاتی که این قانون برای بخش 
خصوصی به وجود آورده است، تاکید کرد: 
هدف مــا در تدوین این قانــون تنها بخش 
دولتی بوده و بخش خصوصی به هیچ عنوان 
مشمول این موضوع نمی شــود. موضوعی 
که در این بین عجیب به نظر می رســد این 
اســت که در متن قانون بر »منابع دولتی و 
غیردولتی« تاکید شده است و همچنین در 
بند ۸ بخشنامه مالیات بر حقوق که سازمان 
امور مالیاتی ابلاغ کرده اســت؛ ذکر شــده 
که »کلیه پرداخت ها به افــراد در قبال ارائه 
خدمات در دستگاه ها )اعم از بخش دولتی 
و یا غیردولتــی( تحت هر عنــوان از جمله 
ساعتی، روزمزد، قراردادی، حق التدریس، 
حق التحقیــق، حق الزحمه، حــق نظارت، 
حق التالیف و پاداش شــورای حل اختلاف، 
مشــمول بند )و( تبصــره ۱۲ قانون بودجه 

۱۴۰۲ می شود.«
در همین رابطه احمد غفارزاده، کارشناس 
مالیاتــی، در رابطه با این ابهــام به »دنیای 
اقتصاد« گفــت: درحال حاضــر مالیات بر 
حقوق برای بخش های دولتی و غیردولتی 
تفاوتی نــدارد و مقررات آن کاملا یکســان 
اســت. اتفاقی که کمــی عجیب بــه نظر 
می رســد و ابهــام دارد، این اســت که آیا 
منظور قانون گذار از گنجاندن این بند چیز 
دیگری بوده است و درحال حاضر برداشت 

نادرستی از قانون شده است؟
همچنیــن غفــارزاده در رابطه بــا تغییر 
مهم دیگری که در بودجه ســال جاری در 
بخش مالیات بر حقوق اعمال شــده است، 
گفت: تنهــا تفاوتی که در ســال جاری رخ 
داده این اســت که مالیات بر مجموع درآمد 
دیده شــده اســت؛ به این معنی که کسی 
کــه از چندجا حقوق بگیر باشــد، تمام این 
حقوق هــا با یکدیگــر جمع خواهد شــد و 
بر مجموع آنهــا مالیات وضع می شــود. به 
گفته این کارشــناس، با وجود اینکه قانون 
 )PIT( مالیات بر مجموع درآمد یــا همان
هنوز به تصویب مجلس نرســیده است، اما 
قانون گــذار امســال آن را در بخش حقوق 

اعمال کرده است.
او در رابطه با ســازوکار محاســبه مالیات با 
روش جدید گفت: برای ایــن کار دو روش 
وجود دارد. اول اینکه کارفرما باید اطلاعات 
حقوق بگیــر و مبالغی را کــه تحت عناوین 
مختلف پرداخت می کند در ســامانه وارد 
کند. پس از آن ســازمان امور مالیاتی سایر 
حقوق های دریافتی فــرد از منابع دیگر را 
بررســی کــرده و درنهایت نــرخ مالیات را 
تعیین می کند. راه دیگر هم این اســت که 
کارفرما خــود مالیات را محاســبه کرده و 
پرداخت کند و بعد از محاســبات سازمان 
امــور مالیاتــی، مابه التفاوت اعلام شــود. 
این کارشــناس تاکید کرد: تنها در صورتی 
که ســازمان امور مالیاتی تــوان انجام این 
محاسبات را داشته باشد، این قانون اجرایی 
اســت. هرچند در این شــرایط مالیات بر 

حقوق امســال کمی پیچیده شــده است و 
اجرای آن به بســترهای بیشتری نیاز دارد، 
اما به نظر می رســد قانون گذار کمی عجله 

کرده است.

تیغ مالیات بر قلم نویسندگان
چنیــن پیچیدگی هایی که به آن اشــاره 
شد باعث شــده اســت حتی در مواردی، 
مالیات اخذشــده از حقوق بگیران بیش از 
مقدار قانونی باشــد و از افرادی که مجموع 
درآمد ســالیانه آنها کمتــر از ۲۰۰میلیون 
تومان اســت بیش از ۳۰درصد مالیات اخذ 
شــود. نکته  مهم دیگری که به نظر می رسد 
قانون گــذار به آن بی توجهی کرده اســت، 
اســتفاده از عناوینــی مثــل حق التالیف 
اســت. این موضوع باعث می شــود اقشار 
فرهنگی جامعــه، از جمله نویســندگان، 
روزنامه نگاران و خبرنگاران که حقوق خود 
را با این عناوین دریافت می کنند، مشمول 
مالیات های سنگینی شــوند. این درحالی 
اســت که به طور کلی هزینه پرداختی برای 
این مشــاغل نه تنها زیاد نبوده بلکه به طور 
مستمر پرداخت نمی  شــود و اخذ مالیات از 
آن می تواند فشــار زیادی بر این افراد وارد 
کند. آن هم در شــرایطی که انتظار می رود 

حمایت بیشتری از این قشر صورت پذیرد.

بازنگری در معیار
اما ســوال مهمی که در این میان توســط 
برخی مطرح می شود این است که آیا ارقام 
تعیین شده برای ســقف معافیت مالیاتی بر 
درآمد اشخاص با واقعیت های امروز اقتصاد 
ایــران مطابقت دارد؟ محاســبات نشــان 
می دهد ســال ۱۴۰۱، خط فقــر در تهران 
برای یک خانوار ۴نفــره، ۱۲میلیون تومان 
بوده اســت. با توجه به اینکه این میزان در 
ســال جاری افزایش یافته اســت و حداقل 
حقوقی که افراد دریافــت می کنند حدود 
۸ الــی ۱۰میلیــون تومان اســت، تعیین 
درآمد سالانه ۱۲۰میلیون تومانی در سال 
جــاری برای ســقف معافیــت مالیاتی که 
حدود ماهانه ۱۰میلیون تومان خواهد بود، 
نمی تواند چندان منطقی باشــد. بنابراین 
انتظار می رود سیاســتگذار ضمن توجه به 
ایجاد درآمدهای پایــدار مالیاتی، اقدامات 
خود را متناسب با سطح درآمد و هزینه های 
اقشــار مختلف جامعه در نظــر بگیرد و به 
گونه ای عمــل کند که این سیاســت ها به 
ابزاری برای کاهش انگیــزه افراد و همچین 
تمایل بــه دور زدن بیشــتر قوانین مالیاتی 

منتهی نشود.

معاون ســازمان جمــع آوری اموال تملیکــی درباره 
جزئیات و آخرین وضعیــت ۴۲۶ کانتینر لوازم خانگی 
خارجی بوش در گمرکات اســتان هرمزگان اعلام کرد 
که همچنان دستور مقام قضایی برای توقف فروش این 
لوازم خانگی که ارزشــی بالغ بر ۱۴۰۰ میلیارد تومان 

دارد، پابرجاست.
ســعید غلامی باغی  اظهار کــرد: ۴۲۶ کانتینر لوازم 
خانگی خارجی که در گمرکات استان هرمزگان است، 
مربوط به شــرکت بوش بوده و تعــداد کالاهای آن در 
آخرین بررسی انجام شــده بیش از ۱۰۰ هزار دستگاه 
و شامل انواع لوازم خانگی بزرگ و کوچک بوده و عمده 
آن ماشــین لباسشویی، ماشین ظرفشــویی، یخچال 
فریزر و ... است.وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه 

واردات این ۴۲۶ کانتینر چگونه انجام شــده 
و به چه علــت ترخیص آن طی ســال های 
گذشته با مشکل مواجه شــده است؟ گفت: 
مشکل به وجود آمده برای این محموله لوازم 
خانگی به خاطــر تغییر قوانیــن و مقرراتی 
بود که درباره کالاهای ممنــوع الورود اتفاق 
افتاد؛ بنابراین ثبت ســفارش و ترخیص آنها 

با مشکل مواجه شــد.عضو هیات مدیره و معاون بهره 
برداری و فروش امــوال منقول ســازمان جمع آوری 
امــوال تملیکی ادامه داد: در شــرایطی کــه قوانین و 
مقررات واردات انواع کالاها از جملــه لوازم خانگی به 
کشور دســتخوش تغییرات در سال ۱۳۹۷ قرار گرفت 
برخی محموله ها یــا در حال حمل به کشــور بودند یا 

وارد گمرکات شده بودند اما اگر اظهار نشده 
باشند، مشمول قوانین جدید می شوند. این 
۴۲۶ کانتینر لــوازم خانگی نیــز در فرآیند 
واردات و تــا زمان تغییرات اعمال شــده در 
قوانین اظهار نشــده  بودند.غلامی گفت: در 
این شرایط مســئله تخلف در زمینه واردات 
این لوازم خانگی و عدم ثبت ســفارش آن در 
دســتگاه قضایی مطرح شــد، نهایتا مرجع رسیدگی 
کننده یعنی سازمان تعزیرات حکومتی یا دادگاه ها به 
این پرونده ورود کردند. نهایتا شعبه ۲۸ دادگاه انقلاب 
رای این پرونــده را صادر کرد اما پس از گذشــت چند 
ســال هنوز محاکم قضایی نیز نتوانستند به این نتیجه 
برســند که حکم نهایی برای این پرونده چیست و آیا 

این کالاهای وارد شده مشــمول قانون قاچاق می شود 
یا خیر. از ســوی دیگر واردکننده کالا نیــز همواره به 
دنبال ارائه مــدارک مثبت خود بــرای دریافت حکم 
برائت اســت. به همین دلیل مراحل رســیدگی به این 
پرونده طولانی شده اســت.وی افزود: مطابق با تبصره 
۲ مــاده ۵۳ قانون مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز مراجع 
می توانند به جهت جلوگیری از فساد یا کاهش کیفیت 
یک کالا حکم به فروش آن کالا بدهند تا اگر مشــمول 
قانون قاچاق شــد مبلغ حاصل از فروش آن که از سوی 
ســازمان جمع آوری اموال تملیکی انجام می شود، به 
خزانه دولت واریز شــود و اگر کالا توانست حکم برائت 
بگیرد به دلیل آنکه کالا موجود نیســت حاصل فروش 

به عنوان حق صاحب کالا به او بر می گردد.

 قرارداد خریــد شــارژرهای AC و DC اتوبوس های 
برقی پایتخت با حضور وزیر صمت، شــهردار و رئیس 

شورای شهر تهران بزرگ امضا شد.
به گــزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، نشســت 
مشترک مسوولان وزارت صمت و شــهرداری تهران 

به منظور بررســی مشــکلات حمل و نقل پایتخت با 
حضور »عباس علی آبــادی« وزیر صنعــت، معدن و 
تجــارت، »علیرضا زاکانی« شــهردار تهــران بزرگ، 
»مهدی چمران« رئیس شــورای شــهر تهران و سایر 
مدیران مجموعه های مختلــف مرتبط با حوزه حمل و 

نقل وزارت صمت و شهرداری تهران برگزار شد.
در این نشســت حاضران درباره ضرورت رفع مشکلات 
حمل و نقل در کلان شــهر تهران و به ویژه برقی سازی 
وسایل حمل و نقل عمومی شــامل اتوبوس، تاکسی و 

غیره به بحث و تبادل نظر پرداختند.

همچنیــن در جریان این نشســت، قــراردادی بین 
ســازمان حمل و نقل ترافیک شــهر تهران و شرکت 
مهندســی و ســاخت برق و کنترل مپنا )مکو( درباره 
خرید ۷۳ عدد شــارژر AC و DC بــرای اتوبوس های 

برقی به امضا رسید.

بوش

اتوبوس

آخرین خبرها از ۴۲۶ کانتینر لوازم خانگی توقیفی بوش  در گمرک

قرارداد خرید شارژرهای اتوبوس های برقی تهران امضا شد

در کمیسیون مشترک همکاری های ایران و سوریه مطرح شد

پیگیری اجرای ۱۶ سند همکاری بین ایران و سوریه

خریدار  در ســفر اخیر رئیس جمهوری و 
هیئت همراه به ســوریه ۱۶ سند همکاری 
بین ایران و سوریه به امضا رسید که امروز در 
کمیســیون پیگیری با حضور بذرپاش وزیر 
راه و شهرسازی ایران و محمدسامر الخلیل، 
وزیــر اقتصــاد و تجارت خارجی ســوریه، 
نشســتی برای پیگیری اجرای این سندها 

برگزار شد.

 مهرداد بذرپاش - وزیر راه و شهرســازی و 
رئیس کمیسیون اقتصادی مشترک ایران 
و سوریه، امروز در جلســه افتتاحیه کمیته 
پیگیــری اســناد و تفاهمات ســفر رئیس 
جمهور کشورمان به دمشق، با اشاره به سفر 
اخیر رئیس جمهوری به ســوریه گفت: در 
این سفر ۱۶ ســند همکاری بین دو کشور 
به امضا رسید و یکی از اصلی ترین وظایف ما 
در کمیســیون پیگیری برای اجرایی شدن 

این سندهاست.
وزیر راه و شهرسازی خاطر نشان کرد: طبق 
تاکیدات روســای جمهور دو کشــور باید 
هرچه ســریع تر این تفاهمات را به مرحله 

اجرا برسانیم.

بذرپاش ضمن قدردانی از سفیران دو کشور 
گفت: تحول قابل توجهــی در پیگیری ها و 

به سرانجام رسیدن پروژه ها رخ داده است.
وی به جلســه روز گذشــته خود بــا وزیر 
حمل ونقل ســوریه اشــاره کــرد و گفت: 
گزارش ها حاکی از پیشــرفت مناســب در 

امور و پروژه های مشترک بود.
محمد سامر الخلیل وزیر اقتصادی و تجارت 
خارجی ســوریه نیز در این نشســت ضمن 
تشــکر از دعوت وزیــر راه و شهرســازی و 
میزبانی شایســته وی، بر تکلیف نهاده شده 
از سوی رئیس جمهور سوریه برای اجرایی 
شدن تفاهمات انجام شده در سفر تاریخی 

رئیس جمهور ایران تاکید کرد.

وی افزود: در این ســفر و ملاقــات تاریخی 
میان روســای جمهور ایران و سوریه نقطه 
تحول جدیدی در روابط اقتصادی و تجاری 

ایجاد شده است.
وزیر اقتصــادی و تجارت خارجی ســوریه 
گفت: شــاهد تحولات جدیدی در منطقه 
هســتیم و امیدواریم این تلاش ها به نتیجه 

ملموس برسد.
ســامرالخلیل اظهار کرد: تشــکیل جلسه 
پیگیری بعــد از تنها دو ماه از ســفر رئیس 
جمهور ایران به سوریه نشان دهنده جدیت 
ایران در اجرای توافقات مهم میان دو کشور 

دارد.
وی افزود: شب گذشته جلسه مهمی با وزیر 

داشــتیم و موضوعات مهمی در بســیاری 
از حوزه ها مطرح شــد که در حاشــیه این 
جلسات برخی از جزئیات این توافقات اعلام 

خواهد شد.
گفتنی اســت، جلســه  افتتاحیــه کمیته 
پیگیــری اســناد و تفاهمات ســفر رئیس 
جمهور کشورمان به دمشق در اردیبهشت 
۱۴۰۲ به ریاست مهرداد بذرپاش وزیر راه و 
شهرسازی کشورمان و محمدسامر الخلیل، 
وزیر اقتصــاد و تجارت خارجی ســوریه به 
عنوان رؤســای کمیســیون های مشترک 
اقتصادی دو کشور صبح امروز دوشنبه نهم 
مردادماه در ســاختمان دادمان وزارت راه و 

شهرسازی برگزار شد.
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در خلاء آموزشی اینفلوئنسرها الگو می شوند!
نگار علی همه ما حداقل روزی یکبار به صفحــه خود در فضای مجازی 
ســر می زنیم و یا به سراغ هر اپلیکیشــن ارتباطی که در فضای مجازی از 
آن اســتفاده می کنیم، می رویم تا ببینیم دنبال کنندگان محبوب ما چه 
کاری انجام می دهند.کودکان و نوجوانان نیز در این مسیر کنار ما هستند، 
شاید خود شــما بارها از آشنایی کودکانی در بازه ســنی ۷ تا ۱۰ سال و یا 
نوجوانانی در بازه سنی ۱۰ تا ۱۶ ســال با فضای مجازی شگفت زده شده  
باشید. اینفلوئنسرهایی که اســم آن ها به گوش شما نخورده است اما این 
کودکان و نوجوانــان در جریان ریزترین اتفاقات شــخصی زندگی آن ها 

هستند و یا حتی سعی می کنند آن ها را الگو خود قرار دهند.
معلمان و یا والدین دیگر الگو نیســتند؛ الگوها اکنــون برای کودکان و 
نوجوانان اینفلوئنســرها در یوتیوب و اینســتاگرام هســتند. آنها در 
اینترنت هستند، باحال به نظر می رســند، در مورد چیزهایی صحبت 

می کنند که شما دوست دارید، بنابراین آنها الگو هستند.
اغلب در پاســخ به این پرســش که کودکان و نوجوانان در یک الگو به 
دنبال چه چیزی می گردند؛ گفته می شــود که آن هــا دنبال افرادی 
هستند که بتوانند با آن ها ارتباط بگیرند، الهام بخش باشند و همچنین 
بتوانند خود را به جای آن ها بگذارند. با در نظر گرفتن آنچه گفته شــد، 
جای تعجب نیســت که اعضای نزدیک خانواده در وهلــه اول برای ما 
در دوران کودکی الگو بوده اند. الگوهای بارز دیگری که برای ســالیان 
متمادی برجسته بوده اند، آن دســته از افراد مشهور هستند که به طور 
مرتب در دنیای رســانه یافت می شــوند. با این حال، دنیای یوتیوب و 
اینســتاگرام ســتاره ها و الگوهای خود را متولد کرده اســت )که لزوماً 
در رســانه های جریان اصلی یافت نمی شــوند( کــه در »دنیای آزاد 

بزرگسالان« زندگی می کنند که در آن هر اتفاقی ممکن است رخ دهد.
قدرت الگوها در زندگی کودکان و نوجوانان بســیار حائز اهمیت است، 
زیرا آنها تشویق می شوند تا رویاهای خود را دنبال کنند، استعدادهای 
خود را پیدا کننــد و به گمان خود بزرگســالان موفقی شــوند. واضح 
است که رســانه های اجتماعی می توانند به روش های شگفت انگیزی 
و به عنوان بســتری برای کمک به میلیون ها کــودک و نوجوان مورد 
اســتفاده قرار گیرند؛ بســیاری از وبلاگ نویس ها هســتند که آشکارا 
تجربیات خــود در مواجهه بــا افســردگی و اضطراب را به اشــتراک 
می گذارند. اینجاســت که باید از پلتفرم و تأثیری کــه آنها در اختیار 
دارند و توانایی ایجاد یک رابطه تقریباً فردی با مخاطبان اســتفاده کرد 
و از پتانســیل آن بهره مثبت برد، با این  حال بهــره وری مثبت از فضای 
مجازی نیازمند آموزش است و در محیطی که خلاء آموزشی وجود دارد 

خطرات زیادی کودکان و نوجوانان را تهدید می کند.
اقناع ایدئولوژیک، استثمار )سوء استفاده جنسی و قاچاق، آزار و اذیت و 
اعتیاد به مواد مخدر(، نقض حریم خصوصی و سوء استفاده از داده های 
شــخصی و در آخر آســیب های فیزیکــی؛ خطراتی که جــان و روان 

کودکان را در فضای مجازی و در خلاء محیط آموزشی تهدید می کند.
نتایج نظرسنجی صورت گرفته از طرف گروه مشــاوره بوستون نشان 
می دهد که ۹۳ درصد از کودکان ۸ تا ۱۷ ساله در اینترنت هستند. آنچه 
که تکان دهنده است این است که حداقل یک نفر از چهار پاسخ دهنده 
به این نظرســنجی یکبار تجربه تهدید سایبری را داشــته اند. با وجود 
فراوانی چنین تهدیداتی، بیشتر حوادث گزارش نمی شوند. تنها حدود 
۴۰ درصد از والدین گفتند که فرزندانشان در مورد محتوای نامناسبی 

که در فضای مجازی با آنها مواجه شده بودند، آن ها را مطلع کرده است.
امروزه، بحث هــای مربوط به امنیت آنلاین کــودکان و برنامه هایی که 
تلاش می کنند به این موضوع بپردازند به شدت به سمت خطرات سوء 
استفاده جنسی آنلاین از کودکان و قلدری ســایبری گرایش دارند؛ با 
این حال خطراتی که کــودکان در فضای مجازی با آن روبرو هســتند 
بسیار گسترده تر است.در این راستا و برای کاهش خطراتی که کودکان 
و نوجوانان را در محیط آنلاین تهدید می کند، مدارس و سیســتم های 
آموزشی برخی از کشــورها اجرای برنامه های آموزشــی و برنامه های 
درســی را برای فراگیری مهارت ها پیش گرفته اند. این سیســتم های 
آموزشی باید ملموس باشند و راه حل هایی برای خطرات آنلاین و اینکه 
چه هستند، کجا هستند، چگونه به آنها واکنش نشان دهیم و چگونه از 
آنها اجتناب کنیم، را ارائه دهند. علاوه بر این، سیســتم های آموزشی 
باید با والدین در تعامل باشــند تا آنها را در جریان آخرین تهدیدات قرار 
گیرند.جلســات اطلاع رسانی والدین باید توســط مدارس ارائه شود و 
کمپین های آگاهی رســانی متمرکز بر تهدیدات سایبری باید در همه 
جا وجود داشته باشد. به همان اندازه مهم، مدارس باید دوره های سواد 
دیجیتالی را ارائه دهند تا اطمینان حاصل شــود کــه مربیان با آخرین 

پیشرفت های فناوری و پویایی های خطر سایبری به روز هستند.
ممکن اســت به نظر برسد که این کاری بسیار ســخت و زمان بر است و 
در واقع همینطور نیز اســت اما پذیرفتن عواقب ناشی از جدی نگرفتن 
تهدیدات سایبری علیه کودکان یا عدم رویارویی موثر با این تهدیدات 
که با تلفات ایمنی، کیفیت زندگی، رشــد و سلامت کودکان سنجیده 

می شود سخت تر خواهد بود!

یادداشت

مدیرعامل ســازمان انتقال خون با بیــان اینکه برای 
اولین بار در ۱۴۰۱ توانســتیم ۱۰۰ درصد نیاز خونی 
کشــور را تامین کنیم، درحالی که پیشتر این رقم، ۸۵ 
درصد بود؛ گفت: ذخایر خــون و فرآورده ها میانگین 
حدود ۴ روز بود که موفق شــدیم این میانگین را تا دو 

برابر افزایش دهیم که موضوعی بی سابقه است.
 دکتر مصطفی جمالــی ، مدیرعامل ســازمان انتقال 
خون ایران، در مراسم روز ملی اهدای خون که در مرکز 
همایش های بین المللی موزه ملی انقلاب اســلامی و 
دفاع مقدس برگزار شد، گفت: هرکس نفسی را نجات 
دهد گویا تمام نفوس را نجات داده است، اهدای خون 
بســیار مهم اســت که باعث جان انســان های زیادی 

می شــود. ما اهداکنندگان خون را سرداران 
گمنام سلامت می دانیم و کارمندان اهدای 

خون هم سربازان گمنام سلامت هستند.
وی با تاکید بر اینکه تهیه خون کافی تکلیف 
این سازمان اســت، تصریح کرد: برای اولین 
بــار در ۱۴۰۱ توانســتیم ۱۰۰ درصد نیاز 
خونی کشــور را تامیــن کردیــم؛ درحالی 

که پیشــتر این رقم، ۸۵ درصد بود یعنی تا ۱۵ درصد 
نمیتوانستیم پاسخگوی نیاز مردم باشیم. ذخایر خون 
و فرآورده ها میانگین حدود ۴ روز بود که موفق شدیم 
این میانگین را تــا دو برابر افزایش دهیــم که این هم 
موضوعی بی سابقه اســت که در دولت سیزدهم انجام 

شد.وی افزود: سال قبل ســازمان بهداشت 
جهانی شاخص های ســلامت خون را اعلام 
کرد و ســازمان انتقال خون ایران از این نظر 
در حــد اروپا و آمریــکا بود با اینکــه ما جزو 
کشورهای با درآمد متوسط هستیم. ذخایر 
اســتراتژیک ما تا پایان امسال تامین است و 
هیچ دغدغه ای نداریم و شاکر هستیم که ما 

بحرانی برای کشور ایجاد نکردیم.
جمالی با اشــاره به اینکــه امروز ۳ رونمایــی انجام 
می شــود، اظهار کرد: این موارد آرزوی ۲۰ ســاله ما 
بوده است.   آزمایش مولکولی NAT یکی از این موارد 
است که عفونت های ویروســی را به روش ژنی انجام 

می دهد و در این دولت با این مشــکلات قرار اســت 
رونمایی شود؛ این درحالی اســت که ممکن بود قبلا 
در موارد بسیار ناچیزی خدایی نکرده ایدز یا هپاتیت 
را شناســایی نکنیم که دیگر این خطا به نزدیک صفر 

می رسد.
وی افزود: رونمایی دوم  آزمایش غربالگری آنتی بادی 
اســت که برای گروه های خونی فرعی انجام می شــود 
تا عوارض متعدد این افراد را کاهــش می دهد و اگر در 
ســالیان قبل این آزمایش را داشتیم مشکلات هزاران 
بیمار ما کاسته می شد و یا یکی از علل سقط جنین عدم 
انجام این آزمایش است که با رونمایی امروز این مشکل 

هم کاهش می یابد.

خون

خریدار  به گفته مشــاور وزیــر آموزش 
و پــرورش و مدیر پروژه های اســتخدامی 
وزارت آموزش و پــرورش، برای جذب ۲۸ 
هزار آموزگار ابتدایی، امسال حدود ۵۹ هزار 

نفر وارد ارزیابی تکمیلی شده اند.
دکتر سجاد صدیقی اظهار کرد: در سالهای 
قبــل بیــن ۱ تــا ۱.۲ برابر ظرفیــت برای 
مصاحبه فراخوان می شــد. از این رو خیلی 
اوقات برای برخی شــغل محل ها تنها یک 
داوطلب وجود داشــت و همان یک نفر هم 
جذب می شد. ما امسال فراخوان را به حدود 

۳ برابر ظرفیت رساندیم.
وی ادامه داد: سال گذشته این شرط وجود 
داشــت که فرد باید ۵۰ درصد نمره نفر اول 
را کسب می کرد. امســال ما این شرط را به 
کسب ۵۰ درصد میانگین نمره سه نفر اول 
تغییر دادیم تا پوشــش بیشــتری را شامل 
شــود. از این رو بــرای آزمــون آموزگاری 
امســال که ۲۸ هزار نفر جذب خواهند شد، 
۵۹ هزار نفر حائز حداقل ها بــرای ورود به 

ارزیابی تکمیلی شدند.
مشــاور وزیر آمــوزش و پــرورش و مدیر 
پروژه هــای اســتخدامی وزارت آموزش و 
پرورش، تصریح کرد: از بیــن این ۲۸ هزار 
ظرفیتی که داریم، بیــش از ۱۱ هزار نقطه 
شغل محل خالی اســت چراکه یا این نقطه 
شغل محل ها در شــهرهای بزرگ است که 
داوطلبان مــرد انگیزه حضــور در آن را به 
دلایلی از جمله ســطح درآمــد کارمندی 
پاییــن ندارند، یا ایــن نقطه شــغل ها در 
محل هایی هســتند که برای مثال اگر ۱۰ 
نفر ظرفیت داشــته ایم تنها ۵ نفر شــرکت 
کننده بوده اند و یا حد نصاب را گرفته اند. از 
این رو شاید به تعابیری بتوان گفت ما برای 
حدود ۱۷ هزار شــغل محــل رقابت جدی 

داریم.
صدیقی با ذکر مثالی توضیح داد: برای مثال 
اگر در یک شغل محل ســه نفر حائز شرایط 
شــوند، این ســه نفر باید در مجموع نمره 
کتبــی و ارزیابی تکمیلــی حداقل نمره ای 
خاص را کســب کند. بنابراین چنانچه هر 

سه این افراد نمره لازم را کسب نکنند هیچ 
کدام پذیرفته نمی شــوند چراکــه برایمان 
مهم اســت این افراد حداقل شایستگی ها 
را کسب کنند. بنابراین ممکن است خیلی 
از این ۱۷ هــزار نفر هم در فراینــد ارزیابی 

تکمیلی رد شوند.

دریافت مجوز به کارگیری معلمان 
بازنشسته

وی در بخــش دیگر ســخنان خود درباره 
سیاســت به کارگیری معلمان بازنشسته 
بــرای تدریــس طی ســال جــاری نیز 
افزود: ســال گذشــته مجوز به کارگیری 
و همــکاری بازنشســتگان را گرفتیم اما 
امســال این دقت را کرده ایم که این فرد 
بازنشسته که قرار است با ما همکاری کند 
حداقل شایســتگی در رتبــه بندی را نیز 
داشته باشد، رتبه سه به بالا باشد تا حداقل 
صلاحیت هــا را برای دعوت به کار داشــته 
باشــد چراکه ما دنبال انتخاب معلم قیمتی 

هستیم.

درصد ارزیابی تکمیلی در آزمون 
دبیری کمتر است

مشــاور وزیر آمــوزش و پــرورش و مدیر 
پروژه هــای اســتخدامی وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه فرآیند ارزیابی تکمیلی 
برای آزمون دبیــری نیــز همینگونه طی 
می شود، در عین حال گفت: درصد ارزیابی 
تکمیلی در آزمون دبیری کمتر است چراکه 
شغل آموزگار ابتدایی شــغلی میان رشته 
اســت و قدر زیادی به مهــارت های عملی 
وابســته اســت اما در مقطع متوسطه وزن 

دانش جدی تر است.
بــه گفته صدیقــی در حــال حاضر ۴۸۰ 
گروه ارزیابی به صورت بر خط در کشــور 
در حال ارزیابی داوطلبان هســتند، بیش 
از ۳۹ هزار نفر تا امروز ارزیابی شــده اند، 
فرآیند ارزیابی در برخی اســتان ها نظیر 
ســمنان، گیــلان و قزوین بــه علت حجم 
کمتــر داوطلب به اتمام رســیده اســت و 
برآورد می شود تا هفته آینده کار ارزیابی در 

استان ها به اتمام برسد.

اعلام نتایج آزمون آموزگاری در نیمه 
اول شهریور

وی درباره اعلام نتایج قطعی و نهایی آزمون 
آموزگاری نیز اظهار کرد که برآورد می شود 
در نیمه اول شــهریور ســازمان ســنجش 

بتواند نتایج را اعلام کند.
وی با بیان اینکه طبق ســند تحول بنیادین 
معلم بایــد صلاحیت عمومــی، تخصصی 
و حرفه ای داشــته باشــد و ما نیز بر همین 
اساس مفاد آزمون را امســال تغییر دادیم، 
ادامه داد: قبلا تفاوتی بین پذیرش معلم در 
وزارت آموزش و پرورش و استخدام نیرو در 
ســایر وزارتخانه ها نبود اما ما بر اساس سند 
تحول دگرگونی ایجاد کردیم. پذیرش را بر 
اساس ســه صلاحیت عمومی و تخصصی و 
حرفه ای تغییر دادیم. برای اولین بار منابعی 
را معرفی کردیم که در دســترس عمومی 
باشد و نسبت به شــغل معلمی تا حد قابل 
قبولی کفایت داشــته باشــد. به طوری که 
آزمون امسال باعث شــد تا حد زیادی بازار 
فرآیند استخدامی جمع شد و این در حالی 

اســت که قبل تر حتی برای ایــن امر کتاب 
سی ســال آزمون اســتخدامی هم وجود 

داشت.
صدیقی با یادآوری اینکه آزمون آموزگاری 
پیش تر محدود به پنج الی شــش رشته بود 
اما اکنون بیش از ۳۰ رشــته در این آزمون 
می توانند شرکت داده شــوند، توضیح داد: 
قبلا ابزارهایی که استفاده می کردیم نهایتا 
مصاحبه بود و فرد فقط مصاحبه می شــد. 
اکنون اما ابــزار ما فقط مصاحبه نیســت و 
چهار ابــزار مصاحبه، ارائه شــفاهی، ایفای 
نقش و مطالعه مــوردی و بحــث گروهی 
داریــم. همچنیــن بــرای شایســتگی ها 
شــاخص هایی تعیین شــد و جدول ابزار 

شایستگی ایجاد کردیم.
به گفته این مشــاور وزیر آموزش و پرورش، 
حدود ۵۵۰۰ معلم تحت آموزش لازم برای 
برگزیدن به عنوان گروه ارزیاب قرار گرفتند 
که نهایتا از این بین ۳۵۰۰ نفر تایید شــدند 
تا حدود ۶۰۰ گروه ارزیابی را پوشش دهند.
صدیقی گفــت: داوطلبان با کــد در فرآیند 
ارزیابی قــرار می گیرند و بــا توزیع رندمی 
ارزیابی می شــوند. هر داوطلب و هر ارزیاب 
یک کد دارد. اینکه کدام داوطلب با چه کدی 
به چه ارزیاب و با چه کــدی تخصیص پیدا 
می کند، مشخص نیســت.مدیر پروژه های 
اســتخدامی وزارت آمــوزش و پــرورش، 
همچنین عنوان کرد: در هر گروه ارزیابی ۴ 
ارزیاب برای ارزیابی ۶ داوطلب در روز وجود 
دارد و هر ۶ داوطلب توســط چهــار ارزیاب 
ارزیابی می شوند. ابزارهای انتخابی ما شبیه 
سازی شده اســت. مبتنی بر ســند تحول 
بنیادین معلم سه نقش دارد. یکی از نقش ها 
رابطه بین مربی و دانش آموز اســت . در این 
خصوص داوطلب با ارائه شــفاهی و تدریس 
بررسی می شود. نقش دیگر معلم رابطه معلم 
با خانواده دانش آموز اســت که این مورد را 
با ابزار ایفای نقش بررســی می کنیم. نقش 
دیگر نیز نقش اجتماعی معلم اســت که نوع 
حضور معلم در محله می تواند مدرســه را به 

کانون الهام بخش تبدیل کند.

خریــدار  معــاون درمــان ســازمان 
تأمین اجتماعی با تجلیل از نقش ارزشمند 
پزشــکان و کادر درمانی سراســر کشور در 
ارائه خدمات به بیماران بیمه شده، تصویب 
دســتورالعمل تبدیل وضعیت استخدامی 
پزشــکان شــاغل در مراکز درمانــی و نیز 
اصلاح نظام پرداخت پزشکان را از اقدامات 
بسیار مهم این ســازمان در مسیر جذب و 
نگهداشت کادر درمان در مراکز ملکی و در 
جهت خدمت رسانی بیشتر به بیمه شدگان 

تأمین اجتماعی توصیف کرد.
 مهدی اســلامی معاون درمان این سازمان 
در این زمینه گفت: توســعه کمی و کیفی 
خدمات درمانی و بهبود مستمر خدمات در 
بخش درمان مستقیم و درمان غیرمستقیم، 
از اولویت هــای راهبــردی بخــش درمان 
سازمان تأمین اجتماعی است. همه تلاش ها 
و محور همــه فعالیت هــا در بخش درمان 
تأمین اجتماعــی، در نهایت بــه این هدف 
ختم می شــود که خدمت رســانی بهتری 
به بیمه شــدگان صورت گیرد و قوه محرکه 
اصلی خدمت رســانی در بخش ســلامت و 
مراکز درمانی تأمین اجتماعی؛ پزشــکان 
و کادر درمــان هســتند که باید شــرایط 
مناســب برای افزایش انگیــزه و فعالیت و 

نقش آفرینی مؤثر آنان فراهم شود.
وی با اشــاره به این که یکــی از مهم ترین 
و حیاتی تریــن خدمــات این ســازمان به 
بیمه شــدگان و مســتمری بگیران، تأمین 
و ارائــه خدمات درمانی مناســب اســت، 
گفت: بیش از ۵۰ درصد از جمعیت کشــور 
تحــت پوشــش بیمــه تأمین اجتماعــی 
هســتند و بخش درمــان تأمین اجتماعی، 
به نوعی ویتریــن خدمات این ســازمان و 
خدمت رســانی به ذی نفعان است و منابع 
انســانی این بخش ازجمله پزشکان، کادر 
ساعی درمان و ســایر همکاران این حوزه، 

در راه خدمــت مطلوب به بیمه شــدگان و 
بازنشســتگان، از تمــام وجود خــود مایه 
می گذارند کــه نمونه بارز ایــن فداکاری و 
ازخودگذشــتگی را در دوران شیوع کرونا 

شاهد بودیم.
معاون درمان ســازمان تأمیــن اجتماعی 
افزود: در بخش درمان مســتقیم ســازمان 
تأمین اجتماعــی بیــش از ۴۰۰ مرکــز 
درمانی در سراســر کشــور به بیمه شدگان 
خدمت رســانی می کنند و راهبرد و هدف 
اصلــی بخــش درمــان تأمین اجتماعی 
این اســت که هرچه بیشــتر بتوانیم سطح 
خدمات درمانی را افزایش دهیم و خدمات 
بهتر و باکیفیت تری را بــه مردم ارائه دهیم 
و موجبــات رضایت مندی بیمه شــدگان 

سازمان را فراهم آوریم.
اســلامی همچنین گفت: در معاونت درمان 
از زمان شروع به کار در این دوره، چند محور 
اساسی برای فعالیت و خدمت به مردم را در 
دســتور کار قرار داده ایم و محور اصلی همه 
فعالیت هــای در نهایت تحقــق این هدف 
بوده که بیمه شــدگان دسترســی آسان تر 
به خدمات داشــته و خدمت رسانی بهتری 
به آنان صورت گیرد. در یک ســاله اخیر در 
حوزه معاونت درمــان تأمین اجتماعی برای 
تحقق این هدف، تبدیل وضعیت استخدامی 
پزشــکان را با جدیــت پیگیــری کردیم تا 
بتوانیــم دغدغه تعداد کثیری از پزشــکان 
خدوم ســازمان تأمین اجتماعــی را که در 
اقصی نقاط کشــور بدون ادعــا و خالصانه و 
در قالب قراردادی درحــال خدمت به مردم 
هستند، از نظر شرایط استخدامی حل کرده 
و انگیزه کار آنان را در مراکز درمانی سازمان 
ارتقــاء دهیم که قطعــاً نتیجــه نهایی این 
کار، بهبود خدمات رســانی به بیمه شدگان 
خواهــد بود.وی ادامــه داد: در این مســیر 
خوشبختانه با پیگیری صورت گرفته و نظر 

مساعد مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی، 
ضوابط و مقررات تبدیل وضعیت استخدامی 
پزشــکان همکار بخش درمان مســتقیم 
این ســازمان در بهمن ماه ســال گذشــته 
در هیئت امنــای ســازمان تأمین اجتماعی 
تصویب شــد. امیدواریم با ایــن مصوبه در 
ســال جاری نیز شرایط اســتخدام و جذب 
پزشــکان متخصص بیشترتســهیل شود. 
تکمیــل کادر درمان مراکــز به ویژه تأمین 
پزشــکان متخصص، لازمه حفظ و تقویت 
درمــان مســتقیم به عنوان کانــون اصلی 
خدمت به بیمه شــدگان است. روشن است 
اگر ما می خواهیم خدمــات بهتر و باکیفیت 
بیشــتری را در این مراکز ارائه دهیم، شرط 
آن این اســت که بتوانیم پزشکان متخصص 
موجود را حفــظ و  زمینه جذب پزشــکان 

جدید را فراهم آوریم.
وی افــزود: تبدیــل وضعیت اســتخدامی 
پزشــکان همکار ایــن ســازمان و تثبیت 
وضعیــت اشــتغال آنــان از ۱۳۹۴ به این 
ســو انجام نشــده بود که تحقق ایــن امر و 
تثبیــت امنیت شــغلی پزشــکان در حال 
فعالیــت در مراکز درمانی ملکی ســازمان 
تأمین اجتماعــی، حتماً نقــش مؤثری در 
افزایش انگیزه کاری و رفع دغدغه های آنان 

به همراه خواهد داشت.

معاون درمــان ســازمان تأمین اجتماعی، 
اصلاح نظــام پرداخت پزشــکان را از دیگر 
اقدامات این معاونت برشــمرد و گفت: یکی 
از اقدامات مهمی که اخیراً انجام شد، اصلاح 
نظام پرداخت پزشــکان شــاغل در مراکز 
ملکی تأمین اجتماعی اســت کــه یکی از 
ضروری ترین نیازهای حوزه درمان سازمان 
بوده اســت. این اقدام مهم با حمایت مقام 
عالــی وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، 
مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی 
و نیــز همراهی و همــکاری هیئت مدیره و 
هیئت امنای ســازمان و هم افزایی معاونت 
توسعه مدیریت و منابع انســانی و معاونت 
برنامــه ریزی، مالی وپشــتیبانی و ســایر 
مدیران محترم ذی ربط ســازمان به نتیجه 
رســید. در این نظــام پرداخــت در بخش 
بستری و ســرپایی، شــاخص های کارایی 
و اثربخشــی مؤثری لحاظ شده است. البته 
هــدف نهایی اصــلاح نظــام پرداخت این 
اســت که خدمات موردنیاز و تخصصی به 
بیمه شدگان با ســهولت بیشتری ارائه شود 
و از سرمایه گذاری سازمان در بخش درمان 
مستقیم بهره وری بیشــتری داشته باشیم. 
بدین مظور شــاخص هایی چــون افزایش 
عملکرد وکیفیــت خدمات، عــدم ارجاع 
به ســایر مراکز و عدم دریافت هرگونه وجه 
تعریف شده اســت. همچنین شاخص های 
اساســی در نحوه نسخه نویسی، تجویز دارو 
و تقاضاهای پاراکلینیک در بخش سرپایی 
تعریف شــده اســت که انتظار مــی رود با 
رعایت این شــاخص ها کیفیــت درمان و 

رضایت مندی بیمه شدگان افزایش یابد.
اسلامی ادامه داد: در نظام پرداختی جدید 
در بخش بســتری و جراحــی، K جراحی 
تعریف شــده که کاملًا وابســته به عملکرد 
است و هرچه پزشــکان متخصص در مراکز 
ملکی عملکرد بیشــتری داشــته باشند و 

اعمــال جراحی بزرگتــر را در ایــن مراکز 
انجــام دهنــد، دریافتی بهتــری خواهند 
داشت. همچنین در بخش بستری پزشکان 
متخصــص غیرجــراح  نیز شــاخص های 
مربوطه تعریف شده اســت. علاوه بر میزان 
رضایت منــدی بیمه شــدگان از خدمات 
درمانی ارائه شــده، رعایت اصول استاندارد 
نسخه نویســی و تجویز دارو برای پزشکان 
متخصــص و عمومــی تعریف شــده و در 

پرداختی ها اثرگذار خواهد بود.
معاون درمان ســازمان افــزود: معتقدیم 
درمــان ســازمان تأمین اجتماعــی باید 
یکپارچه و هماهنگ باشــد و خوشبختانه 
با هماهنگی هایــی که بــا هلدینگ میلاد 
ســلامت متولی بیمارســتان های هیأت 
مدیره ای اتفــاق افتاده اســت، امیدواریم 
بتوانیم از ســرمایه گذاری ســازمان در این 
بخش اســتفاده بهینه تری داشــته باشیم. 
یکی از مهمترین رویکردهــا و اولویت های 
ما در حوزه درمــان، یکپارچه ســازی این 
حوزه اســت. اعتقاد داریم که بخش درمان 
سازمان تأمین اجتماعی طبق قانون الزام که 
به نوعی اساســنامه درمان تأمین اجتماعی 
محسوب می شود، باید با یک رویه استاندارد 
اداره شود.  اســلامی اهمیت توجه ویژه به 
حساســیت بخش درمان تأمین اجتماعی 
در حوزه های تصمیم گیری کشور به ویژه در 
مجلس شورای اســلامی را مورد تأکید قرار 
داد و گفت: یکی از موضوعات مهم در برنامه 
هفتم توســعه که امیدواریم در این برنامه 
لحاظ شود، این اســت که با توجه به اینکه 
حداقل ۱۰ درصد از درمان کشــور را ما در 
تأمین اجتماعی تولیــد می کنیم، انتظار ما 
این است که در برنامه توســعه نیز حداقل 
۱۰ درصــد از فارغ التحصیلان رشــته های 
پزشکی و پیراپزشــکی را در اختیار سازمان 

تأمین اجتماعی قرار دهند.
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برای سال تحصیلی جدید
زمانثبتناموامهایفرزندآوریوازدواج

دانشجوییاعلامشد
رئیس صندوق رفــاه دانشــجویان وزارت علــوم زمــان ثبت نام وام 
فرزندآوری و ازدواج دانشجویی را برای سال تحصیلی جدید اعلام کرد.

مســعود گنجی با اشــاره به وام فرزندآوری و ازدواج دانشجویی گفت: 
صندوق رفاه دانشــجویان وزارت علوم به منظور حمایت از قانون جوانی 
جمعیت و فرزند آوری، کمک هزینــه ای را تحت عنوان وام فرزند آوری 
دانشجویی برای داوطلبان متأهل دانشــجو در دانشگاه های سراسری 
پیــش بینی کرد تــا دانشــجویان متأهــل بتوانند بخشــی از مخارج 
فرزندآوری را پوشش دهند.وی ادامه داد: بنابراین با توجه به تسهیلاتی 
که از سوی صندوق رفاه دانشجویی برای این دسته از داوطلبان مشخص 
شــده، متقاضیان واجد شــرایط ثبت نام می تواننــد در تمامی مقاطع 
تحصیلی، با تهیه مدارک موردنیاز در زمان اعلام شده نسبت به تکمیل 
فرم ثبت نام وام فرزندآوری دانشــجویی اقــدام کنند.رئیس صندوق 
رفاه دانشــجویان افزود: به ازای تولــد هر فرزند ۷ میلیــون تومان وام 
فرزند آوری پرداخت می شود، دانشــجویان متأهل فقط درهمان سال 
که فرزندشان متولد شــده می توانند برای دریافت این وام اقدام کنند.
گنجی تاکید کرد: به ازای ازدواج دانشــجویی نیــز ۷ میلیون تومان وام 
ازدواج دانشجویی پرداخت می شــود.وی اظهار داشت: وام فرزندآوری 
و ازدواج دانشــجویی مازاد بر وام های دیگر دانشــجویی است، قبلًا اگر 
دانشجویی برای تولد فرزند و یا ازدواج وام ضروری دریافت می کرد دیگر 
نمی توانســت برای خرید لوازم کمک آموزشــی از وام ضروری استفاده 

کند، اما امسال این وام مستقل از وام ضروری شده است.
رئیس صندوق رفاه دانشجویان گفت: دانشجویان می توانند به محض 
شروع ثبت نام وام های دانشجویی در ســال تحصیلی جدید که از اول 
آبان ماه آغاز خواهد شــد، به آدرس ســایت صندوق رفاه دانشجویان 

مراجعه کرده و ثبت نام خود را انجام دهند.

وزیر بهداشت خبرداد
ایجادبازارداروییایراندرتاجیکستان

  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی با تاکید بر استفاده از ظرفیت 
داخلی ایــران در تولید دارو و تجهیزات پزشــکی، گفت: دیپلماســی 
و گردشــگری ســلامت و ایجاد بازار دارویی در تاجیکســتان تقویت 

می شود.
بهرام عین اللهی روز یکشنبه افزود: نزدیکی های فرهنگی و زبانی ایران 
و تاجیکستان بسیار است و ســفر به این کشــور با چند هدف مهم در 
حوزه ســلامت صورت می گیرد که ایجاد بازار دارویی بــرای ایران در 
تاجیکســتان از اهم محورهای آن است.وزیر بهداشــت با بیان این که 
ایران بیش از ۹۸ درصد نیاز دارویی خود را بر اســاس توان داخلی رفع 
کرده اســت، خاطرنشــان کرد: این ظرفیت می تواند بازار خوبی برای 

صنعت دارویی ایران در کشورهای منطقه ایجاد کند.
عین اللهی ســفر دو روزه بــه تاجیکســتان را در مســیر تقویت 
دیپلماســی ســلامت دانســت و اظهارداشــت: در این ســفر به 
دنبال صــادرات تجهیزات پزشــکی و دارویــی و تقویت ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان در تولید و توســعه بازار تجهیزات پزشکی 
ایران هســتیم و از مراکز درمانی و دانشــگاهی تاجیکستان بازدید 
می کنیم.وزیر بهداشــت تصریح کرد: با توجه به زبان مشترک ایران و 
تاجیکستان، گسترش گردشگری سلامت از دیگر محورهای این سفر 
است و در تلاشــیم هر چه زودتر برای انتخاب و اعزام رایزن سلامت به 

کشورهای دوست اقدام کنیم.

دیوار

 رئیس پلیس فضای تولید و تبــادل اطلاعات پایتخت 
در خصــوص فرصت طلبی و سوءاســتفاده شــیادان 

سایبری از ایام ماه محرم هشدار داد.
 سرهنگ داود معظمی گودرزی روز یکشنبه با اشاره به 
فرا رسیدن ایام ســوگواری حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع(، اظهار داشــت با توجه به فرا رســیدن ایام محرم، 
افراد ســودجو با سوءاســتفاده از عواطف و احساسات 
مذهبی مردم با بهانه های مختلــف از جمله کمک به 
نیازمندان و فروش کالاهــای مورد نیاز این ماه اقدام به 

کلاهبرداری می کنند.
این مقام انتظامی بیان نمود: شهروندان هرگونه واریز 
وجه مربوط به نذورات را به شماره حساب هیئت های 

مذهبی و مؤسسات خیریه معتبر و شناخته 
شــده واریز کــرده و جهت پیشــگیری از 
ســرقت و یا هرگونه سوءاستفاده از اطلاعات 
کارت هــای بانکی از مراجعه بــه لینک های 
پرداخت درگاه بانکی منتشر شده در فضای 

مجازی خودداری کنند.
وی افزود: در روشی دیگر از این کلاهبرداری 

ها نیز شــاهد کلاهبــرداری با عنوان فــروش اقلام و 
اجناس مخصوص ایام محرم هستیم که در این شگرد 
مجرمانه، مجرمین با ایجاد صفحات درگاه بانک جعلی 

)فیشینگ( به دنبال سرقت اطلاعات کاربران هستند.
رئیس پلیــس فتا پایتخت با اشــاره بــه متصور بودن 

افزایش سوء اســتفاده های احتمالی در این 
ایام توضیح داد: در این روش مجرمان با درج 
آگهی های دروغین در شبکه های اجتماعی 
از قبیل فــروش اجنــاس و اقــلام محرم با 
کمترین قیمــت، کاربران را بــه درگاه های 
جعلی بانکی هدایــت و درنهایت به اطلاعات 
بانکــی هموطنان دسترســی و اقــدام به 
برداشت غیرمجاز می کنند، هموطنان می بایست دقت 
داشته باشند در صورتی که قصد خرید اینترنتی دارند 
فقط از طریق ســایت های معتبر که دارای نماد اعتماد 
الکترونیکی است اقدام کنند و هرگز فریب آگهی های 

دروغین را نخورند.

ســرهنگ معظمی گودرزی بیــان داشــت: یکی از 
مهمترین اهــداف پلیس در فضای مجــازی، ارتقای 
سطح سواد رسانه ای شهروندان در حوزه فضای سایبر 
و به تبع آن افزایش امنیت سایبری در راستای کاهش 
آمار جرائم سایبری و اســتفاده امن کاربران از این فضا 

است.
رئیس پلیس فتــا تهران بزرگ به شــهروندان توصیه 
کرد: شــهروندان مــی توانند جهت ارتقــاء اطلاعات 
http:// ســایبری خود به ســایت پلیس فتا به آدرس
www.cyberpolice.ir مراجعــه کننــد و هرگونه 
موارد مشکوک را نیز از طریق مرکز فوریتهای سایبری 

با شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ اطلاع رسانی کنند.

پلیس

خریدار  مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: در حال حاضر از لحاظ علمی در رتبه 
چهارم تولید علم طب ســنتی در دنیا قرار 
داریم و توسعه این نوع طبابت هم به صورت 

ویژه در دستور کار دولت قرار دارد.
نفیسه حســینی یکتا به مناسبت روز ملی 
طب سنتی افزود: سند ملی گیاهان دارویی 
در زمره اســناد بالادستی کشــور است که 
بسیار دقیق و با جزئیات در حوزه کشاورزی 
و گیاهان دارویی، طب ســنتی و داروسازی 
سنتی تدوین شده است اما در اجرا با کندی 

مواجه هستیم.
وی اظهار داشت: تســریع در اجرایی شدن 
مصوبه ارتقاء ســاختار دفتر طب ایرانی به 
معاونت، اجرایی کردن ســند ملی گیاهان 
دارویــی و ادغــام خدمات طــب ایرانی در 

ساختار نظام سلامت ضروری است.
حســینی یکتا با اشــاره روند اجرایی شدن 
طرح ادغــام خدمات طب ایرانــی در نظام 
سلامت تاکید کرد: باید به جایی برسیم که 
طب ایرانی جایگاهی همچون طب رایج در 
کشور پیدا کند و مردم به راحتی به خدمات 

طب سنتی دسترسی داشته باشند.
به گفته وی، طب ایرانی یک طب مبتنی بر 
شواهد علمی و مطرح در عرصه جهانی است 
و با عنوان پرشین مدیسین از سمت سازمان 
جهانی بهداشت به رسمیت شناخته شده و 
باید قدر این گنجینه ای را که در طول تاریخ 
به دست ما رسیده است را بدانیم و در قالب 
نشســت ها و ســمینارها ظرفیت های این 
مکتب غنی طبی را به همگان معرفی کنیم.

این مقام مسوول در وزارت بهداشت، افزود: 
با توجه به مقالات و مســتنداتی که فراهم 

شــده و مطالعات و پژوهش هایی که در این 
حوزه صــورت گرفته اســت؛ در دنیا حرف 
برای گفتن داریــم، طب ایرانــی می تواند 
دریچه ای برای پیشــرفت در حــوزه نظام 
سلامت باشــد و در صورت توسعه منطقی؛ 
به عنوان فضایی در جهت رونق اقتصادی و 

اشتغال مدنظر قرار گیرد.
حســینی یکتا با اشــاره به فعالیت هشت 
دانشــکده طب ایرانــی در کشــور، گفت: 
بیش از ۵۰۰ نفر در رشــته طب ایرانی فارغ 
التحصیل شده اند و تقریبا همین تعداد نیز 

در حال تحصیل هستند.
وی افزود: دانشــکده های علوم پزشــکی 
متقاضــی تاســیس دانشــکده های طب 

ایرانی هستند و آموزش ۲ واحد طب ایرانی 
در هفت رشــته و تدوین درسنامه برای این 
رشــته ها در برخی دانشــگاه ها از کارهای 
دیگری اســت که در این زمینه انجام شده 
و بیش از ۶۰ هزار دانشــجو تا بــه امروز این 
رشــته را گذرانده اند. همچنین پیشــنهاد 
برگزاری دوره های مهارتی برای رشته های 
پرستاری و پزشکی از جمله کارهایی است 

که صورت گرفته است.
مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل با اشــاره 
به فعالیت های دفتر طب ایرانی و مکمل در 
حوزه بین الملل توضیــح داد: در این زمینه 
تعاملات بســیار خوبی در سطح بین الملل 
داریــم چراکــه صاحب یکــی از طب های 

ســنتی دنیا هســتیم؛ هر اقدام در راستای 
بین المللی ســازی طب ایرانی، علاوه بر آن 
که ظرفیت های این حوزه را نشان می دهد 
فرهنــگ جمهــوری اســلامی را منتقل 
می کند و ما در دفتر طــب ایرانی این حوزه 

را جدی دنبال می کنیم.

توجه دولت مردمی به توسعه طب ایرانی
حســینی یکتا با اشــاره به اینکه در دولت 
سیزدهم و در ســند تحول دولت مردمی، 
توسعه طب ایرانی و استفاده از ظرفیت های 
آن مورد تاکید ویژه قــرار گرفته و به منظور 
تحقق اهداف اســناد بالادســتی موظف به 
انجام اقدامات موثر در این زمینه هســتیم؛ 

گفت: باید براســاس اســناد داخلی به احیا 
کردن این نوع طب اقــدام کنیم و به صورت 
تلفیقــی و ادغام یافته در نظام ســلامت در 

کنار طب رایج از آن بهره مند شویم.
وی افــزود: رویکــرد ســازمان جهانــی 
بهداشــت طب تلفیقی اســت؛ یعنی طب 
رایج و طب های ســنتی و مکمل باید با هم 
تلفیق شــوند تا بهترین خدمات را در حوزه 
سلامت به مردم ارائه دهند. در داخل کشور 
هم اســناد بالادســتی همچون سند ملی 
گیاهان دارویی مصوب شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و بند ۱۲ سیاســت های کلی نظام 
سلامت ابلاغی رهبر معظم انقلاب را داریم 
و این ها اســناد بالادســتی و ملی هستند و 

باید در کشور اجرایی شوند.
حسینی یکتا تاکید کرد: اگر ارتقاء ساختار 
دفتر طب ایرانی انجام شــود؛ اجرای اسناد 
بالادستی و سیاست های کلی نظام سلامت 
و طرح ادغام خدمات طــب ایرانی در نظام 
سلامت، چه در دانشگاه های علوم پزشکی 
و هم در ســطح وزارت بهداشــت تسهیل 
خواهد شد و نیز از سواســتفاده برخی افراد 
غیر علمی که اقداماتشــان منجر به تخریب 
چهره علمی ایــن مکتب طبی می شــود، 

گرفته خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: زمانی به بیمار ارائه 
بهترین خدمات را داریم که بهترین شیوه ها 
و روش ها را بــرای درمان بــه کار ببریم که 
این اتفاق در سیاســتگذاری ها دیده شده و 
مسیر آن در حال سپری شــدن است. باید 
به جایی برســیم که طب ایرانی جایگاهی 
همچون طب رایج در کشور پیدا کند و مردم 
به راحتی به خدمات طب سنتی دسترسی 

داشته باشند.

خریدار   رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران از افزایش مشوق های بافت فرسوده 
ســخن گفت و معاون حمل و نقل و ترافیک 
شــهرداری تهران نیــز از قــرارداد تامین 
یک هزار و ۴۶۰ اتوبوس تا پایان امســال و 
همچنین تلاش برای انعقــاد قرارداد ورود 
۱۰۰ دستگاه اتوبوس ســه کابینه از کشور 

ترکیه، خبر داد.
مهدی چمران  روز یکشنبه در حاشیه یکصد 
و شصت و یکمین جلسه شــورای اسلامی 
شهر تهران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
طرحی در خصوص بافت فرســوده شهری 
به شــورا آمد که بررســی های زیادی روی 
آن انجام شد و برای تشــویق بیشتر در این 
زمینــه، تغییراتــی ایجاد خواهد شــد؛ به 
طوریکه در گذشته وقتی ۱۵۰ متر تجمیع 
می شــد مالکان ۸۰ درصد جایزه دریافت 
می کردند که به ۱۲۰ متــر تقلیل پیدا کرد 
و اختصاص ۱۰۰ درصد تخفیف به تجمیع 
واحدهای ۲۰۰ متری نیز به ۱۵۰ متر رسید 
تا تعداد بیشــتری از واحدها با هم تجمیع 

شوند.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران تأکید 
کرد: در برخی شــهرها ســطح کافی برای 
ساخت و ســاز وجود دارد اما ساخت و ساز 
صــورت نگرفته اســت؛ در تهــران نیز در 
برخی خیابان ها ساختمان هایی با وضعیت 
نامناســبی داریم که مایه آبروریزی است و 
باید نوسازی شود لذا در زمین های جدید که 
تاسیسات نیاز دارد، نباید ساخت و ساز شود 

بلکه باید بافت فرسوده را نوسازی کرد.
وی افــزود: متاســفانه هنــوز تجمیــع به 
فرهنگ تبدیل نشده و باید تلاش کنیم که 

تجمیع افزایش پیدا کند. 
چمران ادامه داد: روز گذشــته جلساتی را 
با کارگروه پژوهش برگــزار کردیم و بزودی 
هم با رئیس کل ثبت اســناد و املاک جلسه 
داریم تا صدور سند در بافت فرسوده تسریع 
شــود.رئیس شورای اسلامی شــهر تهران 
اظهار داشــت: انتصابات یک ساله است که 
خود جای بحــث دارد و حکمی که در حال 
حاضر صادر شــده قرار بوده که یک ســاله 

نباشــد و تا پایــان دوره باشــد.وی افزود: 
شــورا دخالتی در انتصابات ندارد و هریک 
از اعضــا نظری دارند، بنابراین از کل شــورا 

نظرخواهی نشده است.
چمــران با بیــان اینکه شــهردار در هیات 
دولت حضور دارد و تغییــر جایگاهی انجام 
نمی شــود.گفت: با توجه به تشکیل قرارگاه 
اجتماعی، آقای زاکانی توضیحاتی به رییس 
جمهور دادند و قرار شــد مشورت بیشتری 
بدهد.اعضای شورای اســلامی شهر تهران 
در ابتدای جلسه ســخنان مهدی چمران را 

شنیدند و تذکرات ورود کردند.
اعضای شورای اســلامی شــهر تهران در 
ادامه جلســه امروز خود گزارشی از معاون 
حمل ونقــل و ترافیک شــهرداری تهران 
دریافت کردند.جلال بهرامی معاون حمل 
و نقل و ترافیک شــهرداری تهــران در این 
گزارش اقدامات انجام شده در حوزه حمل و 
نقل و ترافیک را اعلام کرد و گفت: برنامه ها 
بر اساس چشم انداز شهرداری انجام شده و 
مبالغ مورد نیاز بــرای اجرای طرح ها نیز در 

گزارشات لحاظ شده است.
بهرامی افزود: مبلغ ابلاغی امســال نزدیک 
به ۱۹ هزار میلیارد تومان بوده و ســرفصل 
های آن کاملًا مشــخص اســت و تا امروز 
۱۱۶ هزار میلیارد تومان کار تعریف شده و 
این عددی نیســت که صرفاً شهرداری باید 
آن را بپردازد.وی اظهار داشــت: ۶۲۷ هزار 
میلیارد تومــان برای طرح ها نیاز اســت و 
۳۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از ۱۱۶ هزار 

میلیارد تومان به تاکسیرانی برمی گردد.
وی با بیان اینکه ۳۰ تــا ۴۰ درصد این عدد 
از محل غیرنقد اســت، گفت: هشــت هزار 
میلیارد تومان از قرارداد اتوبوس ها نیز غیر 
نقد است و نزدیک به همین عدد نیز از سوی 
بانک ها پیگیری می شــود و بخشی نیز به 

صورت نقد است.
معاون شهردار تهران خاطرنشان کرد: برای 
انجام تعهدات در مترو بــه بیش از ۶۰ هزار 
میلیارد تومان و در بخــش اتوبوس به بیش 

از ۷۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
وی افــزود: در ســال ۱۴۰۲ نزدیک به ۲۰ 

هــزار میلیارد تومــان کار تعریف شــده و 
اعتبار امسال بخش مترو، چهار هزار و ۲۶۰ 

میلیارد تومان است.
بهرامی تاکید کرد: در برنامه چشــم انداز، 
این عدد بیــش از ۲۰ هزار میلیــارد تومان 
اســت اما برای تکمیل خطوط مترو به ۶۱ 

هزار میلیارد تومان نیاز دارد.
وی افــزود: در برنامه چشــم انداز امســال 
احداث ۱۳ ایســتگاه، بازسازی ۲۱۱ واگن، 
چهار هزار دســتگاه ون، پنج هزار دستگاه 
تاکسی و هشت هزار دستگاه موتورسیکلت 

برقی را پیش بینی کرده ایم.
بهرامی همچنین از پیــش پرداخت ۵۰۰ 
دستگاه به شرکت اسنا خبر داد و گفت: هزار 
میلیارد تومان پول نقد پرداخت شده و سه 
برابر آن ملک در اختیار قرار داده شده است.

وی افــزود: به جز این، هزار دســتگاه نیز به 
قرارداد قطعی رســیده و ابلاغ شده و ۵۰۰ 

دستگاه نیز به قرارداد قطعی رسیده است.
به گفته وی، با احتساب هزار دستگاهی که 
ماه قبل قرارداد بســته بودیــم، در مجموع 
تعداد اتوبوس هایی که قــرارداد آن منعقد 

شده به سه هزار دستگاه می رسد.
بهرامی بــا اعلام اینکه ما هــر هفته یکبار با 
وزیر صمت جلســه برگزار کرده ایم، یادآور 
شــد: پیگیری ها برای تأمیــن اتوبوس از 
تولیدکنندگان داخلی و خارجی انجام می 
شود. وزیر با جدیت پای کار است و با برنامه 
ریزی و روی باز مــوارد را پیگیری می کند 
و گفته که ۹ هزار میلیــارد تومان تنها برای 

پایتخت اختصاص خواهد یافت.
معاون حمــل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهران ادامــه داد: باید تا پایان ســال هزار و 
۴۶۰ دســتگاه اتوبوس تحویل داده شود و 
قراردادها را بدون واســطه و دلال با شرکت 

های اتوبوس سازی منعقد کرده ایم.
به گفته وی، هفتــه آینده به ترکیه ســفر 
خواهیم کــرد تا قــرارداد ۱۰۰ دســتگاه 
اتوبوس ســه کابینه را منعقد کنیم و مابقی 
قراردادها در نیمه دوم امسال منعقد خواهد 
شــد.بهرامی گفت: اگر بانک مرکزی برای 
گشــایش ارزی کمک کند، هــزار و ۴۶۰ 

دســتگاه را تا پایان ســال تأمین خواهیم 
کرد و همچنین ۵۰۰ دســتگاه دو کابینه و 
۵۰۰ دستگاه نیز بازسازی و به ناوگان اضافه 

خواهد شد.

اقدام مثبت راهور در منع ورود 
موتورسوران به تونل ها 

مهدی پیرهادی رئیس کمیسیون سلامت 
محیط زیســت و خدمات شــهری شورای 
اســلامی شــهر تهران از پلیس راهور برای 
ممانعت از ورود  موتورســیکلت سواران به 
تونل های شــهری برای حفظ جان راکبان 
تشــکر کرد.وی با بیان اینکه ســالها است 
که موتورســیکلت ها از تونل هــا و بزرگراه 
های اصلی شــهر تردد می کنند که موجب 
مشــکلاتی برای راکبان می شود، از پلیس 
راهور کــه به طــور جــدی از ورود و تردد 
موتورسیکلت ها به داخل تونل های شهری 

ممانعت می کنند، تشکر کرد.
پیرهادی در تذکر دیگری با بیان اینکه قرار 
بود وضعیت اماکن ورزشــی تعیین تکلیف 
شــود، اما هنوز این موضوع مشخص نشده 
است، گفت: تقاضا داریم که زودتر وضعیت 

اماکن ورزشی مشخص شود.
وی در تذکر دیگری با اشاره به وضعیت رفت 
و روب در شهر تهران با توجه به گرمای هوا، 
گفت: با توجه به شرایط امروز باید شهرداری 

تهران نســبت به رفت و روب و شستشــو 
مخازن اقدام سریع تری را انجام دهد.

وی ادامه داد: با توجه به گرمای هوا وضعیت 
تعــدادی از درختان مناســب نیســت و 
شــهرداری مناطق باید پیگیری کنند و آب 
را به درختان برســانند تا بــی آبی موجب 

خشکی برخی درختان نشود.  
وی گفت: ایــن  موضوع و آبرســانی به طور 
ویژه در بوســتان هــای جنگلــی از جمله 

چیتگر و سرخه حصار باید انجام شود.
عضو شورای اسلامی شهر تهران همچنین 
افزود: طــرح جایگزینی درختان ســبز با 
درختان خشک را به شهرداری تهران ارایه 
دادیم که در زمستان سال گذشته درختان 
خشــک را خارج و درخت ســبز بگذاریم تا 
مشخص شــود که درختان خشک در چه 

تاریخی اتفاق افتاده است.
وی با تاکید بــر اینکه باید درختان ســبز 
جایگزین درختان خشــک شــوند، اظهار 
داشــت: باید همه درختان خشک را حذف 

کنیم.
 زهرا شــمس  احســان دیگر عضو شورای 
شــهر تهران در تذکر پیش از دســتور خود 
ضمن تشــکر از برگزار کنندگان جشن ۱۰ 
کیلومتری نکوداشت روز عید غدیر، اظهار 
داشت: قطعا این اقدام  بسیار ارزشمند و بی 

نظیر در ابعاد مختلف قابل تقدیر است.  

هشدارپلیسفتانسبتبهکلاهبرداراناینترنتیمحرم

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه اجرائی قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140260312008001109تاریــخ 1402/03/29هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاســه 1401114412008000263تصرفات 
مالکانه و بلامعــارض متقاضی  آقای عبدالمجید جرجانی فرزند رحمن بردی به شــماره 
شناســنامه 4336کد ملی 49۷9083۵01 صادره از آق قلا در ششــدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت 130/10متر مربع ،درقسمتی از باقیمانده ششدانگ 
پلاک شماره 336- فرعی از 1-اصلی واقع در اراضی آق قلا بخش ۷_ حوزه ثبتی ملک 

شهرستان آق قلا از سهمی آقای عبدالحمید جرجانی تایید گردیده است.
 لــذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شــود در 
صورتی  اشــخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به مرجع ثبتی،دادخواســت خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکورو عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد .
  تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/26

 تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/0۵/10 
م.الف:162۷1 

مهناز جهانفر-  سرپرست اداره ثبت اسناد و ملاک ملک آق قلا
 از طرف مهناز جهانفر

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آیین نامه اجرائی قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260312008001130تاریخ1402/03/31 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی شهرســتان آق قلا پرونده کلاسه 14011144120080004۵8 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم فرزانه ناروئی فرزند عبداله به شماره 
شناســنامه 9 کد ملی 2621684۷۵1 صادره از زاهدان در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت ۵00 متر مربع ،درقسمتی از باقیمانده ششدانگ 
پلاک شــماره 3-اصلی واقع در اراضی کسلخه بحش ۷حوزه ثبتی ملک شهرستان 
آق قلا از ســهمی اصلاحات ارضی تایید گردیده اســت لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله1۵ روز آگهی می شوددر صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهــی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نماید بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکورو عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
. تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/0۵/10 

م.الف:16269 
مهناز جهانفر

 سرپرست اداره ثبت اسناد و ملاک ملک آق قلا از طرف مهناز جهانفر

آگهی مفقودی
برگ ســبز وســند ســواری پــژو PARSTU۵مــدل 1400رنگ 
موتور139B026289۵وشاســی شــماره  بــه  روغنــی  ســفید 

NAAN11FE9MH۷۵36۵2و شهربانی ایران 40_892ل49به 
نام امیر شفیعی مفقود واز درجه اعتبار ساقط می باشد.
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 خبرهایی از همایش بین المللی تئاتر
وی اربعین  پیاده ر

امجد جلالی و ســید محمد مصطفی موتورچی طی احکامی جداگانه 
از سوی مرکز هنرهای نمایشــی حوزه هنری به عنوان دبیران اجرایی 
و هنری هفتمین همایش بین المللی تئاتر پیــاده روی اربعین »روایت 

راهیان« معرفی شدند.
 طبق گزارش رســیده،هفتمین همایش روایت راهیــان از ۵ الی ۱۵ 
شــهریور و با نگاه نذر فرهنگی هنرمندان تئاتر کشــور در مســیر زوار 

الحسین در ۲ کشور ایران و عراق برگزار می شود.
در متن احکام دبیران این رویداد خطاب به امید جلالی، ســید محمد 
مصطفــی موتورچی آمده اســت: »هنرمنــدان تئاتر بــه برکت نظام 
شکوهمند انقلاب اســلامی با استقبال و رونق چشــمگیر مخاطبان، 
عرصه های نو و جدید را تجربــه می کنند. این هنر بــا قدمت و جایگاه 
والا و اثربخش مبتنی بر اندیشــه و معنا اســت که در تناسب با اهداف 
کلان فرهنگی و هنری ایران اســلامی و در یک افق و چشم انداز روشن، 
آینده شکوهمند را برای ما ترسیم خواهد کرد. همایش تئاتر پیاده روی 
اربعین یکی از عرصه های نو و جدیدی اســت که رفته رفته می رود تا به 
عنوان یک پدیده نوظهور در تئاتر آیینی کشــور چشم انداز روشنی را 

برای مخاطبان حسینی خود ترسیم کند.
از این رو، نظر به تجربه و تخصص شــما در عرصه هنرهای نمایشــی و 
آیینی به موجب این احکام به عنوان »دبیران اجرایی و هنری هفتمین 

همایش بین المللی تئاتر پیاده روی اربعین« منصوب می  شوید.
امید اســت با تکیه بر دانش، تعهد و مسئولیت شناسی خود در برگزاری 

موفق این همایش پیروز و موفق باشید.«

حسام منظور مکبث می شود
حســام منظور در نقش »مکبث« به کارگردانی آرش دادگر به صحنه 

خواهد رفت.
به نقل از روابط عمومی گروه، آرش دادگر مدرس دانشــگاه، نویسنده 
و کارگردان تئاتــر، تجربه کارگردانی آثار متعددی از نمایشــنامه های 
شکســپیر را در کارنامــه هنــری خــود دارد و در تازه تریــن فعالیت 
کارگردانی خود، نمایشنامه »مکبث« را با بازنویسی شهرام احمدزاده 

به صحنه خواهد برد.
نمایــش »مکبث« دومین همــکاری آرش دادگر و حســام منظور در 
اجرای اثری از ویلیام شکســپیر، درام نویس شــهیر انگلیسی، پس از 

اجرای نمایش »هملت« خواهد بود.
آرش دادگر و گروه تئاتر کوانتوم در ســال های گذشــته بــا تمرکز بر 
خوانش های مدرن از آثار کلاســیک و به ویژه آثار شکسپیر، اجراهای 

را به روی صحنه برده است.

حســام منظور در این نمایش نقش »مکبث« را ایفا خواهد کرد و دیگر 
نقش آفرینان گروه بازیگری این نمایش نیز به زودی اعلام خواهد شد، 
همچین شرکت »مارلیک تصویر« به عنوان مجری طرح این نمایش با 

گروه تئاتر کوانتوم همکاری خواهد.
نمایش »مکبــث« اثر جدید گروه تئاتر کوانتوم اســت کــه مرداد ماه 
۱۴۰۲ بعد از اخذ مجوز، پیش فروش اجرای خود را آغاز خواهد کرد و در 

تماشاخانه ایرانشهر به روی صحنه خواهد رفت.

با حضور در موزه سینما
مسعود جعفری جوزانی از تجربیات فیلم سازی 

خود می گوید
مسعود جعفری جوزانی کارگاه یک روزه انتقال تجربه کارگردانی را در 

موزه سینما برگزار می کند.
به گزارش خبرگــزاری روابط عمومی موزه ســینما، در ادامه برگزاری 
کارگاه های آموزشی ویژه اعضاء باشگاه مخاطبان موزه سینما، مسعود 
جعفری جوزانی کارگردان شــناخته شده ســینمای ایران کارگاه یک 

روزه آموزش انتقال تجربه کارگردانی را برگزار خواهد کرد.
این کارگاه یک روزه، شنبه ۱۴ مرداد ساعت ۱۴ در موزه سینما برگزار 
می شود.مسعود جعفری جوزانی در کارنامه هنری خود ساخت آثاری 
همچون »شیر ســنگی«، »جاده های ســرد«، »در مســیر تندباد«، 

»بلوغ« و »ایران برگر« را دارد.
این کارگاه ویژه اعضاء باشگاه مخاطبان موزه سینما است و علاقمندان 
برای حضور در این کارگاه ۳ ســاعته باید تقاضای خود را در سامانه این 

باشگاه ثبت کنند.

ود »ژرژ مخوف« به نوفل لوشاتو می ر
نمایش »ژرژ مخوف« به کارگردانی مهران مکاری از امروز سه شنبه ۱۰ 

مرداد روی صحنه عمارت نوفل لوشاتو می رود.
به نقل از روابط عمومی عمارت نوفل لوشــاتو، نمایــش »ژرژ مخوف« 
به نویســندگی امیر جاســمیان آزاد و رامیار محمــودی، با طراحی و 
کارگردانی مهران مکاری ۱۰ تا ۲۴ مرداد ساعت ۱۸ به مدت ۷۰ دقیقه 

در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می رود.

در این نمایش مهراوه  طالبــی، حمید  آغه  ویســی، رامیار  محمودی، 
مهران  مکاری، سارا  ســیبی، شــهاب الدین  احدی،  نگار عزیزی، امین 

 سنجربیگی و علیرضا  یزدان پناه ایفای نقش می کنند.
این اثر اقتباســی از نمایشــنامه »ایوان مخوف« اثر میخائیل بولگاکف 
است و در خلاصه آن آمده است: »ژرژ به تازگی از یک اردوگاه آزاد شده 

و به دنبال خانه ای است، او وارد خانه یک مخترع می شود و ... .«
علاقمنــدان می توانند با مراجعه به ســایت تیوال و یا گیشــه عمارت 
نوفل لوشــاتو، بلیت این نمایش را تهیــه کنند.همچنین نمایش های 
»متساوی الســاقین« به نویســندگی عمادالدین رجبلو، کارگردانی 
فضل اله عمرانی و پژمان برزگر ســاعت ۱۹:۳۰ و نمایش »آلزایمر« به 
نویسندگی و کارگردانی حامد رحیمی نصر ساعت ۲۱:۱۵ تا جمعه ۱۳ 

مرداد در عمارت نوفل لوشاتو میزبان تماشاگران هستند.

قاب

هادی مرزبان از اجرای نمایشــنامه »بنــگاه تئاترال« 
نوشته علی نصیریان خبر داد.

این کارگــردان تئاتــر که پیــش از این هــم همین 
نمایشــنامه را اجرا کرده اســت، درباره اجرای دوباره 
آن گفت: این روزها مشــغول تمرین و آماده ســازی 
نمایــش »بنگاه تئاتــرال« هســتیم و تاکنون حضور 
مجید مظفری، فرزانه کابلی، داود فتحعلی بیگی، علی 
فتحعلی، ســامان تیرانداز و آیه قبادیان در این نمایش 
قطعی شده و قرار اســت چند بازیگر دیگر نیز به گروه 

ما بپیوندند.

او با اشــاره به حال و هوای ایــن نمایش که 
اثری تخت حوضی اســت، اضافه کرد: اولین 
بار حدود ۴۵ ســال پیش این نمایشــنامه با 
کارگردانی خود آقــای نصیریان برای اولین 
بار اجرا شد. ایشــان علاوه بر اینکه بازیگری 
چیره دســت اســت، در زمینه نمایش های 
ســنتی تحقیقــات مفصلــی دارد. ایــن 

نمایشــنامه اش هم یک کار تخت حوضی اســت ولی 
در اجرای قبلی هم گفتم ما داریم یکسری از بازیگران 

تخت حوضی را بازی می کنیم.

به گفته او، قرار اســت این نمایش بعد از ماه 
محرم و صفر روی صحنه برود.

مرزبــان بــا اشــاره به اجــرای قبلــی این 
نمایشنامه یادآوری کرد: پیش از این حدود 
۱۰۰ اجرا از این نمایشــنامه را در دو ســالن 
تئاتر روی صحنه بردیم و هر بار با اســتقبال 
تماشــاگران مواجه شــدیم. به همین دلیل 
اجرای دوباره آن از طرف یکی از سالن های تئاتر مطرح 

شد.
این کارگردان که پیــش از این قصد داشــت نمایش 

»نوبت دیوانگی« نوشته پرویز زاهدی را در تالار وحدت 
روی صحنه بیاورد، دربــاره وضعیت اجرای آن توضیح 
داد: هنوز تکلیف اجرای این نمایش مشــخص نشده و 
از طرف دیگر گروه من علاقه مند به کار بودند، بنابراین 
دیدم فعلا بایــد کار دیگری دســت بگیرم تــا اینکه 
پیشــنهاد اجرای نمایش »بنگاه تئاترال« مطرح شد و 

حالا مشغول آماده سازی آن هستیم.
در اجرای این اثر نمایشی، آزیتا خرمی، مهری آسایش 
و شهرزاد پورفرد به عنوان دســتیار کارگردان با هادی 

مرزبان همکاری می کنند.

 کارگردان »چخفته« با بیان ایــن که در این نمایش از 
۱۷ داستان چخوف استفاده کردیم، گفت: کسانی که 
داســتان های چخوف را خوانده اند، از این تئاتر بیشتر 
لذت می برند. چون مــا به ازاها را بــه خاطر می آورند. 
آدمی که چخوف بــاز بود گفت من داســتان های این 
نویســنده را بدون تصور شــخصیت شــما نمی توانم 
بخوانم و من از شــنیدن این جمله خیلی خوشــحال 
شدم. رومینا فرمانی و امیرحســین فروتن بازیگران و 
اشــکان  پیر  دل  زنده، کارگردان نمایش »چخفته« در 
نشســتی خبری شــرکت کردند و درباره ویژگی ها و 
محتوا و ســاختار این نمایش که در ســالن سایه تئاتر 

شهر در حال اجراست توضیح دادند.
اشــکان پیر دل زنده در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی 
ایرنا افزود: داســتان اولین این نمایش خیلی پیچیده 
تر از این بود و ما در طی کار داســتان را عوض کردیم. 
در داســتان اولیه افرادی که چخوف خوانده بودند هم 

به سختی متوجه می شــدند. الان به جایی 
رســیدیم کســانی که چخوف نخواندند هم 
درک کلی از کار دارند. چون در این داستان 
بازنده بودن، سخت به دســت آوردن، امید 
داشتن، نرســیدن به عشــق و ترس مطرح 

می شود که در همه وجود دارد.
وی افزود: ایــن نمایش درباره یــک دقیقه 

قبل از مرگ وانیاســت. اســم نمایش هم به این خاطر 
چخفته انتخاب شــده که به چخوفی که خفته اســت 
می پردازد و در این خفتگی رویا را می بیند.کســانی که 
چخوف نخواندند هم درک کلــی از کار دارند. چون در 
این داستان بازنده بودن، ســخت به دست آوردن، امید 
داشتن، نرسیدن به عشق و ترس مطرح می شود که در 
همه وجود داردپیر دل زنده با بیان این که شــخصیت 
های چخوف خیلی به هم مربوط هســتند تاکید کرد: 
مثلا مادر دایی وانیا شبیه مادر مرغ دریایی است. در این 

نمایش شخصیت پردازی را طوری چیدمان 
کنیم که داستان های مرتبط به هم را ارتباط 
بدهیم.وی با تاکید بر این که باید عادت تئاتر 
رفتن در مــردم به وجود بیاید شــرط اصلی 
این موضوع را احترام گذاشــتن به تماشاچی 
خواند و گفــت: ســعی نکنید تماشــاگر را 
بخندانید یا به گریه بیندازید، یا اذیتش کنید. 
خیلی از تئاترهای جدید فقط معضل من را دوباره به من 
می گوید. من چون اذیت می شوم و احساساتی می شوم 
می گویم چه موضوع جذابی. ولی این کار چقدر ماندگار 
است؟ طنزی که به خاطر هجو بخواهد به زور بخنداند، 
مخاطب پس از دیدنش احساس پوچی می کند. بعضی 
از تئاترها آدم ها را به فکر فرو می برد. اگر درکش نکنند 
برمی گردند تا دوباره ببینند. در اینستاگرام خیلی ها از 
من درباره نمایش چخفته ســوال می پرسند. من باورم 
نمی شــود که مخاطب ایــن قدر درک بالایــی دارند.

این کارگردان ادامــه داد: من تلاش نمی کنم کســی 
را بخندانم یا بگویم آدم روشــنفکری هســتم. بازیگر 
من خانــم فرمانی، وقتــی مونولوگ آخــر را می گوید 
مطمئن هستم که از درون متلاشــی می شود اما گریه 
نمی کند. اگر به مخاطب احتــرام بگذاریم واقعا به تئاتر 
علاقه مند می شود.او با اشــاره به یکی از دیالوگ های 
نمایش اظهار داشــت: ما گاهی در فکرهای مان هم می 
ترسیم که چیزی را به دست بیاوریم. به وانیا در نمایش 
چخفته برای اولین بار رویایی داده می شود که صاحبش 
خودش اســت. اما در رویا هم می گوید بلاتکلیفی بهتر 
است. یعنی در رویا هم می ترســد که به دست بیاورد. 
دردناک ترین جمله این اســت که تو حتی در رویا هم 
می ترسی که برسی. این شخصیت یک بازنده تمام معنا 
را تعریف می کند.پیر دل زنده گفــت: تئاتر بعدی من 
درباره زندگی بعد از مرگ آدم های مشهور جهان است 

و ارتباطی که با یکدیگر دارند.

نمایشنامه

چخفته

خریــدار  بازیگــر فیلــم ســینمایی 
»مصلحــت« گفــت: آیت الله مشــکاتیان 
کاراکتر بســیار جذابی اســت که سن بالا و 
شــرایطی فیزیکی خاصی دارد؛ مهمترین 
دلیل من برای بازی در این نقش این بود که 
این شخصیت و شــرایطی که برایش ایجاد 

شد لبه تیغ بود.
فرهاد قائمیان در توضیــح چرایی بازی در 
فیلم سینمایی مصلحت )حســین دارابی 
۱۳۹۹( بیان کرد: نقــش برای من جذابیت 
های زیادی داشت و چالشــی بود که برای 
هرکســی پیش مــی آید؛ خداراشــکر که 
آقایان دارابی و شــفاه این امــکان را به من 
دادند و تمام تلاشم را کردم که این اتفاق به 

نحواحسن بیفتد.
وی درباره نقــش خود در ایــن فیلم اظهار 
داشت: آیت الله مشــکاتیان کاراکتر بسیار 
جذابی است؛ سن بالا و شــرایطی فیزیکی 
خاصی دارد؛ مهمترین دلیل من برای بازی 
در این نقــش این بود که این شــخصیت و 
شرایطی که برایش ایجاد شــد لبه تیغ بود 
یعنی موقعیتی که بازی در آن یا یک آدم را 
زمین می اندازد و خراب می کند و یا این که 
که برای رســیدن به هدف والای یک بازیگر 

یاری رسان است.
بازیگر فیلم ســینمایی شــهر زیبا )اصغر 
فرهادی ۱۳۸۲( در پاســخ به این سوال که 
آیا همانند برخی از بازیگــران بازی در یک 
فیلم و شخصیت سیاســی را دارای عواقبی 
برای خود می دید یا خیر بیان کرد: من این 
ذهنیت را نداشــته ام؛ چنیــن موضوعاتی 
مسائل حاشیه ای است چون به عنوان یک 

بازیگــر عقیده دارم که وقتی نقشــی من را 
به چالش بکشد جذاب اســت پس حتما به 
ســراغش می روم و به همین دلیل است که 
در گذشــته هم در نقش هایی حضور یافتم 

که مسائل و سوژه هایی سیاسی داشتند.
وی افزود: قبل از این فیلــم یک فیلم دیگر 
از ســوی آقای شــفاه یعنی دیدن این فیلم 
جرم است )رضا زهتابچیان ۱۳۹۷( را به من 
پیشنهاد دادند. فیلمنامه را خواندم و گفتم 
در صورت ســاخت این فیلم دوسال توقیف 
خواهد شد، موضوعی که در مورد مصلحت 
هم پیش آمد. بــه هرحال حضــور یا عدم 

حضور در یک فیلم تشخیص آدم هاست.
بازیگــر فیلم ســینمایی به رنــگ ارغوان 
)ابراهیــم حاتمی کیــا ۱۳۸۳( در توضیح 
این که بازی در یک فیلم سیاســی واکنشی 
از ســوی همکارانش نداشــته است گفت: 
بازخورد بدی نگرفتم. یکی دوسال پیش هم 
کارهای سیاسی و امنیتی کرده ام و مشکلی 
هم نبوده چون بازیگری و کار هنری همین 
است و تو تشخیص می دهی که در کارهایی 
بازی نکنــی و در کارهایــی چون مصلحت 

بازی کنی.
قائمیان ادامــه داد: مصلحت فــارغ از همه 

مباحث فیلم خوبی اســت نه این که چون 
من در آن بازی کــرده ام بلکه چون فیلمی 
یکدست است. شاید در جاهایی مشکلاتی 
داشته باشــد اما برای یک فیلم اولی فیلمی 

درست و سرپاست.
بازیگر سریال تلویزیونی شــهریار )کمال 
تبریــزی ۱۳۸۴( یادآور شــد: بر اســاس 
کاری که کــردم و زحمتی کشــیده ام از 
مصلحت دفاع می کنم چون شــما نیستید 
تا ببینید در چه شــرایط و ســختی هایی 
لحظات فیلم ساخته می شود و آن لحظات 
چیزی نیست که با یک نگاه لحظه ای فیلم 

از بیخ و بن زده شــود.وی در پاسخ به این 
پرســش که آیا تصور نمی کند که صحنه 
اعدام فیلم یک بیانیه گل درشــت اســت، 
افزود: البتــه همه کارهــا ایراداتی دارند و 
آزمون و خطا هستند ولی این نیست که به 
این بهانه کاری را از ریشه بزنیم؛ به هرحال 
عده ای صحنه هایــی از فیلم را دوســت 

دارند و دیگران ندارند.
مصلحت یــک تریلر معمایی - جاسوســی 
اســت که پس از ســه ســال بلاتکلیفی، 
سرانجام از چهارشنبه ۱۷ خردادماه اکران 
خود را با شعار »عدالت خط قرمز ندارد!« در 

سینماهای سراسر کشور آغاز کرد.
در خلاصه داستان این فیلم که به موضوعی 
افشاگرانه در اوایل دهه ۶۰ می پردازد، آمده 
است: »پسر یکی از مقامات عالی رتبه کشور 
در یکی از درگیری ها مقابل دانشگاه تهران 
مرتکب قتل می شــود اما پیوند خانوادگی 
و مصلحت سیاســی کشــور، ایــن پرونده 
مشــکوک  و پرُ رمــز و راز را وارد موازنه ای 

پیچیده و سخت می کند...«.
این فیلــم که از آثــار مهــم و بحث برانگیز 
سی ونهمین جشــنواره فیلم فجر بود، در ۷ 
بخش کاندید دریافت جایزه شــد و حسین 
دارابی در نخســتین تجربه سینمایی اش، 
دیپلم افتخار بهتریــن کارگردانی فیلم اول 

را برای آن دریافت کرد.
فرهــاد قائمیــان، وحید رهبانــی، نازنین 
فراهانــی، مهــدی حســینی نیا، مجیــد 
نوروزی، امیر نوروزی، سهی بانو ذوالقدر و... 
ترکیب بازیگران اصلی مصلحت را تشکیل 

می دهند.

هادی مرزبان نمایشنامه علی نصیریان را اجرا می کند

وم کارگردان »چخفته« : سراغ زندگی پس از مرگ آدم های مشهور جهان می ر

تازه های موسیقی؛ هزارآوا تا مه تا
خریدار   آلبوم های موســیقی »هزارآوا«، 
»ده رنگ و ضربی بــرای قیچک« و »مه تا« 

مردادماه ۱۴۰۲ منتشر شدند.
 آلبوم های موســیقی »هزارآوا«، »ده رنگ 
و ضربی برای قیچک« و »مه تا« در ســبک 
کلاســیک ایرانی مردادماه امسال به همت 
موسســه فرهنگی هنری ماهور منتشــر 

شدند.

»هزارآوا«
»هزارآوا« بــا آهنگســازی و تنظیم مریم 
تژده و خوانندگی مجتبی عســگری شامل 
۶ قطعه؛ چهارمضــراب مهربانــی، آواز به 
همراهی تار، چهارمضراب شکسته، آواز به 
همراهی نی، تصنیف هــزارآوا و رنگ آفتاب 

با شماره مجوز ۳۲۹۸-۱۴۰۲ است.
نوازندگان؛ مریم تژده )تــار(، زمان خیری، 
وفــا مصباحی )نی(، ســینا جهــان آبادی 
)کمانچه(، کامران یعقوبــی )تمبک( و پویا 
سرایی  )ســنتور(، حمید عسگری میکس 
و مســترینگ از دیگر هنرمنــدان این اثر 

هستند.
آلبوم »هــزارآوا« بر دو بخــش گروه نوازی 
و ســاز و آواز اســتوار اســت. طراحــی و 
آهنگسازی این آلبوم در یک زمان مشخص 

شکل گرفته اســت اما ضبط آثار گروه طی 
چند ســال )پیش از ۱۳۹۶( انجام شــده 
و بخش ســاز و آواز این آلبوم سال ۱۴۰۱ 

ضبط شده است.
مریم تژده، آموختن موســیقی را از ســال 
۱۳۷۰ در هنرستان موسیقی با ساز تار آغاز 
کرد. وی فارغ التحصیل هنرستان موسیقی 
و دانش آموخته  دانشــکده  هنر و معماری و 
دانشگاه هنر تهران اســت. تژده در ابتدا زیر 
نظر استاد فریبرز عزیزی و در ادامه به  ترتیب 
از حضور استادانی همچون هوشنگ ظریف، 
حسین علیزاده، داریوش طلایی و داریوش 

پیرنیاکان بهره برده است.
تدریس در دانشگاه هنر تهران )به مدت ۱۲ 
سال(، تدریس در هنرستان عالی موسیقی 
و هنرســتان موســیقی دختــران، اجرای 
کنســرت های متعدد در داخــل و خارج از 
ایران از جمله اتریش، مجارســتان، یونان، 
چک، اسلونی، ترکمنستان، فستیوال های 
متعدد موسیقی در کانادا، انتشار آلبوم های 
»این شــرح بی نهایــت«، »نقش بندان«، 
»سه گاه افشاری« و بخشــی از آلبوم »آواز 
در ســایه« از جمله فعالیت های موسیقایی 

تژده است.
تــژده برگزیــده  چندین دوره  جشــنواره  

موسیقی است و مقالات متعددی در حوزه  
موسیقی به چاپ رسانده است. فعالیت های 
نوازندگی و آهنگســازی وی با علاقه به آثار 
قدما و در حوزه  موســیقی دستگاهی شکل 

گرفته است.

»ده رنگ و ضربی برای قیچک«
آلبــوم »ده رنگ و ضربی بــرای قیچک« با 
نوازندگی قیچک نسیم شیرافکن و میکس و 
مسترینگ علیرضا نکولعل شامل قطعه های 
رنگ نوا، رنگ/ضربی اصفهــان، رنگ بیات 
 ترک، رنگ ســه گاه، رنگ/ضربــی ابوعطا، 
رنگ/ضربــی ماهور، رنگ افشــاری، رنگ/

ضربی همایون، رنگ/ضربی دشــتی و رنگ 

چهارگاه با شماره مجوز ۲۶۶-۱۴۰۱ است.
دربــاره  این آلبــوم، بــه قلم شــیرافکن 
می خوانیــم: »مــن رنگ هایــم را صرفاً با 
هدفِ شــادی آفرینی یا اهــدافِ کاربردیِ 
نشاط انگیزی از این دست نساختم اما پس 
از اولین  باری که در آهنگســازیِ ســی دیِ 
قبلــی ام )تکنوازیِ قیچک(، فــرمِ رنگ )به 
جای مثلًا چهارمضراب یــا قطعه ای ضربی 
با فرمِ دیگری(، ناخــودآگاه، در ذهنم آمد 
و تصمیم به ســاختن در این فــرم گرفتم، 
توجّهم بــه چنان پتانســیلی )فرح انگیزی 
از جنســی که مختصِ رنگ است( و چراییِ 
کم رغبتــیِ آهنگســازیِ معاصر بــه این 
فــرم و قابلیتِ بازتعریــفِ »فرح انگیزی« با 
مؤلفه هایی که رضایتِ اندیشــه ای و هنریِ 
آهنگساز و شــنونده  غیرعامِ امروز را فراهم 
کند، جلب شــد )گرچــه این اثــر ادعای 
نائل  شــدنِ قطعی به این هــدف را ندارد(. 
لذا علاقــه  ناخودآگاهم به فــرمِ رنگ و نیز 
تصمیمِ خودآگاهم مبنی بر توجّهِ بیشتر به 
قابلیت های این فرم، منجر به ساخته  شدنِ 

این ده قطعه گردید.«

»مه تا«
آلبوم »مه تا« با نوازندگی تار بهاره فیاضی، 

نوازندگــی تمبــک گوهرناز مســائلی و 
میکس و مســترینگ امیر مردانه شــامل 
۱۱ قطعــه؛ مقدمه  دشــتی، نجــوای ماه 
)پیشــکش به اســتاد هوشــنگ ظریف(، 
درآمد دشــتی، مه تا، بیدگانــی دیلمان، 
گیسو، اوج )عشاق(، ضربی اوج، ادامه  اوج 
و فرود، تصنیف قدیمــی: ای آنکه به دل و 
درنا )رنگ( با شماره مجوز ۱۴۰۲-۳۹۲۹ 

است.
درباره  این اثر، به قلم فیاضــی می خوانیم: 
»در اســفند ۱۳۹۸ جامعه  موسیقی یکی از 
بزرگترین آموزگاران و نوازندگان ســاز تار، 
استاد هوشــنگ ظریف، مرد اخلاق و هنر 
و مهربانی را از دســت داد. تــم اصلی قطعه  
»نجوای ماه« در ســوگ و فراق ایشــان به 
ذهنم رسید. این قطعه را به یاد و خاطره  آن 

استاد بزرگ تقدیم می کنم.
ســایر قطعات این آلبوم نیــز در تمرینات 
دوران قرنطینه شکل گرفت و در آواز دشتی 
)ســل( در میانه  ســال ۱۴۰۱ ضبط شــد. 
همانند کارهای گذشته ام، در این آلبوم هم 
محوریت کار را بر روی موسیقی دستگاهی 
ایران با تمرکز بر روی تکنیک های مختلف 
نوازندگــی تار انجــام داده ام. ایــن آلبوم، 

یادگاری از این دوران است.«
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میدان

بازیکن سابق پرســپولیس درباره شانس این تیم برای 
قهرمانی در آسیا گفت: پرســپولیس برای قهرمانی در 
آسیا برنامه ریزی درســتی انجام نداده و فکر نمی کنم 
امسال برای مدعی بودن در آسیا شرایط خوبی داشته 

باشیم.
حســین بادامکی، در ارزیابی از روند نقــل و انتقالات 
پرسپولیس اظهار کرد: پرســپولیس هر چند در یک یا 
دو پست مشــکل دارد اما با بازیکنانی که جذب کرده 
شــرایطش خوب اســت. هر چند معتقــدم تیمی که 
می خواهد در آسیا شــرکت کند نسبت به سایر رقبای 
خود در آســیا کمبودهای زیــادی دارد و نمی توانیم 
خود را با آنها مقایســه کنیم. قطعا خریدهایی که سایر 

حریفان آســیایی انجام می دهند اصلا قابل 
مقایســه با خرید تیم های ما نیســت. با این 
وجود امیدوارم پرســپولیس با تقویت خط 
حمله خود بتوانــد با آمادگی بهتــر و تعداد 
بازیکنان بیشــتری در قهرمانی آسیا شرکت 

کند.
وی گفــت: تصــور من بــر این اســت که 

پرســپولیس برای قهرمانــی در آســیا برنامه ریزی 
درســتی انجام نداده و با توجه به این که شرایط سایر 
تیم های آســیایی از نظر بازیکن و امکانات نسبت به ما 
متفاوت است و بازیکنان تراز اول دنیا را جذب کرده اند،  
فکر نمی کنم امسال برای مدعی بودن در آسیا شرایط 

خوبی داشته باشیم.
پیشکســوت پرســپولیس همچنین درباره 
جدایی ســیامک نعمتی و کمال کامیابی نیا 
از پرســپولیس اظهار کرد: ایــن دو بازیکن 
می توانستند در شرایط بهتری از پرسپولیس 
جدا شوند نعمتی و کامیابی نیا برای موفقیت 
پرســپولیس ســال های زیــادی زحمت 
کشیدند و باید بهتر از آن ها خداحافظی می کردیم. هر 
چند زمانی که بازیکنی از این تیم جدا می شــود برنامه 
خاصی برای آن هــا وجود ندارد و حتــی در دوره های 
قبل نیز شــاهد این موضوع بودیم. فکــر می کنم برای 
اســطوره ها و بازیکنانی که برای پرســپولیس زحمت 

می کشند باید شرایط ویژه ای رقم بخورد.
بادامکی همچنین در پایان در پاســخ به این پرســش 
که این روزها در نقل وانتقالات شــاهد پرداخت ارقام 
عجیبی به بازیکنان هستیم، نظر شما در این خصوص 
چیست؟ افزود: در بازار نقل و انتقالات این گونه مسائل 
طبیعی است. مدیر برنامه ها سعی می کنند با بالاترین 
قیمت بازیکنی را جابه جا کنند. متاسفانه در این زمینه 
نظم خاصی در بازار نقــل و انتقالات نداریم و همین امر 
ســبب می شــود تا خیلی ها از این قضیه سوءاستفاده 
کنند. شــاید در این میان کمترین دستمزد به بازیکن 
برسد و بیشــتر مدیر برنامه ها درآمد کســب کنند تا 

بازیکنان!

پرسپولیس

مهدی مرتضویــان  تغییــر قوانین نقل 
و انتقالاتــی لیــگ برتر و همچنیــن روند 
تدریجــی جوانگرایی در لیســت بازیکنان 
تیم ها باعث بیرون مانــدن تعداد زیادی از 
بازیکنان مشــهور و شناخته شــده فوتبال 

ایران برای فصل بعد شد.
 نقل و انتقالات تابســتانی لیگ برتر فوتبال 
ایران روزهای پایانی خود را در حالی سپری 
می کند که تغییر آئیــن نامه های مربوطه و 
تعیین سقف بودجه برای باشــگاه ها تأثیر 
مســتقیم در لیســت خرید و مازاد ۱۶ تیم 

داشته است.
طبق قوانین جدید نقل و انتقالات که توسط 
کار گروه متشــکل از مدیران فدراسیون و 
سازمان لیگ فوتبال تدوین شده بود تعداد 
ســهمیه بازیکنان با توجه به سن آنها تغییر 
کرد تا تأثیر مستقیم در جابجایی بازیکنان 

داشته باشد.

جوان گرایی اجباری
طبق مصوبات کارگروه فدراســیون فوتبال 
در نقل و انتقالات هر کدام از باشــگاه های 
لیگ برتر، لیگ دسته اول و لیگ دسته دوم 
می تواننــد نهایتاً ۳۷ بازیکن را در لیســت 

خود قرار دهند. 
باشــگاه ها طبق این تعداد محدودیت هایی 
برای جذب بازیکن دارند که طی آن مجازند 
۱۹ بازیکن بزرگسال، ۶ بازیکن زیر ۲۳ سال 
، ۶ بازیکن زیر ۲۱ سال و ۶ بازیکن با شرایط 
خاص )بــدون محدودیت ســنی( جذب 

کنند.
سهمیه خاص از سوی ســازمان لیگ تحت 
عنوان سایر بازیکنان؛ برای بازیکنان سرباز، 
قرضی، تیم ب و آکادمی )بازیکنان زیر ۲۱ 
سال و زیر ۱۹ سال باشــگاه( است که فاقد 

محدودیت سنی است.

بی تیمی پیرها
این موضوع باعث بیرون گود ماندن بازیکنانی 
نظیر محمدرضا خلعتبری شــد. او که متولد 
شــهریور ماه ســال ۱۳۶۲ بود قدیمی ترین 
بازیکن لیگ محسوب می شد و در آستانه ۴۰ 
ســالگی دیگر جایی در بین تیم های مختلف 
لیگ برتری ندارد.بحران خروج ســن و سال 
دارهای فوتبال کشــور نه تنها داخلی ها بلکه 
خارجی ها را نیز در بر گرفته اســت. لوســیانو 
پریرا با ۴۰ سال ســن و ۱۱ سال تجربه حضور 
در تیم های مختلف لیــگ برتر ایران جایی در 
مس رفسنجان ندارد تا در لیســت مازاد قرار 

گرفته و منتظر مشتری باشد.

جدایی باتجربه های پر هوادار
جایی بر پیرمردها در استقلال و پرسپولیس 

هم نبود. سرخپوشــان پایتخــت تصمیم 
بــه خداحافظی با کمــال کامیابــی نیا پر 
افتخارترین بازیکن خود و ســیامک نعمتی 
گرفتند تا نفراتــی چون مســعود ریگی و 

شهاب زاهدی را جذب کنند.
اســتقلال نیز قیــد ادامه حضور ســجاد 
شهباززاده را در ســخت ترین روزهای خود 
زد تا شاید جای خالی برای آینده ای نزدیک 
و جذب چند گزینــه آزاد در نقل و انتقالات 

پیدا کند.
تراکتــور نیز چــاره ای جــز خداحافظی با 
کاپیتان باتجربه خود نداشت. مهدی کیانی 
که از زمان صعود این تیم به لیگ برتر همراه 
تراکتوری هــا شــده بــود و در چند مقطع 
مختلف پیراهن تیم هایی نظیر گســترش 
فولاد و سپاهان اصفهان را بر تن کرد بالاخره 

از جمع سرخ های تبریز جا شــد تا آخرین 
ســال های فوتبالی اش را در خیبر خرم آباد 

بگذراند.

کاپیتان تیم ملی در جام جهانی هم 
تیم ندارد

کیانــی در حالی به لیگ یک بازگشــت که 
هم ســن و ســال هایش با افتخــارات ملی 
و باشــگاهی هنــوز تیمی پیــدا نکرده اند. 
مسعود شــجاعی بی آنکه خداحافظی کند 
در لیســت خروج هوادار قرار گرفت تا شاید 
بدون بوســیدن چهار گوشه مستطیل سبز 
به دوران حرفه ای خود پایــان دهد. در این 
مسیر شــجاعی تنها نیســت بلکه اشکان 
دژاگه نیز پس از سال ها حضور در تیم هایی 
همچون تراکتور و فــولاد جایی برای ادامه 

فوتبال خود پیدا نکرده است.

کوچ اجباری به جرگه مربیان
حامــد شــیری کاپیتــان نســاجی نیز با 
خداحافظــی از جمع بازیکنــان به مربیان 
باشگاه اضافه شد اما دیگر جایی برای ادامه 
حضور بازیکنی همچون محســن کریمی 
نبــود. علیرضــا ابراهیمی مدافع پیشــین 
پرســپولیس و نســاجی هم وقتی توانایی 
رقابت با امثــال محمدامین حزباوی، میلاد 
کر، دانیال ایری و … را ندید تصمیم گرفت 
به لیگ یک برگشــته و بــرای مس کرمان 

بازی کند.

سن و سال کم جابجایی ها
قوانین جاری نقــل و انتقــالات لیگ برتر 
ایران باعث شــد تا بخش ویــژه انتقالات به 
بازیکنان نســبتاً جوان اختصاص پیدا کند. 
حزباوی از فولاد به الســد قطر رفت تا یکی 
از پردرآمدترین جوانان لژیونر شــود. سعید 
ســحرخیزان و امیر شــهیم نیز به گل گهر 
سیرجان پیوســتند. درخشش محمدرضا 
خالدآبــادی در تیم امید باعث اســتقلالی 
شــدنش شــد. آرشــا شــکوری گلر تیم 
نوجوانان نیز از جمع آبی پوشــان جدا شد تا 
فرصت ایستادن در چارچوب دروازه هوادار 

در لیگ برتر بیست و سوم را پیدا کند.
حالا بــا قوانین جدید لیــگ برتر حدود ۹۶ 
بازیکن بالای ۳۰ ســال بدون تیم مانده اند 
تا جای خود را به حــدود ۲۰ بازیکن جدید 
زیر ۲۳ سال بدهند. پوست اندازی جدید در 
فوتبال باشگاهی کشــور که به نظر می رسد 
خیلی زود ســراغ تیم ملی نیز خواهد رفت. 
لیگ برتر بیســت و ســوم جایگاهی برای 
جوانانی اســت که دیگر پیرمردها را به خود 

راه نمی دهند.

پرسپولیس شرایط قهرمانی در آسیا را ندارد

علی پاکدامن:

می خواهم دور از شمشیـربازی باشم
خریدار  ملی پوش شمشــیربازی اسلحه 
سابر که در مســابقات اخیر قهرمانی جهان 
ناکام ماند بــا بیان اینکه نتوانســتم از تمام 
ظرفیتم اســتفاده کنم تاکید کــرد که به 
واســطه حضور متوالی در میادین خســته 

است.
علی پاکدامن یکی از چهار شمشــیربازی 
اســلحه ســابر ایران در رقابت هــای اخیر 
قهرمانی جهــان بود که بــه میزبانی ایتالیا 
برگزار شــد. وی به عنــوان بهترین بازیکن 
ایران در این رقابت ها تا مرحله یک هشــتم 
نهایــی پیش رفت امــا با شکســت در این 
مرحله به کار خــود پایان داد و نتوانســت 

صاحب مدال شود.
پاکدامن پس از غلبه بــر نمایندگانی از هند 
و قزاقســتان، در مرحله یک هشــتم نهایی 
به مصاف حریفی لهســتانی خود رفت اما با 
متحمل شدن شکســت برابر وی از صعود 
به مراحل بالاتر بازماند. پاکدامن با کســب 
جایگاه دهــم بــه کار خود در مســابقات 
قهرمانی جهــان پایــان داد در حالیکه می 
گوید برای کســب مدال آماده شده بود و به 
همین دلیل از عملکردش در بخش انفرادی 

رقابت ها راضی نیست.

برای مدال آماده شده بودم اما روز 
خوبم نبود

این ملی پوش شمشــیربازی اســلحه سابر 
در گفتگو بــا خبرنگار مهر گفــت: انتظارم 
از خودم این بــود که حداقل بــه جدول ۸ 
بازیکن برتر برســم. اصلا برای کسب مدال 
آماده شده بودم اما همان مسئله همیشگی 
که یک روز، روزخوب ورزشــکار است و یک 
روز هم روزش نیســت، باعث شد به اهدافم 

نرسم.
وی با یــادآوری اینکه طی مــاه های اخیر 
به صورت مســتمر در اردوهــای تیم ملی 
یا مســابقات مختلف حضور داشــته است، 
خاطرنشان کرد: حجم برنامه هایی که پشت 
سر گذاشتم باعث خســتگی ام شده است. 

اتفاقا در جریان مسابقات با یکی از دوستان 
ایتالیایــی ام که نایب قهرمانــی المپیک را 
دارد، صحبــت می کردم، او هــم می گفت 
دوست دارد ۴۰ روز دســت به شمشیر نزد. 
واقعا من هم همین حــس را دارم. به قدری 
خسته ام که دوست دارم مدتی را استراحت 

کنم و به دور از شمشیربازی باشم.

نتوانستم از تمام ظرفیتم استفاده کنم
پاکدامــن در واکنش به اینکــه »اگر اردو و 
مسابقه ای نباشد باعث دور شدن ورزشکار 
از آمادگی و کســب تجربه می شود، حضور 
متوالی هم چنین تاثیراتی را به همراه دارد. 
چه طور بایــد برنامه ریزی کــرد که تعادل 
لازم حفظ شود و خستگی به دنبال نداشته 
باشد؟«، گفت: نه می توان اردوها را لغو کرد 
و نه قیــد حضور در مســابقات را زد. ما الان 
بازی های آســیایی را در پیش داریم و باید 
به زودی وارد اردو شــویم. پــس نمی توانم 
بیخیال تمرینات و اردوها بود. البته شخصا 

با واژه خستگی مخالفم.
 در واقع این ظرفیت ورزشــکار اســت که 
در طول زمان کــم و زیاد می شــود. برای 
مســابقات قهرمانی جهان من نتوانستم از 
تمام ظرفیتم به خصوص در بخش انفرادی 

استفاده کنم.
 البته این افــت و خیزها تا حــد زیادی در 
ورزش طبیعی است. مهم این است که افت 

ها را بتوان به خیز تبدیل کرد.

شلوغی سالن دلیل شکست برابر 
ژاپن بود

وی با بیان اینکه در بخش تیمی مســابقات 
قهرمانی جهان عملکرد بــه مراتب بهتری 
داشــتم و از خودم راضی تر هستم، در مورد 
دیدار با ژاپن که با شکست تیم ایران همراه 
بود خاطرنشــان کرد: ژاپــن ترکیب خیلی 
خوبی در اختیار دارد. ما هم با این تیم خیلی 
جون دار بازی کردیم. دنبال بهانه نیستم اما 
زمان دیدار ایران و ژاپن، روی پیست سمت 

چپ تیم های ایتالیا و اوکراین در حال بازی 
بودند و روی پیست راســت هم دیدار فلوره 
انفرادی در جریان بود. بنابراین ســالن پر از 
تماشــاگر بود به قدری که اصلا صدا به صدا 
نمی رسید. این شــرایط برای ژاپنی ها هم 
بود اما روی عملکرد ما تاثیر بدی گذاشــت. 
اشــتباه از برگزارکنندگان مسابقات بود که 
رقابت تیمی و انفــرادی را همزمان برگزار 
کردند. آنها متوجه اشتباهشــان شدند اما 

برای ما فرقی نداشت چون باخته بودیم.

ما با غیرت پیش می رویم، ژاپنی ها 
با هزینه

شمشــیرباز اســلحه ســابر ادامــه داد: 
شمشــیربازی ژاپن با هزینه زیــاد پیگیر 
برنامه های خود اســت. ما از تهــران عازم 
محل برگزاری مســابقات در ایتالیا شدیم 
در حالیکه ژاپنی هــا ۱۰ روز بود در میلان 
اردو داشــتند. تیم ژاپن با حداکثر نفرات در 
مسابقات مختلف شــرکت می کند و همه 
اینها روی آمادگی شــان تاثیــر می گذارد. 
نمی گویم برای تیم ایران هزینه نمی شــود 

اما بیشتر با غیرت و اتحاد پیش می رویم.

نباید به باخت مقابل ژاپن عادت کنیم
وی در واکنش به پرسشــی کــه در رابطه 
با باخت مقابــل ژاپن و تاثیــر روی رقابت 
المپیکی دو تیم مطرح شــد، گفت: کسب 
سهمیه المپیک یعنی همین رقابت پایاپای؛ 
ما ژاپــن را در مســابقات قهرمانی آســیا 
شکســت دادیم، در مادرید هــم مدال برنز 
گرفتیم. در ایتالیا درســت اســت که ژاپن 
مقابل ایران پیروز شــد اما اگر مجارســتان 
را هم می برد بــرای ما خیلی بد می شــد. 
در واقع با شــرایط فعلی، ژاپنــی ها باید در 
وردکاپ ها با حضور در فینال صاحب مدال 
شــوند و ما هم در جدول ۱۶ تیمی ببازیم تا 
به ما برسند. کارشان ســخت است اما خب 
طبیعی است که ایران نباید به باخت مقابل 

ژاپن عادت کند.

خیلی از کشورها شبیه ایران شده اند
پاکدامن با تاکید دوباره بر اینکه فشــردگی 
برنامه های اخیر روی عملکرد شــخصی و 
حتی تیمی اش تاثیرگذاشــته است، گفت: 
در همین مســابقات قهرمانــی جهان، تیم 
مجارستان به جمع چهار تیم نرفت. فرانسه 

به آمریکا باخت.
 بــا در نظر گرفتن شــرایط کلی، ســهمیه 
المپیکی تیمــی مانند ایتالیــا هم به خطر 
افتاده اســت. میخواهم بگویم فشــردگی 
مســابقات روی همه تیم ها و ورزشــکاران 

شان تاثیر گذاشته است.

70 درصد راه المپیک را رفته ایم
این ملی پوش شمشــیربازی بــا تاکید بر 
اینکه ایران ۷۰ درصد مسیر کسب سهمیه 
را طی کرده است، یادآور شد: کسب سهمیه 
راحت نیست. اصلا ســهمیه ای که راحت 
به دســت بیاید، جذاب نیست. چالش های 
مسیر دستیابی به کســب سهمیه المپیک، 
هم کســب آن را جذاب تر و دلنشین تر می 
کنــد و هم کمک مــی کند کــه در جریان 
المپیک عملکردی نزدیک به مدال داشــته 

باشیم.

بعد از بازی های آسیایی به جنگ 
المپیک می رویم

وی در مورد چگونگــی پیگیری برنامه های 
آماده ســازی تیم ملی شمشیربازی اسلحه 
ســابر گفت: طبق برنامه اعلام شده توسط 
سرمربی تیم ملی )امین قربانی( حدود ۱۰ 
روز تعطیل هســتیم تا هم استراحت داشته 
باشــیم و هم به آســیب دیدگی های مان 
برسیم. بعد از آن باید مجدد وارد اردو شویم 
تا برای بازی های آســیایی هانگــژو آماده 
شــویم. تمام تلاش این اســت که نماینده 
ای شایســته در هانگژو باشیم و بعد از آن به 

جنگ المپیک برویم.

موقعیتم در رنکینگ جهانی برایم 
افتخار است

علی پاکدامن در پایان با اشــاره به موقعیت 
خود در رنکینــگ جهانی گفــت: در حال 
حاضر در رده ۱۰ جهان قــرار دارم و بالاتر از 
دیگر بازیکنان آسیایی هستم. فکر می کنم 
این برای نخستین بار اســت که یک ایرانی 
از شمشیربازان آســیایی مانند کره جنوبی 
بالاتر قرار گرفته و همیــن برایم یک افتخار 

است.

 قهرمانی والیبالیست های نوجوان ایران
 در تورنمنت سائوپائولو

تیم ملی والیبال نوجوانان ایران در دیدار فینال رقابت های چهارجانبه 
سائوپائولو با شکست سه بر صفر بلغارستان، قهرمان این مسابقات شد.

 تیم ملی والیبــال نوجوانان ایــران در آخرین دیدارش در مســابقات 
چهارجانبه سائوپائولو، بامداد دوشــنبه نهم مردادماه به وقت تهران در 

سالن اینابتئو به مصاف بلغارستان رفت.
ملی پوشــان ایران در این بازی موفق به شکســت ســه بر صفر حریف 
شــدند. نوجوانان ایران با امتیازهای ۲۵ بر ۲۰، ۲۵ بــر ۱۹ و ۳۱ بر ۲۹ 
برابر حریف به پیروزی رســیدند تا ایــن رقابت هــای چهارجانبه را با 
قهرمانی به پایان برسانند و راهی آرژانتین شوند.ماهان برزکار، مرتضی 
نریمانی، عمران کوک جیلی، ابوالفضل مهدیان، طاها بهبودنیا، آرمین 
قلیچ نیازی و مرتضی طباطبایی )لیبرو( ترکیب آغازکننده تیم ایران در 
این مســابقه بودند.در پایان این تورنمنت برترین  بازیکنان هم معرفی 
شــدند که دو بازیکن تیم ملی ایــران هم بین آنها قــرار گرفتند. طاها 

بهبودنیا به عنوان ارزشمندترین بازیکن انتخاب شد.
تیم رویایی این تورنمنت به شرح زیر است:

ارزشمندترین بازیکن: طاها بهبودنیا
بهترین قدرتی زن ها: ماهان برزکار )ایران(، کندف )بلغارستان(

بهترین پشت خط زن: تیتریسکی )بلغارستان(
بهترین پاسور: سیمون نیکولف )بلغارستان(

بهترین مدافع میانی: طاها بهبودنیا )ایران( و لیسا )برزیل(
بهترین لیبرو: ژوآوو )برزیل(

هجدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی نوجوانان پسر جهان از ۱۱ 
تا ۲۰ مرداد به میزبانی آرژانتین در شهر ســان خوآن برگزار می شود و 
ملی پوشان ایران ساعت پنج صبح راهی ســائوپائولو می شوند تا از آنجا 

راهی سن خوآن شوند.

چراغ سبز فوتبال برای بانوان
جلسه محرمانه سرنوشت ساز برای هفته اول 

لیگ برتر؛ برگزاری یا تعویق؟
فدراســیون فوتبال اصرار ویژه به حضور بانوان از هفته نخســت رقابت 
های فصل جاری لیگ برتر دارد اما محدودیت هایــی در این زمینه به 

وجود آمده است.
ســازمان لیگ فوتبال ایران دوازدهم مرداد ســال ۱۴۰۲ را زمان آغاز 
رقابت های بیست و ســومین دوره لیگ برتر مشخص کرد تا ۱۶ باشگاه 
حاضر در این دوره از مســابقات برنامه های پیش فصــل خود را طبق 

همین برنامه ریزی دنبال کنند.
در فاصله ســه روز مانده به آغاز این رقابت ها بحــث حضور بانوان برای 
تماشــای بازی های لیگ برتر تبدیل به چالشــی جدی برای احتمال 
تعویق در برگزاری زمان بازی ها تبدیل شــده اســت. نبود زیرساخت 
کافی برای حضور زنان در استادیوم های شــهرهای مختلف باعث شد 
تا رئیس فدراسیون فوتبال با پیگیری ســازمان لیگ دنبال ورود آنها به 
چند ورزشگاه دارای این قابلیت نظیر نقش جهان اصفهان، غدیر اهواز، 
فولاد شهر و ورزشگاه شــهید سلیمانی سیرجان باشــد و آن را شدنی 

توصیف کرده و به دستگاه های نظارتی اعلام کنند.
ورود بانوان به ورزشــگاه تیم های لیگ برتری نه تنها یکی از شعارهای 
اصلی تاج در ابتدای حضور دوباره اش در ریاســت فدراسیون بود بلکه 
فیفا و AFC نیز در نامه های دو ســال اخیر خود تاکید فراوان روی این 
موضوع داشــتند. موضوعی که در جلسه سال گذشــته کنفدراسیون 
فوتبال آســیا که مهدی تاج یکی از نواب رئیس اســت مــورد بحث و 
بررســی قرار گرفت. تاج با تکیه بر مصوبات شــورای امنیت ملی ایران 
ورود زنان به ورزشگاه ها را بلامانع اعلام کرد و به مسئولان AFC و فیفا 

قول داد لیگ برتر بیست و سوم را با حضور آنها آغاز خواهد کرد.

نکته ای حائز اهمیت در مجوز حرفه ای ســازمان لیــگ برای برگزاری 
لیگ برتر که حالا زیر ذره بین مســئولان بین المللی فوتبال قرار گرفته 

است.
با این حال مشکلات فراوان در زیرســاخت ورزشگاه ها در پذیرش زنان 
علاقمند به فوتبال باعث شــده تا تعویق احتمالی سراغ خط آغاز لیگ 
برتر بیاید. مهدی تاج رئیس فدراســیون فوتبال در جلســه محرمانه 
یکشنبه شب گذشــته که با حضور تنی چند از مسئولان سازمان لیگ 
و یگان ویژه برگزار شد روی حضور بانوان از هفته نخست اصرار داشت. 
او که از نگاه ویژه بازرســان فیفا و AFC روی این موضوع مطلع اســت 
برای پیشگیری از هرگونه پیامدی خواهان شروع رقابت های باشگاهی 
با حضور زنان در ورزشگاه هاســت. همین امر موجب شده تا مشکلات 
زیرساختی چند ورزشگاه مورد بررســی مجدد قرار بگیرد تا در صورت 
امکان با حل این مشکلات در کمتر از یک هفته لیگ برتر با ۶ روز تأخیر 
آغاز شــود.احتمال دیگر این است که این ورزشــگاه ها نتوانند خود را 
برای شــروع لیگ برتر آغاز کنند که این موضوع می تواند پیگیری های 
مسئولان فیفا و AFC را به همراه داشــته باشد. نقطه ای حساس برای 
تاج که به هیچ وجه نمی خواهد منتظر تصمیمات جدی کنفدراسیون 

فوتبال آسیا در این زمینه باشد.
از سوی دیگر تیم هایی نظیر گل گهر سیرجان، مس رفسنجان، سپاهان 
اصفهان و تراکتور تبریز که طبق برنامه از پیش تعیین شــده تمرینات 
پیش فصل را شــروع کرده اند حاضر به ایجاد وقفه بلند مدت نیستند. 
مس رفســنجان نه تنها آماده بازی با هوادار تهــران در جمعه پیش رو 
است بلکه بلیت برگشــت خود را برای روز شنبه هفته آینده تهیه کرده 
است که در صورت تأخیر در آغاز بیست و سومین دوره رقابت های لیگ 

برتر متحمل ضررهای اینچنینی می شود.
حالا فدراسیون فوتبال قرار است تا عصر امروز نتیجه نهایی هماهنگی 
با ســایر ارگان ها برای ورود زنان به ورزشــگاه های لیــگ برتری را به 
سازمان لیگ اعلام کرده و در پی آن برنامه قطعی شروع مسابقات فصل 
پیش رو مشخص شــود.باید دید حضور تأثیرگذار بانوان در لیگ برتر 
بیست و ســوم چه تغییراتی را در تقویم فوتبال باشگاهی و ملی کشور 

ایجاد خواهد کرد.



شــهرام  مجدم  –محمــد  اهواز 
ملایــی در نشســت خبــری کــه به 
مناســبت هفتــه مهارت برگزار شــد 
اظهار کرد: ســازمان آمــوزش فنی و 
رد؛  حرفه ای دو ماموریت اساســی دا
نمندســازی نیــروی کار در  یکــی توا
بخش صنعــت، خدمات، کشــاورزی 
نــان  و هنــر و دیگــری آمــوزش جوا
فاقــد مهــارت اســت  جویــای کار 
ز ماموریت ما مشــخص اســت  لــذا ا
که آمــوزش هایمــان باید بــه نوعی 
مرتبط با مشــاغل و اســتانداردهای 

باشد. شغلی  آموزش 
فــزود: تفاوتــی آمــوزش فنــی  وی ا
حرفه ای با ســایر آموزش هــا و نظام 
نشــگاه  آموزش رســمی کشــور که دا
هــا و آمــوزش و پــرورش را شــامل 
میشــود در این اســت که چهارچوب 
و اســاس آموزش آنها نظری و تئوری 
ما آموزش هــای فنــی حرفه  اســت ا
ای بصــورت کارگاهی بــوده و مبنا و 

اساس آن مهارت و کار عملی است.
مدیــرکل آمــوزش فنــی و حرفه ای 
خوزســتان گفــت: در نظــام آموزش 
رســمی، مخاطبین قلم به دست و در 
نظام مهارتی آچار به دســت هستند؛ 
ز آنجایــی کــه میگوییــم هزینه یک  ا
آچار به نســبت یک قلم بیشــتر است 
لذا آموزش های فنــی وحرفه ای نیاز 
بــه تخصیص اعتبار خاص و بیشــتری 

رند. نســبت به سایر آموزش ها دا
ملایی با بیــان اینکه در اســتاندارهای 
آمــوزش شــغلی مــا تنــوع در حرفه و 
مشــاغل بســیار اســت، تصریــح کرد: 
گلســازی، گلدوزی، خیاطی، کامپیوتر، 
پرورش زنبورعســل، تراشــکاری، فلز، 
جوشــکاری و حتــی غواصــی از جمله 
مواردی هســتند کــه در برنامــه های 

آموزشی فنی و حرفه ای قرار دارند.
ینکــه آموزش های  وی با اشــاره به ا
رای چنــد ویژگی  فنــی و حرفه ای دا
ز این  هســتند، عنوان کــرد: یکــی ا
ویژگــی هــا تغییرپذیــری مســتمر 
ز آنجایی کــه مشــاغل تغییر  اســت، ا
مــی کنند اســتانداردهای آموزشــی 
ئمــا در  دا نیــز  ای  فنــی و حرفــه 
فــرادی که  حــال تغییــر هســتند و ا
میخواهنــد به آموزش هــای ما ورود 
کنند بایــد علاقــه مند باشــند تا در 

آموزشی موفق شوند. نظام 

مدیــرکل آمــوزش فنــی و حرفه ای 
خوزســتان در خصــوص اعتبــارات 
این ســازمان بیان کــرد: 92 درصد 
اعتبارات کشــور در فصــل آموزش و 
پژوهــش، در نظــام آموزش رســمی 
اســت و تنها 8 درصد به حوزه مهارت 
آمــوزی اختصاص داده می شــود که 
ز این میزان حدود یک درصد ســهم  ا
آموزش فنی و حرفه ای کشــور است؛ 
ز  در صورتــی که همــه جــا صحبت ا
توســعه آموزش هــای فنــی و حرفه 
ای اســت و مقام معظم رهبری نیز به 
این مســئله تاکید کرده اند اما بودجه 
اختصاصی بــه این حوزه بســیار ناچیز 
است و توســعه آموزش فنی و حرفه ای 
نیاز به حمایت های بیشــتر خصوصا از 

سوی دستگاه ها دارد.
ینکه وضعیت اســتان  ملایی با بیــان ا
خوزســتان را تحلیــل کــرده و طرح 
نهضت مهارت آمــوزی را مطرح کرده 
یــم، اظهار کــرد: در این طرح ســه  ا
نشــگاه ها  پــازل فنی و حرفــه ای، دا
رنــد کــه در حال  ر دا و صنایــع قــرا
نجام می  حاضر هرکدام کار خــود را ا
مــا براســاس این طــرح و با  دهنــد ا
نشــگاه ها  ینکه صنایع و دا توجه بــه ا
رنــد لذا باید  ظرفیت بســیار بالایی دا
ر گیرنــد تا این  در کنــار یکدیگــر قرا
یــی پررنگ تر شــده و طرح  فزا هــم ا

شود. عملیاتی 
د: در ســطح اســتان  مــه دا دا وی ا
ر و 100  خوزســتان حدود یک هــزا
آموزشــگاه آزاد و حــدود 50 مرکــز 
آمــوزش دولتــی وجــود دارد کــه 
رســالت و ماموریت آموزش های فنی 

و حرفه ای را دنبال می کنند.
مدیــرکل آمــوزش فنــی و حرفه ای 
ینکه امســال  خوزســتان بــا بیــان ا
ســاعت  نفــر  میلیــون   17 حــدود 
تعهــد آموزشــی در بخــش دولتی و 
یــم،  ا گرفتــه  نظــر  در  غیردولتــی 
تصریــح کرد: آموزش هــای مرتبط با 
حــوزه غیردولتی حــدود 11 میلیون 
نفر ســاعت اســت که تقریبــا حدود 
65 درصــد آموزش هــا در این بخش 
اســت زیرا آموزش ها ســنگین نبوده 
و بیشــتر خدماتــی هســتند و نیــاز 
رند،  بــه ســرمایه گــذاری زیــاد ندا
ما حرفــه هایی کــه نیاز به ســرمایه  ا
رنــد را در بخش  گذاری بیشــتری دا

یم. دولتی در نظر گرفته ا
ملایــی گفت: اشــتغال، وظیفــه فنی 
و حرفــه ای نیســت و تنهــا آموزش 
ما با این  های ما در این راستا اســت ا
وجود امســال برای 19 گــروه هدف 
یم و نیاز اســت  برنامه ریــزی کرده ا
دیگر دســتگاه هــا هم به این مســئله 
فراد  ورود کننــد؛ مهــارت آمــوزی ا
جویای کار شــهری، مهــارت آموزی 
فــراد روســتایی، ســربازان وظیفه،  ا
نــش آمــوزان،  ر، دا زنــان خانــه دا
لتحصیــلان،  ا فــارغ  نشــجویان،  دا
هــای  ســکونت  کار،  کــودکان 
غیررســمی، گروه عشــایر و معتادین 
از جمله این گروه های هدف هســتند 
یــن کار را  ولین بار اســت ا که برای ا
نشــالله خروجی  دنبال می کنیــم تا ا

مثبتی را شــاهد باشیم.
ریــم کــه اگر  فــزود: اعتقــاد دا وی ا
ند مهــارت و تخصصی پیدا  کســی بتوا
یجــاد امنیت کمــک کرده  کند، بــه ا
یم و کاهش آســیب هــای اجتماعی،  ا
یــش تولید  فزا کاهش نــرخ بیکاری، ا
و رشــد تولید را نیز خواهیم داشــت؛ 
آمــوزش هــای فنــی و حرفــه ای با 
کمترین نیاز بــه هزینــه و اعتبار می 

یجاد کند. ند اشــتغال ا توا
مدیــرکل آمــوزش فنــی و حرفه ای 
خوزســتان اظهار کرد: این ســازمان 
جز دســتگاه هایی اســت که علیرغم 
یجاد اشــتغال  ینکه نقش کلیدی در ا ا
ما تســهیلات بانکی به آن تعلق  رد ا دا
یــن مســئله مختص  نمــی گیــرد و ا

خوزســتان نیســت بلکه کل کشور را 
شامل می شود.

ملایــی با اشــاره بــه ظرفیــت های 
خالــی در بنــگاه هــای اقتصــادی 
و صنایــع خوزســتان گفــت: بطــور 
مثــال می تــوان مرکز علــوم و فنون 
را نام بــرد که یــک مرکز آموزشــی 
ما تنهــا از 35  بســیار بزرگ اســت ا
درصد ظرفیت آن اســتفاده میشــود 
و مابقــی ظرفیتــش خالی اســت؛ لذا 
یــن مراکز ســه طرح  بــرای احیای ا
ز آنهــا طرح  یم یکــی ا ئه کــرده ا را ا
ر کارگاهی اســت که در  مرکــز جــوا
ز ســازمان  نند ا قالب این طرح می توا
مجــوز گرفتــه و در جــوار صنعت و 
صنایــع خودشــان بصــورت اســتاد 

شــاگردی یا دوگانه آموزش بدهند.
ینکه اگــر بــه دنبال  وی بــا بیــان ا
یجــاد اشــتغال هســتیم تــا نتیجه  ا
مثبــت حاصل شــود بایــد اعتبارات 
و تســهیلاتی کــه در ســطح کشــور 
ز آن به  توزیــع می شــود مقــداری ا
فنی و حرفه ای تخصیص داده شــود، 
تصریــح کرد: امســال برای اشــتغال 
ر میلیــارد تومان  زایی حدود 3 هــزا
ما  تســهیلات در نظــر گرفته شــده ا
تجهیــزات و اعتباراتی که بــه فنی و 
حرفه ای داده شــده در سال 1401 
حــدود 4 میلیارد تومان بوده اســت 
لذا اگــر به فنــی و حرفــه ای در این 
زمینه کمک شــود راحت تر می توان 

کرد. یجاد  ا اشتغال 
مدیــرکل آمــوزش فنــی و حرفه ای 

خوزســتان گفــت: امســال در بحث 
نهضــت مهارت آمــوزی ســه برنامه 
ریم  یــم؛ تــلاش دا در نظــر گرفتــه ا
ر فرصت  تا در ســالجاری یــک هــزا
شــغلی را بــدون دریافت تســهیلات 
یجــاد کنیــم در حالی که  ز دولــت ا ا
میزان تعهــد ما 300 فرصت شــغلی 
اســت؛ در خصوص فرصت های شغلی 
غیرمســتقیم تفاهــم نامــه هایــی با 
برخی دســتگاه هــا از جملــه کمیته 
ره  دا د، بهزیســتی، بنیاد شهید، ا امدا
کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی داشته 
یم که گروه های هدف این دســتگاه  ا
ها شناســایی شده و توســط سازمان 
ز  ما تســهیلات را ا آموزش می بینند ا
دســتگاه مربوطه خودشــان دریافت 

کنند. می 
ئــه خدمــات در قالب گروه  را ملایی ا
ز برنامه های  های جهــادی را یکــی ا
سازمان در ســالجاری اعلام و عنوان 
ولیــن بار  یــن طرح را بــرای ا کرد: ا
ر  و بصورت ویــژه در دســتور کار قرا
یــم کــه دو برنامــه بــرای آن  داده ا
ز  فــرادی که ا یــم؛ ا در نظــر گرفته ا
مســاجد، گروه های جهادی و بســیج 
نند کمــک کنند را  ســازندگی می توا
بــه عنوان مــدرس جهــادی آموزش 

داده و تربیت می کنیم.
ولیــن بار طرح  د: برای ا مــه دا دا وی ا
مام حســین  بتــکاری »خادم یــار ا ا
)ع(« را امســال بــه ســازمان فنی و 
یــم و به صورت  ئه کرده ا را حرفه ای ا
ویژه در این زمینــه کار خواهیم کرد.

سرپرست  ده  جبارزا ردبیل-افســون  ا
ردبیــل  ا ســتان  ا رد  ندا ســتا ا کل  ره  دا ا
یع  1384 نــازل عرضــه ســوخت ما گفــت:
ردبیل  ئیل( در شهرســتان ا زو بنزیــن و گا (
ســتان مورد  بعه ا و تمــام شهرســتان های تا

ر گرفته است. زمون قرا زرســی و آ با
ه های  یگا ز جا زدیــد ا : با فــزود حســین پور ا
، به  لها ز زمــون نا یــع و آ عرضــه ســوخت ما
ز  یــت ا ی و بــا هــدف حما صــورت دوره ا
ن و مصرف کننــدگان  ا ر ه دا یــگا حقــوق جا

می گیرد. م  نجا ا
681 نازل عرضه ســوخت  د  و گفت: تعــدا ا
ســتان فعال  ه های ســوخت ا یگا یع در جا ما
ری می باشــند کــه در  بــل بهــره بــردا و قا
ین  زمــون بر روی ا د 1384 آ مجمــوع تعدا
م شــده است. نجا زل در دو مرحله ا د نا تعدا

 : کــرد بیــان  مــه  دا ا در  پــور  حســین 
زرســان  با کل،  ره  دا ا یــن  ا رشناســان  کا
شــده  صلاحیــت  ییــد  تا ه  یشــگا زما آ
رشناســان شــرکت ملــی پخش  ر وکا همکا
ســتان، بــه صورت  ورده هــای نفتــی ا فرآ
ســوخت  عرضــه  ه هــای  یگا جا ز  ا ی  دوره ا
ز  زرســی کــرده و پــس ا ســتان با یــع ا ما
ســاس  زل ها بر ا زمون هــای کمی نا م آ نجا ا
یــی  ا جر لعمل ا ا رد ملــی و دســتور ندا ســتا ا
در  و  ن  یــرا ا رد  ندا ســتا ا ملــی  زمان  ســا

زمون  ئیــد آن، با نصب برچســب آ صورت تا
صحــت  ه،  دســتگا آن  روی  بــر  ی  دوره ا

ا تصدیــق می کنند. زل ر عملکرد نا
د 681 نــازل  :  تعــدا فــزود یــان ا وی در پا
ه هــای  یگا جا در  یــع  ما ســوخت  عرضــه 
ری  بل بهره بردا ســتان فعال و قا ســوخت ا
د 1384  می باشــند کــه در مجمــوع تعــدا
د نــازل در دو  ین تعــدا زمــون بــر روی ا آ

م شــده است. نجا مرحله ا
ز جایگاه هــای عرضه  گفتنی اســت بازدیــد ا
، بــه صورت  ســوخت مایــع و آزمــون نازلها
دوره ای و با هــدف حمایت از حقــوق جایگاه 

نجام می گیرد. ران و مصرف کننــدگان ا دا

عامل  مدیــر  مومنی   اصفهان-مریــم 
ز عملیات  غــا ز آ صفهــان ا ســتان ا بفــای ا آ
حداث دو باب مخزن آب بــا ظرفیت 800  ا
د و کیفته  بــا آ متر مکعب در روســتاهای نور
نی  برســا د آ لــب طرح جها گیوه ســین در قا

د. در شهرستان ســمیرم خبر دا
ر  ظها ین خبــر ا کبریــان با بیــان ا حســین ا
500 متر مکعبی روســتای  شــت: مخزن  دا
ین روستا  ر ا ا نو د، آب شــرب 160 خا با نور آ
مین  ا تا لغ بــر 560 نفــر ر ا بــا جمعیتی با ر
نتقال  تصال آن به خــط ا ی ا می کند کــه برا
در حــدود 1000 متــر خــط لولــه رفت و 

می شود. جرا  ا برگشت 
عملیــات  ز  غــا آ بــه  همچنیــن  وی 
300 متــر مکعبــی  ری مخــزن  کبــردا خا
ره و بیان  شــا روســتای کیفته گیوه ســین ا
ین مخــزن، آب شــرب حدود 600  : ا کــرد
ر در روســتاهای قنــات و کیفته گیوه  نوا خا
تصال  ی ا میــن می کنــد که بــرا ا تا ســین ر
نتقال در حــدود 400 متر خط  آن به خــط ا

هد شد. جرا خوا لوله رفت و برگشــت ا
صفهــان با  ســتان ا بفــای ا مــل آ مدیــر عا
نی  برســا د آ جــرای طرح جهــا ه به ا ر شــا ا
د  تعــدا گفــت:  ســمیرم  شهرســتان  در 
ین طرح 36 روستا است  روســتاهای هدف ا
و حجــم کل عملیات پیش بینی شــده 129 

نتقــال و شــبکه توزیع  کیلومتــر خطــوط ا
حــداث 16 بــاب مخــزن زمینــی با  آب، ا
حــداث دو باب  حجم 4750 متــر مکعب، ا
ژ و حفــر و تجهیــز 3 حلقه  ه پمپــا یســتگا ا

می باشد. ه  چا
جــرای 18 کیلومتر  ز ا یــان ا کبریــان در پا ا
نا  د نتقال آب در مجتمــع های پا ز خطــوط ا ا
: به  د و بیان کرد و وردشــت ســمیرم خبر دا
یی  یط آب و هوا دنبال مســاعد شــدن شــرا
نتقال  جرای خطــوط ا ین شهرســتان، ا در ا
دنــا و وردشــت با  آب در مجتمــع هــای پا

مه پیدا کرد. دا قوت بیشــتری ا

اردبیل اصفهان

بازرسی بیش از ۱۳۰۰ نازل عرضه سوخت مایع
در استان اردبیل

وستای   آغاز عملیات احداث مخازن 300 و 500 متر مکعبی در 2 ر
شهرستان سمیرم

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای خوزستان خبر داد:

افتتاح مرکز آموزش فنی وحرفه ای زندان مرکزی اهواز
قطع برق بیش از 100 اداره دولتی و دستگاه 

اجرایی در استان کرمانشاه

نــت فــروش و  و ده   معا کرمانشاه_حســنا فخــارزا
ســتان  یــع نیروی برق ا خدمــات مشــترکین شــرکت توز
لتــی و  ره دو دا ز 100  ا ز قطــع بــرق بیــش ا ه ا نشــا کرما

د. ه خبر دا نشــا یی پر مصرف در کرما جرا ه ا دســتگا
د  شــت: روز شــنبه هفتــم مردا ر دا ظها احســان مهدوی ا
یــی پر مصرف  ا جر ه ا لتی و دســتگا ره دو دا ه بــرق  102 ا ما
دره و  ر های صــا ســتان بــه دلیل عــدم توجــه به اخطــا ا

لعمل های کاهش مصرف برق قطع شــد. ا دســتور
ن در خصوص ضرورت  یــرا ه به مصوبه هیات وز ر شــا وی با ا
ه های  کاهش مصرف بــرق و پایش مســتمر مصرف دســتگا
ن در  یرا ســاس مصوبه هیئــت وز : بر ا ر کــرد ظها یــی ا ا جر ا
رات  دا ه های گرم ســال، ا وج مصرف بــرق در ما روزهــای ا
، نیروهای مســلح  نک ها یــی، با ا جر ه های ا لتی و دســتگا دو
ند نســبت بــه کاهش مصرف  و نهادهــای خصوصی موظف ا
قل 30درصد نســبت  ن حدا ری به میــزا دا برق در ســاعت ا
یــه 1400 و در ســاعت  به ســال پا بــه مصرف دوره مشــا
لویت  و ن 60درصــد مصرف جاری بــا ا ری بــه میزا دا غیرا
نه های  ما ســا و  غیرضــروری  یی  روشــنا خاموش کــردن 

م کنند.  قدا یشــی ا سرما
رشناســان شــرکت توزیع نیروی برق  د: کا مه دا دا مهدوی ا
نــی و همچنین  زدیدهای میدا م با نجا ه با ا نشــا ســتان کرما ا
ین شــرکت، مصرف  ز طرشــیق مرکــز پایش ا ئمی ا رصد دا
ا به صورت هوشــمند بررســی می کنند و در  رات ر دا بــرق ا
نها ،  ز ســوی آ لگــوی  مصرف برق ا یت نکردن ا صــورت رعا

م می شود. قدا نســبت به قطع جریان برق ا

 

بازدید مدیرعامل
ح های توسعه   فولاد مبارکه از طر

این شرکت و قدردانی
 از عملکرد پیمانکاران 

 ، طیب نیــا محمدیاســر  مومنــی   اصفهان-مریــم 
زدیدهای  مــه سلســله با دا رکه در ا مــل فــولاد مبا مدیرعا
ین شــرکت  ن ا نین و مدیرا و ز معا ه جمعــی ا خود به همــرا
رکه  ز طرح هــای توســعه ناحیــه آهن ســازی فــولاد مبا ا
شــت  نباشــت و بردا . پروژه توســعه ا ورد زدیــد به عمل آ با
زی  ندا ه ا ا ، ر زی( ره 2)شــهید خرا حیا مســتقیم شما حد ا وا
شــت در پــارک صفر  میز نخســتین ماشــین بردا موفقیت آ
برپروژه  شــت ناحیــه آهن ســازی و ا نباشــت و بردا حد ا وا
ین  مه هــای ا ز برنا رکــه ا ره 2 فــولاد مبا نورد گــرم شــما
ه به لزوم  ر شــا رکــه با ا مــل فولاد مبا مدیرعا زدیــد بود. با
رزش و زیرســاخت های  زن زنجیــره ا تحقق توســعه متــوا
ین شــرکت، بر ضرورت تســریع در روند اجرای  ز ا مــورد نیا
قدام تاکید کرد و گفــت: نباید فراموش  طرح های در دســت ا
برپروژه های فــولاد مبارکــه، پروژه های  کرد کــه در کنــار ا
ز آن هــا در تحقق تولید  بســیار زیادی وجود دارد که هریک ا
رند و ارزشــمند هســتند که در این راستا  نقش به ســزایی دا

عملکرد پیمانکاران نیز قابل تقدیر و تحســین اســت. 

خرید برنج مازاد شالیکاران گلستانی
د  زمان جهــا ئیــس ســا گرگان-مهنازمحمدزمانــی ر
م ندا و  قا ر د تولیدی ا ا ز ورزی گلســتان گفت: برنج مــا کشــا

ری می شود. ستان گلســتان خریدا شیرودی در ا
برزعلی گفت: به منظور تنظیم بازار کالا های اساســی مقرر شــده 

است تا برنج تولیدی مازاد کشاورزان استان خریداری شود.
ســتان  ر ا لی کا ن شــا ورزا ســاس کشــا ین ا : بر ا فــزود و ا ا
ز ســال گذشــته خود  نده ا ننــد برنــج پرمحصول ما ا می تو
ز ســوی  علام شــده ا کز ا ز نوع نــدا و شــیرودی به مرا ا ا ر
ســتان گلســتان تحویل  نــی ا زرگا ره غلــه و خدمــات با دا ا
کز خدمات  دهند و یا برای کســب اطلاعات بیشــتر بــه مرا

کنند. جعه  مرا شهرســتان ها  ورزی  کشا
رم سنگی،  م کیفی طا قا ر ســتان 10 رقم برنج، شــامل ا در ا
 ، م پــر محصول شــامل ندا قا ر ه و ا رم هاشــمی و دمســیا طا

شــیرودی و فجر کشت می شود

3 تخت دیالیز به بیمارستان رازی 
ایلام اهدا شد

نشــگاه علوم پزشکی ایلام  ایلام-حســن بیگی رییس دا
د. ز اهداء ســه عدد تخت دیالیز به بیمارستان رازی خبر دا ا

جاســم محمدی در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: از سوی 
لخالــق کیخاوندی موســس و  خانــواده زنده یاد دکتــر عبدا
ز بیماران کلیوی شــعبه ایلام و  مدیر ســابق انجمن حمایت ا
لزهرا )س( ســه عدد تخــت دیالیز  موســس درمانگاه خیریه ا
ز  ء گردید.وی ضمــن تقدیر ا به بیمارســتان رازی ایلام اهدا
ین پزشــک حاذق  : ا فزود نه ا پســندا م نیکو و خدا قــدا ین ا ا
برکــت خــود منشــأ خدمات  ن عمــر با م در دورا و نیکنــا
ره در  ســتان بودنــد و هموا ی به مردم شــریف ا یســته ا شا
قی  ســتان با د و خاطر مردمــان نجیــب و قدرشــناس ا یــا
نــدی  و همچنیــن دکتــر محمدرضــا کیخا ند. ما هنــد  خوا
یلام  ن کلیــوی شــعبه ا ا ر ز بیمــا یــت ا نجمــن حما مدیــر ا
یــن تخت های  لی ا یا رزش 930 میلیــون ر ه بــه ا ر شــا بــا ا
ین عمل  ز ا زی، هــدف ا ا رســتان ر یی بــه بیما هدا لیــز ا دیا
ن  ا ر ند متعــال، کاهش مشــکلات بیما و ا رضــای خدا خیر ر
ه  ا وم ر ه علوم پزشــکی و تدا نشــگا لیــزی، همکاری با دا دیا
یه  نما ا وندی برشــمرد که عمــر گر لــق کیخا لخا دکتــر عبدا
ن به ویژه قشــر آســیب  ا ر ه خدمت به بیما ا ا در ر خویــش ر

لیزی و پیونــد کلیه وقف نمود. ن دیا ا ر پذیر، بیمــا

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کردستان

ســتان  ی ا مــل آب منطقه ا ســنندج-فاطمه ملایی   مدیرعا
ئیــس جمهور به کردســتان  کردســتان، گفت: در جریان ســفر ر
ر برای پروژه های  عتبا رد تومان ا در ســال گذشــته، 1050 میلیا

ســتان کردســتان، تخصیص یافت. بی ا ر آ ا لویت د و مهم و ا
رات لازم و بــه موقع  عتبا یــق ا : تزر ر کــرد ظهــا د ا نــژا یا ر آرش آ
ز جملــه تکمیل  ســتان کردســتان ا ر ا ا لویت د و برای پروژه های ا
ن،  ا ر میا یویــه کا یــاب ز نــه، تکمیل شــبکه پا د با با ســد عباس آ

نی به  برســا ه آ د رمشــت، تکمیل پروژ بــا میرآ ل دهگلان، ا ســورا
بیاری  غ ویس، تکمیل ســاختمان شــبکه آ ز ســد چرا شهر ســقز ا
بیاری و زهکشــی  ن، تکمیل ســاختمان شــبکه آ ا ر و زهکشــی گا
 ، ه ندر ا خ دیو ا ز ه قروه و تکمیل ســاختمان ســد ســیا ســنگ ســیا
لبه به  یــن مطا ه بگیرنــد و ا ز نی تــا ین پروژه هــا جا موجب شــد ا
رت  ا لویت وز و نها بــود، در ا ر آ نتظا حق مردم که ســال ها مــورد ا

ر بگیرد.  ا ا قر جــر نیرو برای ا

ین وعده های مهــم که بــا پیگیری های  ن کرد: تحقــق ا وی عنــوا
، در  رت نیــرو ا لــی وز م عا ر کردســتان و مقــا ندا ســتا مســتمر ا
ر جهادی  ، بــا کا ینــدی زمان بر ا زمــان دولت مردمــی و طــی فر
ســتای رفع مشــکلات حوزه  ا یــن مجموعه، در ر نه روزی ا و شــبا
قتصادی، جذب  نــق ا ند در رو ا ســتان، صورت گرفــت؛ می تو بی ا آ
فرینی در  میدآ شــتغال، مهاجــرت معکــوس و ا د ا یجا ، ا گردشــگر

یت کند. ا ا رو ر ر ندگا ســتان، نقشــی ما بی ا مه آ نا ر معه، در کا جا

 مدیرعامل آب منطقه ای استان خبرداد؛
ح های آبی کردستان  اختصاص 1050 میلیارد تومان برای طر
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 ۹2 درصد چک های صادره پاس شد
 رشد ۳ درصدی استفاده از چک 

در خردادماه ۱۴۰۲
بررسی آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد در خردادماه امسال هفت 
میلیون و ۹۰۰ فقره چک به ارزش ۵۰۳ هزار میلیارد تومان مبادله شــده 
که نســبت به ماه قبل از نظر تعداد سه درصد رشــد داشت.بانک مرکزی 
خلاصه آمارهای چک هــای مبادله ای در خرداد ۱۴۰۲ را منتشــر کرد. 
طبق این آمار علاوه بر رشد تعداد چک های مورد استفاده مبلغ چک های 
مبادله شــده نیز ۴.۶ درصد رشد داشــت.در زمان مذکور در پایتخت ۲ 
میلیون و ۶۰۰ هزار فقره چک به ارزش ۲۴۶ هــزار میلیارد تومان مبادله 
شــده که در مجموع ۳۲.۶ درصد چک های مبادله ای را به خود اختصاص 
داده اســت. اصفهان بــا ۱۰.۶ درصد و خراســان رضوی بــا ۶.۹ درصد 

بیشترین سهم چک های مبادله ای را نسبت به سایر استان ها داشتند.

افزایش 2.4 درصدی چک های وصولی در خرداد 1402
در خردادماه امســال از میان هفت میلیون و ۹۰۰ فقره چک مبادله ای 
هفت میلیون و ۳۰۰ هزار فقره چک به ارزش ۴۴۵ هزار میلیارد تومان 
وصول شــد که در مقایســه با ماه قبل از نظر تعداد ۲.۴ درصد و از نظر 
ارزش ۳.۵ درصد رشد داشــت.مطابق آمار اعلامی بانک مرکزی از کل 
تعداد چک های مبادله شــده ۹۱.۷ درصد و از حیــث ارزش نیز ۸۸.۴ 
درصد چک ها وصول شده اســت.در خردادماه در اســتان تهران از ۲ 
میلیون و ۴۰۰ هزار فقره چک به ارزش ۲۲۲ هزا رمیلیارد تومان وصول 
شــد که از حیث تعداد ۹۲.۱ درصــد و از نظــر ارزش ۹۰ درصد از کل 

چک های مبادله ای وصول شده است.

برگشت ۶۵۹ هزار فقره چک در آخرین ماه بهار 1402
در آخرین ماه بهار ۱۴۰۲ در کل کشــور حدود ۶۵۹ هزار فقره چک به 
ارزش ۵۸هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان چک وصول نشــده اســت که در 
مقایســه با ماه قبل از نظر تعداد ۹.۷ درصد و از حیث مبلغ ۱۳.۹ درصد 

میزان چک های برگشتی افزایش داشت.
در ماه مذکور از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شــده به ترتیب ۸.۳ 
درصد و ۱۱.۶ درصد برگشــت داده شده اســت.در پایتخت ۲۰۴ هزار 

فقره چک به ارزش ۲۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان وصول نشده است.

از ابتدای مهرماه،  چک های قدیمی فقط در بانک خودشان 
پذیرفته می شوند

پیشــتر بانک مرکزی در تیرماه طی بخشنامه ای به شــبکه بانکی اعلام 
کرد از ابتدای مهرماه ســال جاری، چک هــای قدیمی )چک های بدون 
نیاز به ثبت و تایید در سامانه صیاد( فقط در شعب بانک های صادرکننده 
دسته چک پذیرفته می شــوند و دارندگان این دسته چک ها در فرصت 
باقی مانده می توانند به شــعب خود مراجعه کرده و دسته چک صیادی 
جدید دریافت کنند.در همین زمینه لازم به ذکر اســت چک های جدید 
بنفش رنگ که الزام ثبت و تایید در سامانه صیاد دارند مورد اقبال عمومی 

بوده و ۸۸.۴ درصد چک های مبادله شده از چک های جدید بوده است.

مدیر عامل توانیر اعلام کرد
 ثبت ۳ درصد صرفه جویی مصرف برق

در بخش خانگی
کردی با تأکید بر اینکــه برنامه های مدیریت مصرف بــرق در مرداد با 
قدرت بیشــتری ادامه دارد، افزود:در خرداد و تیر با وجود افزایش دما 
نسبت به سال گذشته شــاهد صرفه جویی ۳درصدی مشترکان بخش 
خانگی بودیم.آرش کردی با اشــاره به اینکه در دو ماه گذشته متوسط 
دمای کشور نسبت به سال گذشته به مراتب بیشتر بود، گفت: بالا بودن 
میانگین دمای کشــور در کنار تداوم روزهای گرم سبب شد تا در سال 
جاری مدیریت مصرف برق کشور نسبت به سال گذشته سخت تر شود.

مدیرعامل توانیــر اضافه کرد: در تیرماه شــاهد این بودیــم که تعداد 
روزهایی که مصرف برق کشور از ۷۱ هزار مگاوات فراتر رفت، زیاد بود و 

همین مسئله شرایط سختی را پیش روی صنعت برق کشور قرار داد.
وی ضمن اشــاره به نقش مؤثر برنامه های مدیریــت مصرف در حفظ 
پایداری شبکه سراسری برق بیان کرد: تا این لحظه از فصل گرم سال را 
با همت همکاران صنعت برق به خوبی پشت سر گذاشتیم و امیدواریم 

در ادامه ایام فصل گرم سال نیز با همراهی مردم موفق عمل کنیم.
کردی در ارتباط با میزان صرفه جویی انجام شده در میزان مصرف برق 
اضافه کرد: ارزیابی ما این است که در روزهای اوج مصرف چیزی حدود 
۱۰ هزار مــگاوات در بخش های مختلف صرفه جویــی صورت گرفت 
که نتیجه آن حفظ پایداری شــبکه برق و جلوگیری از خاموشــی های 
گســترده بود.مدیرعامل توانیر با مثبت ارزیابی کــردن طرح پاداش 
صرفه جویی مصرف برق و مشــارکت شــهروندان در این طرح گفت: با 
اینکه روزهای به شــدت گرمی را ســپری کردیم، اما اغلب مشترکان 
بخش خانگی در طرح های صرفه جویــی با صنعت برق همراهی کردند 
و چیزی حــدود ۳ درصد صرفه جویی تنها در بخــش خانگی در دو ماه 
نخست فصل گرم به ثبت رسیده است.وی با تأکید بر ضرورت استمرار 
برنامه هــای مدیریت مصرف تا پایان فصل گرم ســال افــزود: با توجه 
به روند افزایشــی دمای هوا پیش بینی می کنیم که روزهای ســختی 
در پیش داشته باشــیم و در این شرایط لازم اســت با قدرت و انسجام 

بیشتری برنامه های مدیریت مصرف برق را به پیش ببریم.

 افزایش ۱۱ درصدی مشترکان خوش مصرف آب 
در پایتخت

معاون درآمد و امور مشترکین آبفای استان تهران گفت: امسال شاهد 
رشــد ۱۱ درصدی طبقه خوش مصرف های آب تهران در مقایســه با 

چهار ماه نخست سال گذشته هستیم.
 رســول باقری افزود: طبقه پرمصرف که بین ۱۴ تــا ۲۸ مترمکعب آب 
مصرف می کنند، کاهش ۷ درصدی داشــته اند و مشترکان بد مصرف 

که فراتر از ۲۸ مترمکعب مصرف می کنند، ۲۵ درصد کاهش یافته اند.
وی با اشــاره به اینکه طرح برخورد با مشــترکان بــد مصرف باهدف 
اصلاح رفتار انجام می شــود، گفت: این طرح باعث شده سرانه مصرف 
شهروندان تهرانی نســبت به چهار ماه نخست ســال گذشته از ۱۶.۴ 
متر مکعب بــه ازای هر خانواده طی یک ماه به ۱۵.۵ مترمکعب برســد 
و به عبارتی حدود ۶ درصــد کاهش پیدا کرده اســت.معاون درآمد و 
امور مشــترکین آبفای استان تهران خاطرنشــان کرد: در حال حاضر 
۴۶ درصد مشترکان استان تهران خوش مصرف هستند و پرمصرف ها و 

بدمصرف ها به ترتیب ۵۲ و ۲ درصد مشترکان را شامل می شوند.

 افزایش ۴ درجه ای دمای هوا در آینده 
و چشم اندازهای سیلاب وخشکسالی

معاون شــرکت مدیریت منابع آب ایران بــا بیان اینکــه وزارت نیرو 
متولی انجام مطالعات مدیریت جامع ســیلاب اســت، گفت: با انجام 
مدل مدیریت جامع ســیلاب حدود ۸۰ درصد منابع آبی کشور حفظ 

می شود.
 به نقل از وزارت نیرو، علیرضا الماســوندی با اشــاره بــه روند صعودی 
تغییر اقلیم در ســطح جهان، گفت: تحلیل های صورت گرفته طی ۴۰ 
سال اخیر بر اســاس مدل های جهانی، شــدت تغییرات دما در ایران و 
کشــورهای واقع در خاورمیانه را بیشتر کرده و پیش بینی شده طی ۲۰ 
سال آینده دمای هوا بین ســه تا چهار درجه بیش از حد نرمال افزایش 

یابد.
وی افزود: این شــرایط علاوه بر اینکه بر رژیم بارش ها مؤثر خواهد بود، 
موجب می شود فرکانس های جوی به سیلاب تبدیل شوند و در ادامه با 

تداوم روند جریانات خشکسالی همراه می شود.
معاون تلفیق و امور تنظیم گری شــرکت مادر تخصصی مدیریت منابع 
آب ایران ادامه داد: در همین راســتا حتی در اروپا، با وجود بارش های 
معمولی و با فرکانس های بالاتری از نظر زمانی، در مواقعی بارش هایی 
با شدت بالاتر در ایام تابستان سال گذشــته رخ داد و موجب شد شاهد 
وقوع سیلاب باشــیم، هم اکنون نیز در ایتالیا، فرانسه و هندوستان این 

شرایط حاکم است.

وقوع سیلاب و ظهور خشکسالی در ادامه سناریوی
 تغییرات اقلیمی

وی موضوع سیلاب و خشکسالی را یکی از مباحث مهم تغییرات اقلیمی 
برشمرد و اظهار کرد: وقوع سیلاب در نقاط مختلف کشور طی سال های 
اخیر تشدید شده اســت، برای مثال ســیلاب هایی در سال ۱۳۹۵ در 
حوضه دز و در سال ۱۳۹۸ به صورت فراگیر در حوضه های مختلف اعم 
از لرستان، گلســتان و خوزستان رخ داد و مشــکلات عدیده ای را برای 

معیشت و زندگی مردم، دام ها، مزارع و غیره به وجود آورد.
الماسوندی در همین رابطه یادآور شد: کشورهای توسعه یافته از سال 
۱۹۸۰ به سمت مدیریت جامع ســیلاب رفتند؛ در این عرصه مطالعات 
کاملی در حوزه ســازه ای و غیرســازه ای انجام و بر اســاس مدل های 
تغییــرات اقلیمی نوعــی مدیریت تعریف شــد. بر اســاس این مدل 
مدیریتی، پیش بینی های لازم پیش از وقوع سیلاب صورت گرفت و در 
ادامه اقداماتی در حین و پس از ســیلاب انجام شد تا کم ترین خسارت 

را به بار آورد.

اهمیت راه اندازی سیستم های برخط هشدار سیل
معاون تلفیق و امور تنظیم گری شــرکت مادر تخصصی مدیریت منابع 
آب ایران با تاکید بر اهمیت راه اندازی سیســتم های هشــدار سیل به 
صورت آنلاین و برخط، اضافه کرد: باید احتمالات وقوع ســیل و شدت 
آن پیش از وقــوع پیش بینی و مردم مطلع شــوند و البتــه در کنار آن 
چاره اندیشــی های لازم از جمله در نظر گرفتــن محل هایی امن برای 

انتقال مردم صورت گیرد.
وی با اشــاره به آماده ســازی شــرح خدمات مطالعات مدیریت جامع 
سیلاب بر اساس اســتانداردهای تعریف شــده، ابراز داشت: از دو سال 
گذشته بر اســاس ماده ۴ قانون بحران، وزارت نیرو مکلف شده است که 
مطالعات مربوطه را در این باره صورت دهد و قرار شد بودجه لازم برای 
انجام مطالعات حوضه های پرخطر تأمین شود. در صورت تأمین بودجه 

ظرف مدت یک سال این مطالعات به سرانجام می  رسد.

وی با بیان اینکه با وجود روند رو به رشد تغییرات اقلیمی مساله سیلاب 
در ایران تشدید خواهد شــد، تاکید کرد: بر این اســاس باید با نگرش 
فرصت به این موضوع توجه کرد به طوری که منابع حاصل از ســیلاب، 
مهار، تله اندازی و ذخیره شود و در سال های خشکسالی مورد استفاده 
قرار گیرد؛ برای مثال در ســال ۱۳۹۸ حــدود ۲۰ میلیارد مترمکعب 
حجم سیلاب تخلیه شد، این سیلاب در عین حال خسارت های زیادی 
را وارد کرد، در حالی که دو ســال بعد از آن با خشکسالی مواجه بودیم؛ 
اگر این حجم از ســیلاب مدیریت می شد می توانســتیم در سال های 

خشکسالی بهره کافی از آن ببریم.
معاون تلفیق و امور تنظیم گری شــرکت مادر تخصصی مدیریت منابع 
آب ایران یادآور شد: امروز بســیاری از کشورهای جهان بر اساس مدل 
تعریف شده در حال پیشبرد این مهم هســتند و در این راستا ایران به 

صورت موضعی اقداماتی را آغاز کرده است.
الماســوندی تاکید کرد: انجام مطالعات و پیشــبرد اقدامات در حوزه 
مدیریت ســیلاب موضوعی فرابخشــی اســت و علاوه بر وزارت نیرو، 
دستگاه های دیگری چون ســازمان حفاظت محیط زیست، وزارت راه 
و شهرسازی، وزارت کشــور و غیره در حوزه شهری و غیرشهری در این 

باره مسئولیت دارند.
وی گفت: در چنین شرایطی برای جذب ســرمایه گذاری برای ساخت 
کارخانه و غیره ضروری به نظر می رسد در مناطق پرجمعیت کشور که 
شرایط آب، سیل، خاک با هم عجین شده مطالعات جامع سیل انجام و 

اقدامات سازه ای صورت گیرد.

اگر سد دز و کرخه نبود شهر اهواز در سیل 13۹8 به میزان
 ۶ متر زیر آب می رفت

وی به تأثیر نقش سدســازی در نقاط مختلف کشور در مدیریت منابع 
حاصل از سیلاب اشاره کرد و افزود: در این زمینه می توان به تأثیر مثبت 
احداث سد چمشیر اشــاره کرد. همچنین اگر ســد دز و کرخه نبود بر 
اساس مدلی که تهیه شد اهواز در ســال ۱۳۹۸ به میزان ۶ متر زیر آب 

می رفت.
وی گفت: در ســال ۱۳۹۵ در ســد دز به میزان ۷.۸ میلیارد مترمکعب 
تخلیه سیلاب صورت گرفت که حجم آن بیشــتر از ذخیره سد کرخه 
بود، این تخلیه علاوه براینکه موجب از دست دادن آب بود، سبب ورود 

خسارت به اراضی، دام، کشت و غیره شد.

با انجام مدل مدیریت جامع سیلاب حدود 80 درصد منابع آبی 
کشور حفظ می شود

 معاون تلفیق و امور تنظیم گری شــرکت مادر تخصصی مدیریت منابع 
آب ایران در پاســخ به میزان تأثیر انجام مدل مدیریت جامع سیلاب در 
حفظ منابع آبی کشــور گفت: در صورت تحقق این امر حدود ۷۵ تا ۸۰ 
درصد منابع آبی کشور حفظ می شــود و امکان استفاده از این منابع در 

مواقع خشکسالی کشور وجود خواهد داشت.
وی خاطرنشــان کرد: وزارت نیرو متولی انجــام مطالعات درخصوص 
مدیریت جامع ســیلاب محسوب می شــود و قرار اســت کارگروهی 
تشــکیل شــود تا ضمن تأمین بودجه، مطالعــات لازم در حوضه های 

خطرپذیر آغاز شود.
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رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد

خ ارز شناور در شرایط کنونی معادل بی ثباتی  نر

خریــدار   رئیــس کل بانک مرکزی بــا تاکید 
بر اینکه اگر هــدف مهار تورم اســت، حتماً باید 
نقدینگــی را کنتــرل کنیم، گفــت: برخی افراد 
از نرخ ارز شــناور بــرای بازار آزاد یــاد می کنند، 
اما نرخ شــناور به معنای تغییر لحظه به لحظه یا 
ساعت به ســاعت نیســت؛ این درواقع به معنای 

بی ثباتی است.
 رئیس کل بانک مرکزی در گفت و گویی تفصیلی، 
توضیحاتی دربــاره رویکرد خود در حــوزه پولی و 
ارزی کشور ارائه کرد.محمدرضا فرزین در پاسخ به 
ســوالی درباره تعریف خود از بازار و ویژگی های آن 
گفت: »الوین راث« برنده جایزه نوبل اقتصاد که به 
تهران هم سفر کرده، کتابی نوشــته با عنوان »چه 
چیزی به چه کسی می رسد و چرا؟« که نشر مرکز به 
فارسی ترجمه کرده است. او در این کتاب به بحثی 
درباره »جورســازی و طراحی بــازار« می پردازد. 
الوین راث در این کتاب تاکید می کند که »بازار« و 

»زبان« از قدیمی ترین اختراع های بشری اند.

آزادترین بازارها هم در نبود قواعد و 
ضوابط، به چپاول و هرج و مرج می رسند

رئیــس کل بانک مرکــزی در تشــریح نظریات 
مربوط به بازار گفت: از نــگاه راث، همان طور که 
زبان قواعد و دستورالعمل های خاص خود را دارد، 
بازارها نیز، قواعد و ضوابط مشخص خود را دارند. 
او مثالی مطرح و از مشت زنی یاد می کند که افراد 
از قدیم الایام با هم دعــوا می کردند، اما فردی آمد 
و دعوا را به مسابقه مُشت زنی تبدیل کرد. بازارها 
براساس قواعد و ضوابط شــکل می گیرند و حتی 
آزادترین بازارها هم اگر قواعد و ضوابط مشخصی 
نداشته باشند، کارکرد خوبی ندارند و قطعاً نتایج 
آن به چپاول و هرج ومــرج می انجامد. این همان 
نگاهی اســت که راث دارد و به نوعــی متعلق به 
جریان اصلی اقتصاد و کاملًا متعهد به آموزه های 
بازار به عنوان یکی از قدیمی ترین نهادهای بشــر 
است. از این نگاه ما بازار را رد نمی کنیم، بلکه برای 

ما کارکردهای بازار بسیار مهم است.
وی افزود: می خواهم به مــورد دیگری در همین 
زمینه اشاره کنم؛ جوزف استیگلیتز هم که برنده 
جایزه نوبل اقتصاد اســت، آرای مشخصی درباره 
بازار دارد و به فــون هایکِ معــروف لقب کاهن 
اعظم بازار داده است. خود فون هایک تاکید دارد 
که برای اینکه بازار آزادانــه کار کند، به مقررات 
نیاز دارد. او عبارت معروفــی دارد با این مضمون 
که احتمالاً هیچ چیز به اندازه پافشــاری سفت و 
سخت برخی لیبرال ها بر چند قاعده سرانگشتی و 
فراتر از آن بر اصل لسه فر به آرمان لیبرالی آسیب 
نزد. هایک خودش هم به دیگران نقد وارد می کند 
که این موضوع به ایدئولوژی تبدیل نشود. من هم 
به بازار بر همین مبنا اعتقــاد دارم و این مبحثی 
است که در جریان اصلی اقتصاد نیز آمده و نگاه به 

بازار نیز همین است و فراتر از آن نیست.

سه ویژگی اصلی بازار
فرزین در تشــریح تعریــف بــازار و ویژگی های 
آن گفت: در برخــی از بازارها کــه در آن کالاها 
همگن نباشد، سیاستگذار مجبور است به سمت 
جورســازی یا جور کردن بازار برود؛ بنابراین هر 
بازاری صرفاً ســه مشــخصه دارد: نخست اینکه، 
بازار باید ضخامت داشته باشــد، به معنای اینکه 
فعالان اقتصادی در آن حاضر باشــند. دوم اینکه، 
باید قدرت تسویه داشته باشــد و سوم اینکه باید 
به بازار اعتماد وجود داشــته باشد. هر بازاری این 
سه مشخصه یا کارکرد را باید داشته باشد. در این 
چارچوب من نیز به مقوله بازار اعتقاد دارم و به آن 

پایبندم.
وی درباره موضوع شکســت بازار و نحوه مداخله 
دولت گفت: مقوله شکســت بازار از منظر مکاتب 
مختلف مــورد توجــه اســت. نیوکینزین ها به 
مباحث مقابله با شکست بازار یا بحث های تقارن 
اطلاعاتــی می پردازنــد. آنجا که بازار شکســت 
می خورد، بر اســاس مبانی نظری نیوکینزین ها، 
دخالت دولــت را به دنبال دارد. بــه همین دلیل 
دیدگاه گســترده و وســیعی در زمینه منظومه 
نظری شکست بازار وجود دارد که به میزان و نوع 

ورود و دخالت سیاستگذار منجر می شود.

رئیس کل بانک مرکزی در پاســخ به سیاستگذاری 
پولی با وجود تعــدد و حتی تعارض دیــدگاه های 
اقتصادی اظهار داشــت: ما اگر بخواهیــم در دایره 
سیاســتگذاری ورود کنیم، باید تحلیــل دقیقی از 
وضع موجود داشــته باشیم. شــناخت ما در حوزه 
سیاســتگذاری نیز مبتنی بر تجربــه و آنچه اتفاق 
افتاده، اســت. سیاســتگذار با این ابزار شــناخت و 
تجربیــات اندوخته کــه متاثر از عوامل سیاســی، 
اقتصادی و اجتماعــی خواهد بود، بــه جمع بندی 
سیاســتی می پــردازد. البته مــا مجموعــه ای از 
آموزه هایی در جریان اصلی اقتصاد برگرفته از اصل 
عقلانی رفتار اقتصادی افراد و گروه ها داریم و آن ها 
را می پذیریم و بر مبنــای آن و تجربه های موجود، 
سیاستگذاری می کنیم. تمام این موارد و ملاحظات 

در سیاستگذاری خودش را نشان می دهد.
فرزین درباره وظایف بانک مرکزی در ایران گفت: 
در مورد وظایف بانک مرکزی مســاله ثبات پولی 
یکی از اهداف اساسی بانک های مرکزی در جهان 
اســت و در ایران هم طبق ماده ۱۱ قانون پولی و 
بانکی: »بانک مرکزی به عنوان تنظیم کننده نظام 
پولی و اعتباری کشــور« وظایفی را بر عهده دارد. 
البته بانک مرکزی در ایران با طیف گســترده ای 
از ماموریت های دیگر همچون مسوولیت انتشار 
اسکناس و ســکه های فلزی، نظارت بر بانک ها و 
موسسه های اعتباری و شبکه های نظام پرداخت، 
تنظیم مقررات مربوط به معاملات ارزی، نظارت 
بر معاملات طلا، نظارت بر صدور و ورود ارز و پول 
رایج کشور هم روبه روست. این در حالی است که 
در جهان بانک های مرکــزی چنین نقش هایی را 

بر عهده ندارند.

مهم ترین مساله امروز اقتصاد ایران
 تورم است

وی افزود: اکنــون اگر به بحث اصلــی برگردیم، 
مهم ترین مســاله امروز اقتصاد ایران، تورم است 
و مســوول این مقوله طبق قانون، بانک مرکزی 
است که باید با تدوین سیاســت پولی و ابزارهای 
در اختیار، مهار تورم را انجام دهد. البته همچنان 
که خودتان به این موضوع هم اشــاره ای داشتید، 
مساله تورم در ایران فقط به بانک مرکزی محدود 
نمی شود و تورم ناشی از سلطه مالی یا ناترازی ها 
یا کسری بودجه هم هست، اما بانک مرکزی باید 
به سیاستگذاران پاسخگو باشــد و سیاست های 

صحیح را در این باره اتخاذ کند.
رئیس شــورای پول و اعتبار اظهار داشــت: ما در 
سال جاری هم باید به مســاله مهار تورم و هم به 
مساله رشد بپردازیم. رشد یک مفهوم بلندمدت 
اســت، اما آن چیزی که مراد ما از رشد اقتصادی 
خواهد بــود، تغییــرات تولید ناخالــص داخلی 
)GDP( در ســال ۱۴۰۲ اســت. ما می خواهیم 
مســاله رشــد کاهشــی نشــود و همچنان در 
مسیرمان به نرخ رشــد ادامه دهیم. این را نباید از 
یاد ببریم که متوسط نرخ رشد در دهه ۹۰ نزدیک 
۰.۷ درصد بود و این دهه ای است که ما به راحتی 
آن را از دســت دادیم. اگر می خواهیم به شرایط 
تعادلی برگردیم، باید مسیر رشد اقتصاد را هموار 

کنیم، چون به رشد بالاتری هم نیاز داریم.
وی گفــت: سیاســت های بانــک مرکــزی در 
زمینه های مختلف همچون شبکه بانکی یا نظام 
پرداخت در هر صــورت می تواند اثــر خود را در 
مقوله رشــد )در کوتاه مدت( بگــذارد و قطعاً نوع 
سیاست های پولی و عملکرد بانک مرکزی در این 
مســاله اثرگذار خواهد بود. با این وصف، اولویت 
بانک مرکزی همان مهار تورم اســت و به همین 
دلیل روی مســاله مهار تورم تمرکــز کرده ایم. 
دیدگاه بانک مرکزی این اســت که بتوانیم ضمن 
ایجاد ثبات پولی، در بلندمدت زمینه رشد اقتصاد 
را هم فراهم کنیم. البته این رشد باید در مسیری 
فراهم شود که نوســان ها و التهاب های اقتصادی 
بــه پایین ترین ســطح کاهش یابــد و اعتماد به 
عاملان اقتصادی در آینده شــکل گیرد؛ بنابراین 
اهداف و سیاســت های بانک مرکزی مهار تورم و 

مساله رشد اقتصاد است.
فرزیــن تصریح کرد: در نظر داشــته باشــید که 
اقتصاد ایران در دهه ۹۰ با تشدید تحریم ها مواجه 
شد و بعد از آن، فرآیند تامین منابع مالی در تنگنا 

قرار گرفت. دولت و نظام پولی به اجتناب و ناگزیر 
برای تامین نیــاز دولت و جامعه به ســمت خلق 
بیشتر پول گام برداشــت. سرمایه گذاری کاهش 
یافت، فروش نفت ســخت شد و بســیار کاهش 
یافت و معادل این کاهش درآمد و سرمایه گذاری، 
دولت برای تامین مالــی و درآمد به روش تورمی 
روی آورد. نرخ های اقتصاد کلان در اقتصاد ایران 
از سال ۹۶ از ســطوح تعادلی فاصله گرفت و تورم 
به بالاتر از متوسط گذشــته درآمد. در این برهه 
زمانی نقدینگی بیشتر می شود و اقتصاد در حالت 

رشد حباب گونه قرار می گیرد.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تاثیر ناترازی ها 
بر تــورم گفت: اگــر می خواهیم تــورم را مهار و 
کنترل کنیم، باید به ریشــه ناترازی ها در اقتصاد 
ایران )چه در بودجه، چه در نظــام بانکی، چه در 
صندوق ها( بپردازیم. اگر هدف مهار تورم اســت، 
حتماً بایــد نقدینگی را کنترل کنیــم. در بحران 
مالی ســال ۲۰۰۸ میلادی یا در دوره همه گیری 
کووید ۱۹ اگرچه پایه پولی بعضاً تا ۴۰ درصد هم 
رشد داشت، اما دولت های غربی توانستند تورم را 

کنترل کنند.
فرزین اظهار داشــت: اساس مســاله مهار تورم، 
کنترل نقدینگی اســت و پایه پولی ممکن اســت 
به دلیل مســائل رشــد اقتصاد یا تغییرات تولید 
ناخالص داخلی افزایش یابد، اما باید ســعی کنیم 
تورم را مهار کنیم. در بسیاری از تحقیق ها، مساله 
اثر نقدینگی بر تورم مورد بحث اســت. پایه پولی 
جزئــی از نقدینگی اســت و ما بایــد نقدینگی را 
کنترل کنیم. برای کنتــرل نقدینگی باید ناترازی 
را ملاحظه و کنترل کنیم. ما امسال بسته جامعی 
را در دولــت طراحــی کردیم که به واســطه آن، 
سیاست های پولی و مالی به تفکیک وظایف بانک 
مرکزی، وزارت اقتصاد و ســازمان برنامه و بودجه 
پیگیری شــود. ما به این مســاله واقفیم که بانک 
مرکزی نمی تواند به تن هایی اهداف را محقق کند 

و این نیازمند یک سیاستگذاری جامع نگر است.
رئیس کل بانک مرکزی در واکنــش به انتقادها 
از سیاســت تخصیص ارز ۲۸۵۰۰ تومانی گفت: 
نقدی که بســیاری به ما وارد می کننــد، درباره 
تثبیت نرخ ارز با دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی است. 
ما در علم اقتصاد بحثی داریم که به »وابســتگی 
به مسیر« مشهور اســت. یادمان باشد ما همین 
که اراده کنیــم، به وضع تعادلــی برنمی گردیم. 
این بدان معناســت که در یک مســیر مشخص 
سیاســتگذاری می کنیــم. با حــذف تخصیص 
دلار ۴۲۰۰ تومانــی و افزایش قیمت جهانی مواد 
غذایی ناشی از تشــدید جنگ اوکراین و روسیه و 
وارد شدن شــوک های متعدد، مواد غذایی هم با 
شیب روبه بالایی افزایشی شــدند. دوستان این 
سیاســت را نقد می کنند، اما ما در تلاش هستیم 
امسال هم مانند سال گذشــته تلاش های لازم را 
برای تامین ارز انجام دهیم کــه قیمت خوراک و 
مواد غذایی بسیار بالا نرود. اگر به غیر از این مسیر، 
راه دیگری را انتخاب کنیم، چه کسی پاسخگوی 

تورم خواهد بود.
فرزیــن افزود: ما بایــد در سیاســتگذاری صبور 
باشــیم. به طور مثال، دوســتان از نرخ ارز شناور 
برای بازار آزاد یــاد می کنند، اما نرخ شــناور به 
معنای تغییر لحظه به لحظه یا ساعت به ســاعت 
نیســت، کجای دنیا ایــن وضعیت هســت. این 
درواقع به معنای بی ثباتی اســت. به همین دلیل 
ما سیاســتگذاری تثبیت نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی را با آن رویکردی که داریم دنبال می کنیم 
که بازار به ثبات برگردد. ما البته در بانک مرکزی، 
مرکز مبادله ارزی را با اســتفاده از ابزارهای مالی 
توسعه دادیم. بازار فوروارد را راه اندازی می کنیم 
و توســعه می دهیم. همچنین قصدمان این است 
که صندوق تثبیــت نرخ ارز را هــم راه بیندازیم. 
قبل از عید، تمام صرافی ها در میدان فردوســی 
ارز می فروختنــد و دلالان زیــادی ارز را با نرخی 
می خریدند و دوباره با نرخ بیشتری می فروختند. 
منظره ای که در آن روزها شایســته ما نبود. بعد 
از عید، پرداخت ارز به سیســتم بانکی منتقل شد 
و اوضاع بســیار بهبود یافت؛ به طوری که فروش 
روزانه ۳۰ میلیون دلار )قبــل از عید( به یک تا دو 

میلیون دلار )بعد از عید( تقلیل یافته است. 
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